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OSREDNJA SLOVESNOST OB DNEVU MLADOSTI V PTUJSKI OBČINI 

Jugoslavija, imenuješ se Tito ! 
Vojašnica Dušana Kvedra v 

Ptuju ni bila še nikoli tako sveča-
na, tako polna mladih ljudi, kot v 
petek 23. maja, ko se je na osre-
dnji proslavi ob dnevu mladosti 
zbralo v zavetju zidov vojašnice 
več tisoč mladih — pionirjev, dija-
kov, delavcev, občanov in pripad-
nikov jugoslovanske ljudske arma-
te. 

Preden so pričeli slovesnost so 
počastili spomin velikana jugo-
slovanskih narodov in vsega sveta 
Josipa Broza Tita. Prvič v naši — 
Titovi Jugoslaviji praznujemo dan 
mladosti z neizmerno bolečino v 
srcu. Brez njega, ki nam pomeni 
vse, ki pomeni našo bodočnost. 
Čeprav ga ni več med nami, je v 
nas — in mi smo z njim, večno bo-

mo Titova Jugoslavija. 
Ze sam naslov recitala: Jugosla-

vija imenuješ se TITO, pove do-
volj. V njem je pisana množica 
mladih v vojaških uniformah, v 
narodnih nošah, v uniformah enot 
teritorialne obrambe, dijakov, 
godbenikov, recitatorjev, pevcev, 
plesalcev in drugih, prikazala 
neizmerno ljubezen, spoštovanje in 

hvaležnost predsedniku Titu za 
njegovo veliko delo, pa tudi odlo-
čnost mladine in vseh prebivalcev 
SFRJ, da čvrsto, z roko v roki os-
tanemo na Titovi poti. 

Ob slavnostno tribuno je nato 
priteklo 17 vojakov — marato-
nskih tekačev, ki so v krogu voja-
šnice od sedmih zjutraj pa do pol-
dneva, ko se je slovesnost pričela, 
pretekli 88 km, toliko let je imel 
naš Tito, ko je umrl. V rokah so 
tekači pred tribuno prinesli tran-
sparent z napisom: ,,Druže Tito, 
mi ti se kunemo, da sa tvoga puta 
ne skrenemo!" Množica vje njihov 
prihod nagradila z bogatim apla-
vzom in s tem potrdila vsebino 
napisa. 

Topel sivozeleni vojaški am-
bient, ki g a j e krasilo odlično scen-
sko ozadje vojaka Dušana Jovano-
viča in skupine njegovih kolegov, 
so izkoristili za podelitev vojaških 
priznanj — značk primeren vojak. 
Prejela sta jih vojaka Vinko Količ 
in Zvonko Maršič. Priznanji jima 
je izročil komandant garnizije Ptuj 
Miroslav Stankovjč. 

Za tem je zbrane pozdravila v 
krajšem nagovoru še Dragica Vo-
da, predsednica občinske konfe-
rence ZSMS Ptuj , ki je nato sku-
paj s članoma predsedstva občin-
ske konference ZSMS podelila 24 
mentorjem in mladincem priznanja 
ob dnevu mladosti. 

Ob zaključku športnih tekmo-
vanj ob mesecu mladosti, ki so 
potekala skozi april in maj, so po-
delili priznanja in pokale najbolje 
uvrščenim ekipam in posamezni-
kom. Slovesnosti pa so zaključili s 
pesmijo Jugoslavija. M. Ozmec 

Vojašnica Dušana Kvedra ni bila še nikoli tako polna mladih ljudi, Mladostno veselje v narodnih nošah... 
vojakov, delovnih ljudi in občanov. 

Pred slavnostno tribuno je 17 maratonskih tekačev prineslo transparent z napisom: Druže TITO mi ti se 
kunemo, da sa tvoga puta ne skrenemo! 

S SEJE DRUŽBENOPOLITIČNEGA ZBORA SO PTUJ 

Dobri rezultati nas ne smejo uspavati 
Delegati družbenopolitičnega zbora ptujske 

°bčinske skupščine so na ponedeljkovi seji 
"ajprej počastili spomin nedavno preminulega 
Predsednika Tita, zatem pa zavzeto razpravljali 
P doseženih gospodarskih rezultatih v preteklem 
letu. 

Iz informacije o gospodarskih gibanjih in 
Uresničevanju resolucije o družbenoekonomski 
p°Htiki in razvoju občine Ptuj v letu 1979 je 
fazvidno, da so bili doseženi nekateri izredno 
^Podbudni rezultati. Član izvršnega sveta SO 
^ЧЈ Janko Bezjak je v svoji razpravi med 
drugim opozoril na visoko rast industrijske 
Proizvodnje, ki pa je v veliki meri posledica 
n'zke osnove v letu 1978 in aktiviranja novih 
?mogljivosti. Tudi vrednostni pokazatelji poslo-
p j a organizacij združenega dela so sorazmerno 
u8odni, vendar so tudi ti posledica nizkih 
Primerjalnih osnov iz leta 1978, visoke rasti 
Proizvodnje in visokega nivoja cen, ki so znatno 
Presegle predvidevanja. 

Razporeditev ustvarjenega dohodka je bila v 
Gospodarstvu občine skladna z določili resolu-
ClJe, vendar so obveznosti iz dohodka naraščale 
k o l i k o hitreje kot dohodek. Čisti dohodek, ki 
]e bil zaradi večje stopnje obveznosti iz dohodka 
•o t je znašala njegova rast večji za 34 odstotkov, 
e gospodarstvo razporedilo povsem v skladu z 
.esolucijskimi usmeritvami. Za osebne dohodke 

bilo ob 3,3-odstotnem povečanju števila 
Poslenih namenjenih le za 27 odstotkov več 

sredstev kot leto poprej, povprečni osebni doho-
dek na delavca pa se je povečal le za 22,5 od-
stotka. 

Izgube so bile skoraj za polovico manjše kot 
v letu 1978, zaskrbljujoče pa je precejšnje število 
organizacij združenega dela — kar 25 jih je in 
zaposlujejo 5170 delavcev — ki poslujejo na 
meji rentabilnosti. Prav tem je nameniti posebno 
pozornost, saj morajo povečati napore za dobro 
gospodarjenje, delegati pa so sprejeli predlog 
izvršnega sveta, da morajo te organizacije 
združenega dela predložiti izvršnemu svetu SO 
Ptuj podrobno informacijo o vzrokih in spreje-
tih ukrepih v letu 1980 za doseganje boljših 
rezultatov. 

Delegati so sprejeli tudi ostala stališča in 
predloge izvršnega sveta, posebej priporočilo, da 
morajo vse organizacije združenega dela in skup-
nosti, ki so v letu 1979 poviševale sredstva za 
osebni dohodek hitreje od rasti dohodka na 
škodo lastne akumulacije, v letu 1980 skladno z 
določili dogovora o uresničevanju družbene 
usmeritve razporejanja dohodka v SR Sloveniji 
nekoliko manj povečati osebne dohodke, kot bi 
jih lahko na osnovi plana oziroma dogovora. 

Janko Bezjak je navedel tudi nekatere rezul-
tate gospodarjenja v prvih treh mesecih tega leta 
in dejal, da so nekateri izredno ugodni, vendar je 
ta „ugodnost" relativna. Ugodni rezultati v pri-
merjavi z letom 1979 so seveda spet posledica 
nizke osnove iz preteklega leta in visokih cen, 

zato je vnaprej pričakovati bolj umirjeno rast. V 
tem letu se je pojavilo precej več „izgubašev" 
kar devet v gospodarstvu in šest v negospodar-
stvu. Seveda se tudi ptujsko gospodarstvo 
srečuje s težavami pri nabavi surovin, posebej v 
tistih tozdih, ki so vezani na uvoz. Tudi investi-
cijska politika ni najbolj realna, kar pričajo 
mnoge neizvedene investicije, ki jih v občini 
prelagamo iz leta v leto ali pa nedokončane inve-
sticije, ki prinašajo vedno več stroškov. 

Delegati družbenopolitičnega zbora so 
menili, da bi morali investicijskim vlaganjem 
nameniti še večjo pozornost, posebej pri gradnji 
raznih gostinskih objektov, kot na primer hotela 
v Ptujskih toplicah in podobno. Seveda ugodni 
rezultati prvih treh mesecev ne smejo nikogar 
uspavati, so dejali, prizadevati si je treba za še 
večjo produktivnost in dobro organizacijo dela, 
v vseh okoljih pa je treba dosledno upoštevati in 
izvajati ustalitvene ukrepe. 

V nadaljevanju seje so delegati brez pripomb 
sprejeli predlog odloka o povračilu in nagradah 
sodnikom porotnikom Temeljnega sodišča 
Maribor in predlog odloka o ustanovitvi, orga-
nizaciji in delovnem področju upravnih organov 
občine in strokovnih služb skupščine občine Ptuj 
z dopolnilom, ki ga je predlagal izvršni svet ter 
osnutek sklepa o sestavi občinskih komitejev. 
Delegatskih vprašanj na ponedeljkovi seji ni 
bilo. 

N. D. 

PRIPRAVE NA SPREJEM VLAKA BRATSTVA 
IN PRIJATELJSTVA 

Povezanost, ki je 
bratstvo 

Priprave na letošnji sprejem vlaka bratstva in prijateljstva gredo h 
koncu. Koordinacijski odbor za sprejem vlaka pri predsedstvu občinske 
konference SZDL Ptuj je na seji v prejšnjem tednu dokončno določil 
program bivanja udeležencev vlaka bratstva in prijateljstva v ptujski 
občini. Kot je znano bo pripeljal letošnji vlak v SR Slovenijo 5. juni ja ; 
Ptujčani bomo naše goste pričakali še istega dne v popoldanskem času na 
Trgu MDB. 

Prvi neposredni stik nekdanj ih gostiteljev slovenskih izgnancev z 
občani ptujske občine bodo olepšali pionirji ptujske občine in folklorna 
skupina najmlajših iz Markovec, ki j im bo izročila nageljne in j im ob tej 
priložnosti zaplesala venček slovenskih na rodn ih plesov. Iz srbskih 
krajev: Knića, Kraljeva, Kragujevca, Arandjelovca,Trs tenika, Požege in 
Kosjerića bo v Ptuj pripotovalo 35 udeležencev vlaka, ki se j im bodo 
pridružili še trije člani uradne delegacije iz pobra tene občine Arandje-
lovac. 

Odbor je tudi sklenil, da bo 6. juni j prost za vse goste, tako, da bodo 
lahko ves dan preživeli med svojimi gostitelji in njihovimi družinami. 
Osrednji program bo v soboto, 7. juni ja , ko p raznu jemo tudi dan 
izgnancev. Tega dne se bodo na jpre j na skupni seji sestali predstavniki 
skupščine občine in družbeno-polit ičnih organizacij Ptuja, u radne de-
legacije iz Arandjelovca; prisotni pa bodo tudi gostje, udeleženci vlaka in 
njihovi gostitelji. O b tej priložnosti jih bo pozdravil predsednik SO Ptuj 
ter j im predstavil razvoj ptujske občine in stabilizacijska prizadevanja 
občine, njene dosedanje dosežke. Za tem si bodo srbski gostje ogledali 
muzej, Mesokombinat Perutnino — T O Z D Klavnico, spominski park v 
Mostju, Domavo , kjer se bodo srečali z brigadirji , dal je Formin, kraje-
vno skupnost Cirkulane ter Podlahnik, kjer j im bodo tamkajšnj i pre-
bivalci skupaj s pionirji pripravili topel sprejem s krajšim kulturnim 
programom. 

Odhod srbskih gostov je predviden za nedeljo, 8. juni ja okrog 14. ure. 
Ob tej priložnosti jih bodo poleg občanov ptujske občine, še posebej 
pozdravili pionirji in jih zasuli s poljskim cvetjem. 

Zaželjeno je, da bi udeležence letošnjega vlaka, kjerkoli se bodo 
ustavili, toplo pozdravili in se j im tudi tako zahvalili za vse, kar so nek-
danjim izgnancem nudili med vojno. 

M G 

Š M A R T N O NA POHORJU 

Z roko v roki v 
še varnejšo in lepšo 

prihodnost 
Partizansko Pohorje je v nedeljo 25. ma ja sprejelo v svoje okrilje 

toliko mladih pa tudi starejših obiskovalcev kot j ih ne pomni jo že nekaj 
let. Iz vseh strani so prihajale skupine že v zgodnjih jutranjih urah. 
Njihov cilj p a j e bil partizanska bolnišnica Jesen pri Šmar tnem , kjer j e 
bila letošnja osrednja svečanost ob praznovanju meseca mladosti občine 
Slovenska Bistrica. Svečanostim so se pridružili tudi mnogi prebivalci 
mariborske in ptujske občine, saj so bili prav ti v času N O B naj tesneje 
povezani z boji in dogodki osvobodilnega gibanja na Pohorju. 

M ladi niso slučajno izbrali part izansko bolnišnico Jesen za osrednji 
kraj letošnjih prireditev ob mesecu mladosti. S svojim obiskom so želeli 
potrditi, in to so tudi storili, da so cilji, ki so vodili pohorske part izane in 
rodoljubne domačine v času NOB, med mladimi tudi danes še kako 
prisotni v vsakodnevnem življenju. Uresničujejo j ih v šolskih klopeh in 
na delovnih mestih, v samoupravnih organizacijah, društvih in krajevni 
skupnosti. 

Tokrat pa so se zbrali z namenom, da kar najbol j svečano obeležijo 
zaključek letošnjih praznovanj v mesecu mladosti. Tem prizadevanjem 
pa so se priključili tudi vodstvo in študenti mariborske univerze s ciljem 
očuvanja spomenikov N O B na bistriškem Pohorju. Svojemu namenu so 
predali prenovljeno part izansko javko-Smolar jev mlin in obnovljeno 
bolnišnico Jesen. Tuka j je bil tudi osrednji miting, ki ga tudi slabo vreme 
ni motilo. Na osrednjem prostoru s e j e zbralo veliko število mladih iz 
bistriške, mariborske in ptujske občine. Zbran im p a j e spregovoril član 
CK ZKJ Vlado Janžič. 

Preko 500 mladih iz občine Slovenska Bistrica je ob tej priložnosti 
prejelo knjižice članstva ZSMS, blizu 100 mladih iz mariborske univerze 
p a j e prejelo članske izkaznice ZKS. Najzaslužnejšim občanom občine 
Slovenska Bistrica pa so podelili odl ikovanja predsednika republike in 
spominske embleme. 

Viktor Horvat 

Razstava 1945 - dan zmage 
Ljudska in študijska knjižnica Ptuj je ob 35- le tn ic i 

osvobodi tve pripravila razstavo » 1 9 4 5 — dan z m a g e « . 
Razstava , ki bi morala biti odprta že sredi maja, j e 

zaradi smrti n a š e g a predsednika bila prestavljena na junij , 
tako bo odprta od 2. do 30 . junija, vsak dan od 7. do 19. ure, 
ob sobotah pa od 7. do 12. ure, v prostorih š tudi jskega 
oddelka. V s t o p prost . 

Uprava knjižnice 
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Inovacija mora 
najti stalno mesto 

v načrtih 
komsi ja za inventivno dejavnost pri občinskem svetu ZSS Ptuj. ki jo 

vodi Avgust lvartnik iz AGIS-a. je na seji v prejšnjem tednu, ko je 
preverjala rezultate uveljavljanja množičnega inventivnega dela v 
združenem delu. lahko sicer ugotovila, d a j e njeno delo bilo uspešno, da 
pa odzivnost delovnih organizacij na inventivno dejavnost ni dalo 
pričakovanih rezultatov. Pri tem je komisija ugotovila, da so sicer 
ponekod sprejeli akte. ki bi naj vzpodbujali razvoj te dejavnosti, vendar 
dalje niso prišli. Predvsem pa se ugotavlja, d a j e premalo zanimanja za 
to dejavnost med vodilnimi delavci. 

V preteklem obdobju je komisija imela šest sej v delovnih organiza-
cijah. kjer običajno niso imeli urejenih aktov s tega področja in tudi niso 
posvečali pozornosti inventivnemu delu. Povsod so sicer izkazali veliko 
pripravljenost za delo na tem področju, vendar daleč niso prišli, zato se 
je komisija odločila, da bo šla v ponovno preverjanje učinkov svojih 
obiskovoziroma v pregled uresničevanja sklepov, ki so bili sprejeti ob teh 
priložnostih. 

Tudi v bodoče bodo nadaljevali s tako prakso, vendar z razliko, da se 
bodo na te razgovore še temeljiteje pripravili in obenem poročali o stanj u 
na področju inventivnega dela v ptujski občini, kot tudi o njegovih 
finančnih učinkih. To je še posebej pomembno v tem obdobju, ko bijemo 
bitko za gospodarsko ustalitev. V ta namen bo komisija angažirala 
ekonomiste, ki bodo pripravljali natančne pregled o tem. kaj je ptujsko 
gospodarstvo pridobilo skozi inventivno dejavnost. 

Posebno pozornost je komisija na tej seji posvetila tudi oceni stanja na 
področju varstva pri delu v ptujski občini, ki bo predmet razprave na 
junijski seji občinskega sveta ZSS Ptuj. Kaj več od bežnega pregleda 
komisiji ni uspelo zbrati, saj je njena prednostna dejavnosti inovacija, 
zato p a j e predlagala, da se ustanovi svet za varstvo pri delu, ki bi naj v 
bodoče načrtno spremljal to problematiko. Kljub temu pa so predsta-
vniki nekaterih večjih delovnih organizacij v občini ob tej priložnosti 
podali nekaj vzpodbudnih rezultatov iz področja varstva pri delu. 
Skupna ugotovitev pa je, da je tam. kjer delajo organizirano na tem 
področju ocena stanja varstva pri delu veliko boljša, kot tam. kjer temu 
problemu ne posvečajo velike pozornosti. Zaskrbljuje zlasti podatek iz 
TGA Kidričevo, kjer ugotavljajo, da se stanje, zlasti v Elektrolizi v 
letošnjem letu slabša in če bo šlo tako naprej, bodo krepko dopolnili 
lansko poročilo o stanju na tem področju. To znova dokazuje, da je 
služba varstva pri delu še kako pomembna in d a j e potrebno njeno delo 
še bolj utrjevati. MG 

DELOVNI 
DOGOVOR 

ZA V BODOČE 
Predsedniki občinskih odborov sindikatov dejavnosti in konferenc 

osnovnih organizacij sindikata so se 22. maja sestali na delovnem do-
govoru. na katerem so se dogovorili za uresničevanje sklepov o uvelja-
vljanju kolektivnega dela in odgovornosti v zvezi sindikatov ter za 
dosledno uresničevanje nalog, k i j ih imamo v letu ustalitve. Za uresni-
čevanje slednjih nalog pa bo potrebna skrajna angažiranost vodstva 
odborov, kot tudi ostalih članov odbora. V okviru tega bodo posamezni 
člani odbora že na prvih sejah sprejeli zadolžitve za konkretne naloge. 

Obvezali so se tudi. da bodo v bodoče bolj prisotni pri delu osnovnih 
organizacij sindikata, kjer se bodo neposredno srečevali z določeno 
problematiko, ki jo bo tako mogoče tudi bolje reševati. Novi načini in 
metode dela pa bodo zahtevali od predsednikov občinskih odborov 
sindikatov dejavnosti mnogo več dela kot doslej, zato je bil sklep delo-
vnega dogovora, da se posamezne predsednike odborov razreši dolo-
čenih funkcij, da bi tako lahko zadovoljivo uresničevali sprejete sindi-
kalne obveze. 

Pri analizi dela konferenc osnovnih organizacij sindikata so ugo-
tovili. da so se le-te doslej preveč zapirale vase in obravnavale proble-
matiko lastne sredine, kot pa so se povezovale z občinskimi odbori 
sindikatov posameznih dejavnosti in tudi občinskim svetom. 

Precejšnjo pozornost so predsedniki občinskih odborov sindikatov 
dejavnosti in konferenc osnovnih organizacij sindikata harfienili obra-
vnavi 3-mesečnih gospodarskih rezultatov, politiki uresničevanja go-
spodarske ustalitve, planskim nalogam, ki jih morajo kot sindikalni 
delavci dosledno uresničevati. O trimesečnih gospodarskih rezultatih pa 
bodo v kratkem razpravljali tudi posamezni občinski obori sindikatov 
dejavnosti, ki pa se bodo še posebej poglobili v določeno panožno 
problematiko. 

ZA REŠITEV STANJA V PTUJSKEM GRADBENIŠTVU 

ENOTEN NASTOP - BREZ NELOJALNE 
KONKURENCE 

»Ptujsko gospodarstvo kot celota je doseglo v lanskem letu razme-
roma zelo ugodne poslovne rezultate. Dohodek se je v primerjavi z letom 
1478 poveča! kur za 35 odstotkov v povprečju, medtem ko beleži industrija 
porast dohodka v višini 41 odstotkov, komunalno stanovanjska dejavnost 
51 in finančno tehnične in poslovne storitve 40 odstotno rast dohodka. 
Druge panoge gospodarstva so dosegle manjšo rast dohodka med njimi 
gradbeništvo, kije doseglo le 2S odstotno rast dohodka,« je povedal Janko 
Bezjak, član Izvršnega sveta SO Ptuj, zadolžen za področje industrije in 
gradbeništva. 

V gradbeniško dejavnost sodi v 
naši občini osem organizacij 
združenega dela in ena delovna 
skupnost skupnih služb. Skupno 
je bilo v lanskem letu zaposlenih v 
tej panogi 1656 delavcev, kar je 
7odstotkov več, kot v letu poprej. 
Ugodne rezultate ooslovanja so 
dosegli le v T O Z D Komunalnega 
podjetja Ptuj. stanovanjskem ser-
visu, K K TOZD Gradbeni re-
mont ter v Cestnem podjetju 
Maribor. T O Z D Gradbeni 
remont Ptuj. Kljub povečanju 
števila zaposlenih in povečanju 
obsega poslovanja pa so dosegli 
manj ugodne rezultate v IMP, to-
zd Elektrokovinar Ptuj. po drugi 
strani pa so prav v tej tozd dosegli 
nadpovprečni dohodek na delav-
ca in nadpovprečni osebni doho-
dek glede na povprečje v svoji 
panogi. Tudi ptujski Pleskar je 
dosegel nekoliko slabše rezultate 
poslovanja kot sicer. 

Največji gradbeni organizaciji 
združenega dela — Stavbar, 
tozd gradbeništvo Drava in Gra-
diš. tozd Gradnje Ptuj pa sta do-
segli zelo skromne rezultate po-
slovanja. Dohodek na delavca se 
je na primer v tozd gradbeništvo 
Drava povečal le za 15 odstotkov 
in je znašal le dobro polovico od 
povprečja v gospodarstvu občine, 
pa tudi delovne organizacije 
Stavbar Maribor. Temu primerni 
so bili tudi osebni dohodki de-
lavcev. saj so porasli komaj za 17 
odstkotkov in dosegli v povprečju 
5.266 dinarjev, kar je za dobrih 20 
odstotkov pod povprečjem v go-
spodarstvu ptujskeobčine, pa tudi 
pod povprečjem v DO Stavbar in 
kar za 30 odstotkov pod po-
vprečjem v gradbeništvu SR Slo-
venije. Kljub nizkim osebnim 
dohodkom pa tozd ni uspela iz-
ločiti nobenih sredstev za širitev 
materialne osnove dela oziroma v 
nujno potrebne sklade. Tudi 
Gradiš, tozd Gradnje Ptuj kljub 
nekoliko povečanemu obsegu 
poslovanja ni dosegla povprečnih 
poslovnih rezultatov v tej panogi. 
Dohodek na delavca se je povečal 
za 20 odstotkov, čisti osebni do-
hodek pa le za 16 odstotkov in je 
znašal za 20 odstotkov, čisti 
osebni dohodek pa le za i6 od-
stotkov in je znašal 5.171 dinarjev, 
kar je še manj kot v tozd Drava 
Ptuj. Zaradi nizke rasti osebnih 
dohodkov pa je ta TOZD uspela 
razporediti večja sredstva v vse 
sklade, kot je na primer znašalo 
povprečje v panogi. 

Ker se neugodni pokazatelji v 
teh tozd pojavljajo že več let. kljub 
razmeroma visoki konjunkturi v 
tej panogi je potrebna podrob-
nejša analiza vzrokov za takšno 

stanje. V prvih mesecih letošnjega 
leta so vse organizacije združe-
nega dela v občini obiskale po-
sebne delovne skupine sestavljene 
iz gospodarstvenikov in družbeno 
političnih delavcev, ter ugota-
vljale pogoje in razmere pridobi-
vanja dohodka, njegove razpore-
ditve. ocenjevale samoupravne 
odnose, delovanje družbeno po-
litičnih organizacij in takodalje. V 
skupini, ki je obiskala nekatere 
delovne organizacije s področja 
gradbeništva je sodeloval tudi 
Jože Botolin. ki je strnil ugoto-
vitve delovne skupine in nakazal 

nekatere nujne ukrepe v zvezi s 
stanjem v gradbeništvu: 

»Osnova razgovora so bili 
družbeno ekonomski odnosi s 
posebnim povdarkom na vsebini 
stabilizacijskih ukrepov, kako se ti 
realizirajo, pogovor je tekel tudi 
po dohodkovnih odnosih, nagra-
jevanju po delu. o razpravi o za-
ključnih računih, poseben po-
vdarek pa je bil dan razvojnim 
programom gradbenih tozd ozi-
roma DO v letu 1980 in v obdobju 
1981—85. Glede na težak gospo-
darski položaj teh gospodarskih 
organizacij je tekla beseda največ 
prav o tem. Na podlagi znanih 
rezultatov smo poskušali analizi-
rati omenjeno stanje in vzroke 
zanj. Dejstvo je. da predstavlja 
gradbeništvo v Sloveniji enega 
nosilcev razvoja in da dosega 
razmeroma dobre poslovne re-
zultate. Zakaj temu ni tako tudi v 
Ptuju, je na kratko težko povedati, 
saj je vzrokov več. Eden izmed 
vzrokov je nedvomno sezonski 
značaj dejavnosti. Ta je prisoten 
prav gotovo pri vseh delovnih 
organizacijah, toliko bolj pa v 

Ptuju, ker so naše gradbene de-
lovne organizacije klasične. To 
pomeni, da se ukvarjajo pretežno 
z izvajanjem del na investicijskih 
objektih, ta dela pa so v večini 
omejena z vremenskimi razme-
rami na 8 do 9 mesecev letno. Ja-
snoje, da izpada v ostalih mesecih 
ni lahko nadoknaditi. 

Velik problem predstavljajo v 
ptujskem gradbeništvu tudi kadri. 
Tu ne gre samo za vodilne kadre, 
gre predvsem za osnovne grad-
bene poklice, kot so tesarji, žele-
zokrivci. zidarji, torej tisti, ki so 
glavni nosilci dejavnosti. Vzrokov 
za majhno zanimanje za te poklice 
je prav tako več. V prvi vrsti gre za 
nizke osebne dohodke pa tudi 
razmeroma težke delovne pogoje, 
vzrok pa je nedvomno v pre-
majhnem usmerjanju mladine v 
te. sicer lepe poklice. Poseben 
problem predstavlja tudi značaj 
naših ljudi, gre za delavce, ki so 
pol delavci — pol kmetje, mnogi 

med njimi pa se ukvarjajo še s 
popoldanskim šušmarstvom. Ta-
kšen delavec ne more v svoji de-
lovni organizaciji dosegati delo-
vnih rezultatov, ki bi jih sicer 
lahko. Bolj je vezan in tudi eksi-
stenčno odvisen od proizvodnje 
na svoji zemlji ali pa od dohodka, 
pridobljenega s šušmarstvom, ki 
je prav v ptujski občini zelo raz-
vito. 

Eden izmed vzrokov, ki zadeva 
predvsem delovne organizacije, ki 
se ukvarjajo z visokimi gradnjami 
(tozd Drava in Gradnje) , je tudi 
delno neustrezna vključitev v de-
lovno organizacijo. To nam ka-
žejo tudi zelo velike razlike med 
doseženimi rezultati tozd-ov zno-
traj delovnih organizacij. Eden od 
glavnih vzrokov, in v reševanje 
tega bi se morala vključiti širša 
družbena skupnost, p a j e nelojal-
na konkurenca. Ta dosega v zad-
njih letih v ptujskem merilu tak 
obseg, ki ni značilen za konku-
renco od »zunaj«. Lahko bi našteli 
celo vrsto objektov, zgrajenih v 
zadnjih letih v Ptuju, izpod lastne 
cene izvajalcev. Tu namreč mno-
gokrat niso bili važni gospodarski 
rezultati, važno je bilo ime izva-
jalca. V zadnjem času se pojavlja 
tudi zelo močna konkurenčnost 
zasebnega sektorja. Vzroki, d a j e 
zasebni sektor konkurenčnejši, so 
v kratkem težko opredeljivi. 

Vprašanje paje , če gre tu resnično 
le za večjo storilnost zasebnega 
sektorja ali pa gre predvsem za 
dosti nižje stroške poslovanja, saj 
je znano, da zasebni sektor ni 
obremenjen z raznimi družbeni-
mi dajatvami. 

Poseben problem predstavlja 
tudi nerešeno vprašanje oskrbe z 
surovinami. Na nekatere surovine 
gradbeništvo nima direktnega 
vpliva, večina surovin, predvsem 

agregatov za izdelavo betona pa 
predstavlja problem, ki se ja zečel 
v Ptuju reševati v zadnjem času. 
Še vedno predstavlja oskrba z 
gramozom velik problem, posle-
dica so večji stroški poslovanja, 
slabša konkurenčnost in tako na-
prej. 

V razpravi so se vsi razpravljalci 
zavedali, da morajo za večino 
problemov iskati rešitve znotraj 
svojih delovnih sredin, za neka-
tere probleme pa je bila podana 
pobuda, tako v tozd Drava kot v 
tozd Gradnje , da bi jih morali 
reševati na višjem nivoju, da bi 
moral akcijo speljati forum na 
višjem nivoju, naj bo to občinski 
izvršni svet ali občinski sindikalni 
svet. Predvsem je potrebno orga-
nizirati konkretni razgovor o 
skupnem nastopu ptujskega 
gradbeništva in odpravi vzrokov, 
ki sedaj slabijo moč našega grad-
beništva. Ni bilo ravno direktno 
rečeno, da bi naj šlo za nove in-
tegracijske procese, saj je jasno, da 
lahko dobro poslovno tehnično 
sodelovanje dosežemo tudi brez 
uokvirjenih integracijskih od-
nosov, prav tako ne bi kazalo 
rušiti obstoječih 
povezav. V prvi vrsti bi 
morali vztrajati pri dogovorih o 
skupnem nastopu na tržišču ob-
čine in izven nje. To je predvsem 
pomembno v sedanjem času, ko 
pripravljamo samoupravne spo-
razume o temeljih planov za na-
slednje srednjeročno obdobje. 

Ptujsko gradbeništvo bi se moralo 
ustrezneje vključiti v razvojne 
programe vseh nosilcev razvoja. 
To bi mu omogočilo točneje na-
črtovati razvojne usmeritve, saj v 
tem trenutku, ko ni mogoče 
mnogokrat za leto naprej načrto-
vati dela. ki ga bodo izvajali, tudi 
ni mogoče prilagajanje in dose-
ganje dobrih poslovnih rezulta-
tov. 

Dovolj pove že primer DO 
Pleskar Ptuj. ki ustvari na ob-
močju občine le 2 odstotka letne 
realizacije in se torej pojavlja 
vprašanje pravilnega vključeva-
nja v razvoj neke sredine.« 

Problematika, ki j o j e ugotovila 
delovna skupina v organizacijah s 
področja gradbeništva in ki jo je 
posredovala občinskemu sindi-
kalnemu svetu bo tudi osnova 
razpravi v izvršnem svetu skup-
ščine občine Ptuj. Prav gotovo bo 
ta sprejel pobudo za sklic pro-
blemskega sestanka predstavni-
kov teh delovnih organizacij. Na 
tej problemski konferenci bodo 
poskušali dati odgovore na vpra-
šanja. ki jih je ugotovila delovna 
skupina. Zlasti bodo po besedah 
Janka Bezjaka dali povdarek 
faktorjem, na katere imajo na-
jvečji vpliv sami kolektivi teh or-
ganizacij združenega dela. To je 
predvsem medsebojno dogova-
rjanje za delitev dela, za izločitev 
nelojalne konkurence, bolj raci-
onalno izkoriščanje kadrovskih, 
tehničnih in drugih zmogljivosti 
znotraj delovnih organizacij, v 
katere so vključene tozd z našega 
območja. Nadalje bo potrebno 
spregovoriti o razmejitvi dela med 
družbenim in zasebnim sekto-
rjem. pa o mnogih drugih vpra-
šanjih s področja gradbeništva v 
občini Ptuj. 

Namen sestavka je, da odgo-
vorni v prizadetih tozd razmislijo 
o vseh možnostih medsebojnega 
sodelovanja, ki jih je nedvomno 
veliko. Samo konkretna razprava 
na problemski konferenci lahko 
pripomore k odločnemu in sku-
pnemu pristopu za reševanje sta-
nja v ptujskem gradbenoštvu. ki je 
sodeč po gornjih ugotovitvah vse 
prej kot vzpodbudno . . .! 

JB 

Janko Bezjak: Pomembno je Jože Botolin: K reševanju proble-
predvsem medsebojno dogovarja- mov je potrebno pristopiti z vso 
nje za delitev dela odgovornostjo 

Iz manj razvitosti tudi skozi večje 
medobčinsko sodelovanje in odgovornost 
Minulo sredo je v Ptuju zasedala sekcija za 

družbenoekonomsko politiko in gospodarstvo 
pri skupnosti slovenskih občin. Člani sekcije so 
skupaj s predstavniki skupščine občine, 
predstavnikom komisije izvršnega sveta skupšči-
ne SR Slovenije za pospeševanje skladnejšega 
regionalnega razvoja v SR Sloveniji in drugih 
gostov, obravnavali delovne osnove dogovora o 
temeljih družbenega plana SRS v obdobju 
1981—85, naloge s področja regionalne politike, 
zlasti manj razvitih območij in manj razvitih 
obn- • nih območij. 

( * za vsebinsko opredelitev nalog, ki jih bo-
do пк rali nosilci planiranja upoštevati pri bodo-
čem • zvoju za zmanjševanje razlik v stopnji 
razvii sti med območji v SR Sloveniji. 2e v 
dose.' л јет razvoju manj razvitih območij, zlas-
ti še obdobju zadnjih dveh let, je prišlo do 
bistve ih kakovostnih premikov na tem področ-
ju. P dv gotovo smo največ pridobili skozi 
naložbe razvitejših območij, ki so vlagala na 
manj razvita območja. V tem obdobju je dosegla 
občuten razvoj tudi gospodarska infrastruktura, 
poseben delež pri vlaganjih na manj razvita 
območja pa je imela beneficirana obrestna mera 
in tudi davčne olajšave. 

Skozi dobro zastavljeno razpravo je bilo več-
krat poudarjeno, da je potrebno z aktivnostmi 
pri sprejemanju ustreznih ukrepov, ki bi naj 
zagotovili skladnejši regionalni razvoj, samo še 
nadaljevati in jih kakovostno opredeliti glede na 

izkušnje sedanjega razvoja; le-te pa morajo najti 
ustrezno opredelitev tudi v dogovoru o temeljih 
družbenega plana za naslednje srednjeročno 
obdobje. Pri tem pa bo še posebej pomembno 
družbeno dogovarjanje in sporazumevanje. 
Sestanek sekcije v Ptuju je bila nova priložnost, 
da na podlagi sprememb in dopolnitev že 
pripravljenih delovnih osnov, najdemo konkret-
ne oblike vključevanja zainteresiranih pri razvo-
ju manj razvitih območij v SR Sloveniji. 

Osnova pa je, da v novi planski dokument za 
obdobje 1981—85 vgradimo aktivnejši odnos do 
območij, ki so bile opredeljene kot manj razvita 
z republiškim odlokom, kot tudi tistih, ki smo 
jih v občinah spoznali za manj razvita. Glede na 
sprejeta merila manj razvitosti, imamo sedaj v 
SR Sloveniji 10 manj razvitih območij, na ka-
terih živi 20,7 odstotkov vsega slovenskega 
prebivalstva. Težiti pa bi morali za tem, da teh 
območij ne bi širili, sa j bomo lahko le tako udar-
ni, so poudarili člani sekcije za družbeno-
ekonomsko politiko in gospodarstvo pri skup-
nosti slovenskih občin na nedavnem zasedanju v 
Ptuju. Pri tem pa bomo morali doseči večjo 
regijsko oziroma medobčinsko odgovornost za 
reševanje določenih problemov manj razvitosti, 
kajti ni mogoče pričakovati, da bi vse probleme 
manj razvitosti reševali \ republiških okvirih. 
Poleg tega bo nujen tudi diferenciran pristop k 
reševanju problemov manj razvitosti. 

Sekcija je tudi poudarila potrebo po večjem 

vključevanju banke, gospodarske zbornice in ne-
katerih samoupravnih interesnih skupnosti v 
reševanje teh problemov, saj se v okviru, delov-
nih osnov dogovora o temeljih dru(žbenega 
plana SRS v obdobju 1981—85, nekateri le 
premalo prisotni. Osnutek delovnega dogovora 
bo že pred poletjem pripravljen za razpravo, v 
katero pa se morajo v posameznih občinah čim 
prej vključiti. 

Ob koncu razgovora v Ptuju so se člani sekci-
je za družbenoekonomsko politiko in gospodar-
stvo pri skupnosti slovenskih občin dogovorili za 
območna posvetovanja o drobnem gospodarstvu 
oziroma njegovih razvojnih možnosti v obdobju 
1981—85. Na teh posvetovanjih, ki bodo vse do 
18. junija, pričela pa so se 23. maja, bo v 
glavnem govora o konkretnih nalogah nosilcev 
planiranja pri bodočem razvoju drobnega 
gospodarstva. 

Nasplošno pa razvoj drobnega gospodarstva 
v SRS še vedno močno zaostaja za potrebami 
gospodarstva in prebivalstva. V zadnjem času je 
sicer viden napredek, vendar lahko z gotovostjo 
trdimo, da je individualni sektor bolje napredo-
val kot družbeni. Drobno gospodarstvo pa bo 
imeli v bodočem razvoju našega gospodarstva, 
predvsem z vidika prestrukturianja, še kako 
pomembno vlogo. Njegova perspektiva je 
predvsem v razvoju specializirane proizvodnje, 
ki pa je obenem visokoproduktivna. 

MG 
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TEKMOVANJE EKIP 
PRVE POMOČI 

V soboto je bilo v Ormožu tekmovanje ekip prve pomoči Rdečega 
križa in ekipe civilne zaščite iz krajevnih skupnosti. Tekmovanja s e j e 
udeležilo 9 ekip iz krajevnih skupnosti. 4 iz delovnih organizacij in tri 
občinske čete civilne zaščite. 

Prvo mesto je zasedla I. ekipa delovne organizacije KK Jeruzalem 
Ormož in se bo tako udeležila republiškega tekmovanja 14. junija v 
Ljubljani. Na drugo mesto se je uvrstila tretja občinska četa. na tretje pa 
druga ekipa iz krajevne skupnosti Podgorci. 
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Slovo 
od Franca 
Tomaniča 

Na novem pokopališču v 
Ptuju so se v soboto, 24. ma-
ja številni prijatelji, znanci in 
nekdanji delovni tovariši 
skupno z ožjimi svojci poslo-
vili od FRANCA TOMA-
NICA, upokojenca in ugled-
nega družbenega delavca iz 
Ptuja . S svojim delom si je 
zaslužil, da na kratko obudi-
mo spomin na njegovo 
življensko pot tudi za naše 
bralce. 

Na pot življenja je stopil 
20. 11. 1905 v delavsko kme-
čki družini v Popovcih na 
Dravskem polju. Že mlad je 
izkusil t rdoto življenja, ko je 
v letih po prvi svetovni vojni 
delal v rudniku na Češkem. 
Potem je končal podoficirsko 
šolo v Sremski Kamenici in 
dobil zaposlitev v domovini. 

Najprej v Žužembergu na 
Dolenjskem, potem v raznih 
krajih Slovenije, nazadnje v 
Mežici na Koroškem, kjer ga 
je leta 1941 zatekla okupaci-
ja. Delil je usodo številnih 
drugih naših rodoljubov — 
taborišče Dachau, potem iz-
selitev z vso družino, od tam 
je pobegnil, sodeloval na te-
renu s partizani. 

S svojim aktivnim delom 
se je vključil v obnovo poru-
šene domovine in v izgradnjo 
socialistične družbe. Zaposlil 
se je pri Vodni upravi v Ptu-
ju, danes je to Vodno 
gospodarsko podje t je Mari-
bor. Iz te delovne organizaci-
je je leta 1965 tudi odšel v 
zaslužen pokoj . V družbenem 
življenju pa je deloval še bolj 
aktivno. Posebno delaven je 
bil v krajevni samoupravi v 
takratni veliki ptujski kraje-
vni skupnosti, bil je član 
poravnalnega sveta, sodnik 
porotnik, aktiven član ptuj-
skega gasilskega društva in 
opravljal vrsto drugih nalog. 
Bil je tudi delaven odbornik 
skupščine občine Ptuj , pose-
bej pooblaščen za sklepanje 
zakonskih zvez, delaven v 
društvu upokojencev in v 
raznih društvenih organizaci-
jah. 

Še poln življenjske energi-
je, delaven na mnogih podro-
čjih, je bil decembra 1977 v 
hudi prometni nesreči težko 
poškodovan. Temu se je pri-
družila še zahrbtna bolezen. 
Ob pomoči zdravstvenih 
delavcev mariborske in ptuj-
ske bolnišnice ter ob skrbni 
negi ljubeče žene je še dobri 
dve leti bojeval trdovraten 
boj za življenje, žal pomoči 
ni bilo. Mnogo občanov Ptu-
ja, ki ga je v soboto prišlo 
pospremit na p tu jsko poko-
pališče v tihi zadnji dom, pri-
ča, kako priljubljen in spo-
štovan je bil. 

F 

ZBOR VARČEVALCEV V PTUJSKI POSLOVNI ENOTI KB MARIBOR 

Poslovanje z občani ima v banki 
pomembno mesto 

Na ponedeljkovem zboru varče-
valcev v ptujski poslovni enoti 
banke so se udeleženci zbora 
podrobno seznanili s podatki o 
poslovanju banke z občani, v kateri 
se kar 41 odstotkov zaposlenih 
ukvarja z deli in nalogami pri 
poslovanju z občani. 

V celotni banki pa posebno skrb 
posvečajo tudi vprašanju približe-
vanja bančnih storitev občanov. To 
je bilo tudi glavno vodilo pri širje-
nju mreže ekspozitur in agencij. 
Poleg enot v Slovenski Bistrici in v 
Ptu ju , ima banka še 12 ekspozitur 
in 11 agencij ter specializiran odsek 
za odobravanje potrošniških kredi-
tov. Posluje pa na območju petih 
občin in sicer Maribora, Ptuja , Slo-
venske Bistrice, Ormoža in Lenar-
ta. 

Konec leta 1979 so imeli občani 
pri banki nad 500.000 računov v 

vrednosti 5.180.000.000 dinarjev, 
od tega poslovna enota 723.659.000 
dinarjev; povprečje ene vloge pa je 
bilo nad 10.000 dinarjev. 

V sredstvih prebivalstva so že 
nekaj let zapored z največ odstotki 
udeležene hranilne vloge; saj kar 60 
odstotkov vseh privarčevanih sred-
stev odpade na omenjena sredstva. 
Pomembno mesto zavzemajo tudi 
devizne vloge občanov, ki so zasto-
pane s 31 odstotki. V zadnjem 
obdobju pa je posebna pozornost 
posvečena razvoju brezgotovinske-
ga prometa, zlasti še z uvajanjem 
tekočih računov. 

Krediti občanom so konec leta 
znašali 2.152.000.000 dinarjev, od 
tega v poslovni enoti 328.717.000 
dinarjev. Sredstva občanov celotne 
banke so konec leta 1979 znašala 
prek 5 milijard dinarjev, za kredite 

občanom pa je bilo odobrenih prek 
2 milijardi dinarjev. Tako je banka 
nad 3 milijarde dinarjev sredstev 
prebivalstva uporabila za ostale 
namene, zlasti za kreditiranje 
združenega dela. 

Razprava na zboru varčevalcev 
se je v največji meri sukala okrog 
obrestne mere v povezavi z inflacij-
sko stopnjo, visoke frekvence v 
likvidaturah, zlasti ob izplačilnih 
dnevih, neažurnosti spiskov pri 
tekočih in žiro računih. 

Ob koncu je zbor izvolil še dele-
gate v organe varčevalcev; takoj po 
zboru pa se je na prvi seji sestal 
odbor varčevalcev poslovne enote 
in za predsednika odbora izvolil 
Jožeta Belšaka, upokojenega banč-
nega delavca in za podpredsednika 
odbora Hinka Krefta, delavca 
kmetijskega kombinata P tu j . V 
svet varčevalcev pa sta bila izvolje-
na Jože Belšak in Marija Doberšek, 
medtem ko v poslovni odbor enote 
Jože Belšak. Ob tej priložnosti se je 
odbor varčevalcev seznanil tudi z 
delokrogom in organizacijo banč-
nega poslovanja. 

MG 

IV. MEDREPUBLIŠKA VAJA CIVILNE ZAŠČITE 

Bratstvo-enotnost-
solidarnost-

Murska Sobota '80 
V skladu z listino o sode lovanju in solidarnosti enot in š tabov civilne 

zaščite pri zaščiti in reševanju prebivalstva, mater ia ln ih , kul turnih in 
drugih dobr in v vseh razmerah v miru ali vojni, so se v Murski Soboti 
sestali poveljniki in načelniki š tabov za civilno zaščito bratskih občin 
socialističnih republik Hrvatske in Slovenije. 

Na seji so obravnaval i in sprejeli načrt četrte medrepub l i ške 
združene prakt ično reševalne vaje enot in š tabov civilne zaščite p o d 
geslom »Brats tvo-enotnost-sol idarnost-Murska Sobota '80«. Vaja bo v 
Murski Soboti, 22. j un i j a 1980 v d o p o l d a n s k e m času, v počasti tev 35. 
obletnice osvobodi tve. 30. obletnice delavskega s a m o u p r a v l j a n j a in 
Dneva civilne zaščite Jugoslavije . 

Iz SR Hrvatske na vaji sode lu je jo Čakovec , Kopr ivnica , Krap ina in 
Varaždin, iz SR Slovenije pa G o r n j a Radgona , Lendava , Lju tomer , 
Maribor , Murska Sobota , Ormož , Ptuj in Slovenska Bistrica. 

Cilj va je j e p rak t ično usposab l jan je in s k u p n o p reve r j an je uspo-
sobljenosti enot in štabov civilne zaščite ter p reve r j an j e tehnične 
opremljenost i pri izvajanju nalog zaščite in reševanja l judi ter mater i -
alnih dobr in pred na ravn imi in d rug imi hud imi nesrečami v vseh raz-
merah v.miru ali vojni. Vaja bo tudi p o m e m b e n prispevek k u t r j evan ju 
socialistične solidarnosti ter brats tva in enotnost i , kar j e tudi p o u d a r j e n o 
v geslu vaje. Velja poudari t i , d a j e bila prva medrepub l i ška va ja civilne 
zaščite organiz i rana v Čakovcu , d ruga v Ptuju in tret ja v Koprivnici . 
Pr idobl jene so bile bogate izkušnje, k i j i h tudi v praksi upo rab l j a jo pri 
s t rokovnem usposab l j an ju in tehničnem o p r e m l j a n j u enot ter š tabov 
civilne zaščite. 

FB 

0SANKARICA 

Mladi prisegli 
v uresničevanje 

Titove poti 
Preteklo soboto d o p o l d n e so obiskali obč ino Slovenska Bistrica 

pionirj i osnovnih šol občine Pregrada . Z nj imi so prispeli tudi najvidnejš i 
predstavniki d ružbenopol i t i čnega življenja te občine. V okviru vzpo-
s tavl janja tesnejših bratskih vezi med pobra t en imi hrvatskimi in slo-
venskimi obč inami so j ih sprejeli v Slovenski Bistrici predstavniki pi-
onirske organizaci je , občinskega s indika lnega sveta in O K Z S M S . 

Mladi iz občine Pregrada so sklenili zakl jučni del p raznovan ja 
meseca mladost i preživeti med vrstniki obč ine Slovenska Bistrica in se v 
kra tkem času seznanit i tudi z nekater imi znači lnostmi tega o b m o č j a tako 
z gospodarskega , ku l tu rnega in še posebno na rodnoosvobod i lnega gi-
ban ja . Prav pos lednje spoznan je j im je bilo še posebnega p o m e n a , saj so 
se odločili stopiti v vrste Z S M S na zgodovinsko p o m e m b n e m mestu, to 
je na bojišču k je r je 8. j a n u a r j a 1943 izkrvavel do pos lednjega borca 
legendarni Pohorski ba ta l jon . 

Z a v e d a j o č se velikega p o m e n a in ciljev za katere j e med mnogimi 
borci izkrvavel tudi Pohorski ba ta l jon , so se n a tem mestu zaobljubil i , da 
bodo sledili ci l jem in na logom, ki j ih je pred njih postavila N O B s 
tovarišem Ti tom na čelu. S spre je t jem v Z S M S pa so n j ihove naloge 
postale še odgovorne j še in večje. 

Viktor Horvat 

Ribnik v Podlehniku 
polnijo 

Člani ribiške d ruž ine Ptuj so v sobo to 17. m a j a z ju t ra j opravili izlov 
iz goj i tvenega r ibnika v Podvincih. Okoli 800 kg mladičk k rapa so takoj 
za tem vložili v spodnj i del podlehniškega r ibnika, ki ga že počasi polni jo. 
Pr ičakujejo, d a bo d o k o n č n a sanaci ja ribn ika v Podlehniku oprav l j ena še 
letos in d a bo p r ihodn ja ribiška sezona ob tem r ibniku potekala že 
no rma lno . 

Pri izlovu ribje bila potrebna velika pazljivost. 
Fotovest: M. Ozmec 

Srečanje pobratenih šol v Drvarju 
Prisrčno-, iskreno, čudovito, nepozabno — tako so 

°Pisali sprejem v Drvarju učenci in učitelji osnovne 
s°le Martin Kores iz Podlehnika, ki so se udeležili 8. 
SreČanja pobratenih šol. 1400 učencev in 140 članov 
*°lektiva osnovne šole Slavko Rodič iz Drvar ja je 
Prejelo 40 učencev in 24 učiteljev iz osnovnih šol ši-

po Jugoslaviji. Šolam iz Slovenije, Hrvatske, 
° sne in Hercegovine, Srbije, Makedonije, Črne gore 

Z1 Kosova se je letos pridružila še osnovna šola Boško 
. r ebalov iz Melenc v SAP Vojvodina. Tako se je v 

r varju resnično srečala Jugoslavija v malem. 
V četrtek, 22. maja so gostitelji pripravili prisrčen 

sprejem, bilo je smeha, petja in solza, saj so se srečali 
Postelji, ki že osem let sodelujejo in se srečujejo, 

еЈо vezi bratstva in prijateljstva, 
j ^ petek so si gostje ogledali Drvar — mesto heroj 

Popoldan izvedli kulturni program v katerem so 
t o p i l i učenci iz vseh osmih pobratenih šol. Zvečer 

je bil strokovni posvet o pedagoškem delu v 
posameznih republikah in avtonomnih pokraj inah, 
zatem pa še družabno srečanje. 

V soboto in v nedeljo so gostje potovali po Bosni 
in obiskali Jajce, Kozaro, Bihač, Prijedor, Mrkonjič 
Grad ter si ogledali edino kraško jamo v Bosni — 
Ledenico. 

Treba je reči, da so se gostitelji izredno potrudili, 
kot običajno. Pripravili so razstavo likovnih in 
literarnih ter ročnih del učencev sodelujočih šol, 
učenci pa so ob srečanju izdali svoje glasilo Bratstvo 
in prijateljstvo. Na slovesnostih so podelili 40 plaket 
bratstvo prijateljstvo vsem tistim, ki že osem let 
prizadevno poglabljajo vezi med pobratenimi šolami. 
Tudi učenci so prejeli nagrade za svoja dela, med 
nagrajenci sta tudi učenca osnovne šole Martin Kores 
iz Podlehnika. 

N. D. 

Nepozabno srečanje v Ptuju 
Sodelovanje med ptujskimi ob-

čani in člani slovenskega KPD Sa-
va iz Frankfur ta traja že nekaj let, 
potrdili pa so ga leta 1978 s podpi-
som listine o sodelovanju in s pre-
dajo prapora. V soboto, 24. maja 
so savani prvič prispeli na srečanje 
v Ptu ju , običajno so naše delegaci-
je in razne skupine obiskovale naše 
delavce na začasnem delu v tujini, 
ki so vključeni v društvo. Kar 58 
jih je prišlo, še več bi jih bilo, so 
dejali, če ne bi bili stroški tako vi-
soki. V ptujskem hotelu so jih 
sprejeli predstavniki družbenopoli-
tičnih organizacij in skupščine ob-
čine Ptuj ter republiške konference 
SZDL. V imenu gostiteljev jim je 
zaželel prijetno počutje med rojaki 
v domovini predsednik OK SZDL 
Ptuj Franc Zadravec, v imenu sa-
vanov pa se je za dobrodošlico 
zahvalil predsednik KPD Sava 
Janko Zemljič. Po izmenjavi spo-
minskih daril so se pričela tekmo-
vanja. V šahu se je pomerila le 
moška ekipa — zmagali so Ptujča-
ni s 5:3, v kegljanju pa so pri 
moških zmagali savani, ki so po-
drli 47 kegljev več kot domačini, 
medtem ko so bile Ptujčanke za las 
boljše kot gostje — podrle so 14 
kegljev več. 

Popoldan so gostje in domačini 
pripravili skupen kulturni pro-
gram. V imenu kulturne skupnosti 
občine Ptuj je govoril Franc Poto-
čnik in povdaril pomembnost so-
delovanja na kulturnem področju, 
saj je prav kulturna vez tista, ki 

združuje ljudi. Pohvalil je tudi pri-
zadevanja članov KPD Sava, za 
ohranjanje materinega jezika in 
jim zaželel prijetno bivanje v 
domovini ter izrazil željo, da bi se 
še večkrat srečali v Ptuju . Takšne 
so tudi želje savanov, je dejal Jan-
ko Zemljič, ko je govoril o delu 

društva in se zahvalil za dosedanjo 
pomoč ptujske občine društvu. 

Zatem so se obiskovalcem v 
mestnem gledališču predstavili 
pevski zbor KPD Sava, učenci 
dopolnilnega pouka slovenskega 

jezika in folklorna skupina DPD 
Svoboda Ptuj . Gostje pa so z igro 
Bogati ženin, ki jo je napisal član 
društva, predstavili še delo dram-
sko literarne sekcije. 

Zvečer so se gostje udeležili dru-
žabnega srečanja na ptujskem gra-
du, obujali spomine na leta, ko so 
še živeli v domovini in pripovedo-
vali o svojem življenju in delu v 
tujini. Tisti med njimi, ki so prvič 
obiskali P tu j , posebej otroci, so 
bili navdušeni nad kulturno 
zgodovinskimi spomeniki, ki so si 
jih ogledali in obžalovali, ker je 
bilo premalo časa, da bi lahko vi-
deli vse lepote starega očaka ob 
Dravi. Srečanje so izkoristili tudi 
za pogovore o možnostih zaposlo-
vanja v domovini, saj se marsika-
teri od delavcev namerava vrniti 
domov. Ob koncu obiska so savani 
še enkrat povdarili kako veseli so, 
da so letošnji dan mladosti prosla-
vili v domovini in povabili Ptujča-
ne na srečanje v Frankfur t , ki bo v 
oktobru. 

V nedeljo so si ogledali obrat 
delovne organizacije Avtoradgona 
in se v Radencih udeležili nastopa 
pevskega zbora Slava Klavora iz 
Maribora in pevskega zbora iz 
pobratenega mesta Marburga v 
ZRN, ogledali pa so si tudi enega 
od obratov zdravilišča Radenci. 
Tam so tudi zaključili svoj dvo-
dnevni obisk v domovini, nekateri 
pa so ostali še na krajšem obisku 
pri svojcih. 

N. D. 

V imenu savanov se je za dobro-
došlico zahvalil predsednik dru-
štva Janko Zemljič 
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0 uresničevanju 
delegatskih razmerij 

Delegat i zborov p tu jske občinske skupščine b o d o v p r i h o d n j e m 
mesecu razpravl ja l i o uresničevanju delegatskih odnosov v občinski in v 
skupšč inah s a m o u p r a v n i h interesnih skupnost i . Pr ipravl jena bo analiza 
o de lu delegatov, delegaci j in konfe renc delegaci j , o aktivnosti ali 
neakt ivnost i delegatov, o nj ihovi udeležbi na sejah in tako dal je . 

Delegati skupščinskih zborov interesnih skupnost i so na letošnjih 
sejah obravnava l i poročila o uresn ičevanju delegatskega sis tema v 
m a n d a t n e m o b d o b j u od apri la l 9 7 8 d o k o n c a leta 1979. Rezultat i poročil 
niso ravno vzpodbudn i . Predvsem velja to za delo delegatov v zborih 
uporabn ikov , ki so bili večkrat nesklepčni ali pa na robu sklepčnosti , 
t ako da j e bilo p o t r e b n o klicati delegate po te lefonu ali sejo zbora 
ponovno sklicevati. Kakšne d o d a t n e stroške preds tavl ja ponoven sklic ni 
treba posebej omen ja t i . T a k o neodgovoren o d n o s d o funkci je , ki s o j o 
prevzeli delegati s svojo izvolitvijo za št ir i letno m a n d a t n o dobo . pomeni , 
da se delegati ne zaveda jo svojih pravic in predvsem dolžnosti . N e 
zaveda jo se tudi tega. da so prav delegati tisti, ki od loča jo o delu za 
p o s a m e z n o interesno področje , če govor imo o interesnih skupnost ih s 
področja d ružben ih dejavnost i . Veliko j e pa tudi takih delegatov, ki 
zas topa jo na sejah zgolj svoja stališča, ker se delegaci je ne ses ta ja jo ali pa 
sploh n i m a j o noben ih stališč — niti svojega ne — ker gradivo preg leda jo 
šele na sami seji. ko se o določenih zadevah že izobl ikuje jo sklepi. 

Tud i predsedniki konfe renc delegaci j v mars ika te rem de lovnem 
okol ju ugotavl ja jo , d a j e udeležba delegatov na se jah konfe rence pičla. 
T a k o j e tudi nemogoče pričakovat i , da b o d o delegaci je ali konfe rence 
delegaci j obl ikovale svoja stališča na demokra t i čn i osnovi, v široki 
razpravi in nastopi la na seji zbora usk la jeno ter s stališčem, ki j e za 
delegate na jbo l j spre jeml j ivo — ni n a m r e č nu jno , d a j e predlog npr . 
s t rokovnih s lužb v e d n o na jbo l j sprejemlj iv , čeprav je o b i č a j n o tudi ed ini. 
R e d k o k d a j delegat i p o n u d i j o d r u g o va r ian to predloga o določeni za-
devi, včasih to store s t rokovne službe, venda r je a l ternat ivnih predlogov 
še zmera j p remalo . 

Kje iskati vzroke za neakt ivnost ali za pas ivno sode lovan je dele-
gatov? Eden od vzrokov je p ravgotovo v tem. da mesto in vloga delegacij 
ni do ločena v aktih delovnih organizaci j in k ra jevn ih skupnost i ter 
društev. O b i č a j n o žive delegaci je izven okol ja iz katerega izhajajo , 
p repuščene so same sebi. s t rokovne službe j im le i z j emoma p o m a g a j o pri 
ob l ikovanju stališč, oz i roma delegaci je to od njih niti ne zahtevajo . Še 
m a n j so pri delu delegaci j prisotni s a m o u p r a v n i organi in d ružbeno-
polit ična organizaci je v zd ruženem delu oz i roma v kra jevnih skupnost ih . 
Da bi to izboljšali, je CK Z K S na 5. in 6. seji ob ravnava l de lovan je 
delegatskega sistema in sprejel ustrezne smern ice in sklepe za nada l jn j e 
delo. T a k r a t so se komunis t i v vseh okol j ih zavzeli za dos ledno uresni-
čevanje sprejet ih sklepov, zapisali akcijske p rograme , sklenili, da b o d o 
prekinili z d o s e d a n j o prakso. Težko je reči. v koliki meri komunis t i 
sprejete p rog rame na področ ju u t r j evan ja de legatskega sis tema tudi 
de jansko uresničujejo. Vendar , sodeč po poročil ih o delu delegatov v 
zborih skupščin s a m o u p r a v n i h interesnih skupnost i , mars ik je os ta ja jo 
programi zgolj na pap i r ju . Malo je O O Z K S , ki so v o b r a v n a v a n e m 
obdob ju namen i l e sestanek obravnav i gradiva za de legatsko skupšči-
no .posredovale delegaciji svoja stališča, ki so j ih uskladila s stališči vseh 
družbenopol i t i čn ih organizaci j v p o s a m e z n e m okol ju . Čas je . da vse 
subjekt ivne sile prever i jo uresn ičevanje sprejet ih nalog in k repko po-
pr imejo za delo tam. kjer ga dos l edno ne oprav l ja jo . 

Podatek o udeležbi oz i roma neudeležbi na se jah zborov upo rab -
nikov skupščine ku l tu rne skupnost i obč ine Ptuj j e izredno presenetl j iv. 
V letu 1978 se niti ene seje zbora u p o r a b n i k o v ni udeleži lo 6 delegatov, 
v letu 1979 pa s e j e to število poveča lo na 10. G r e za delegate delegaci j 
oz i roma konfe renc delegacij iz organizaci j zd ruženega dela in iz kra je-
vnih skupnost i , nasploh pa j e ude ležba za zbor upo rabn ikov v tej 
skupnost i zmera j k o m a j nad 50 odstotki . G l e d e na to, d a j e na področ ju 
kul ture v občini nerešenih o g r o m n o vprašan j , j e takšno n e z a n i m a n j e 
prav never je tno . V letu I979 je znači lna za skupščino ku l tu rne skupnost i 
tudi sk romne j ša udeležba de legatov v zboru izvajalcev, kot v letu popre j . 

S p o d o b n i m i t ežavami se srečuje tudi skupnos t ot roškega varstva -
kjer pa je ude ležba izvajalcev ob iča jno okrog 80-odstotna — telesno-
ku l tu rna skupnos t , raziskovalna skupnos t in izobraževalna skupnost . 

S t rokovne službe nekater ih s a m o u p r a v n i h interesnih skupnost i s 
področ ja d ružben ih dejavnost i so v ocene de lovan j a delegatskega si-
s tema zapisala tudi vzroke za neakt ivnost delegatov. Med d rug im 
o m e n j a j o neus t rezno organizaci jo dela v večini splošnih delegacij , ki se 
nasploh niso izkazale kot ustrezna obl ika de lovan ja delegacije . Dosti 
bol je de lu j e jo posebne in združene delegacije , ki lažje sp reml ja jo delo na 
posameznih področ j ih . Tud i in fo rmi ranos t delegatov j e pogosto vzrok za 
n j ihovo nesode lovan je na sejah. O b i č a j n o delegati ne p o z n a j o celotne 
problemat ike , ki j o ob ravnava t a zbora, s t rokovno so p r e m a l o uspo-
sobljeni. pa še stališča večkrat niso plod razprave v delegaciji . T a k o lahko 
izvajalci s svoj imi r azp ravami večkrat onemogoč i jo ak t ivno sode lovan je 
delegatov v zboru uporabn ikov , saj svoja stališča podkrep i jo z argu-
menti . k i j i h nes t rokovnjak težko ovrže ali j im a r g u m e n t i r a n o naspro-
tuje. S tem seveda ne m o r e m o reči, d a delegat i v zboru uporabn ikov 
zaradi neznan j a ne more jo e n a k o p r a v n o sodelovat i v razpravi in pri 
ob l ikovan ju m n e n j in stališč. V e n d a r se neradi oglašajo , če n i m a j o svojih 
stališč podkrep l j en ih z a rgument i . 

T a k o smo spet na začetku. Delegati večkrat povedo , d a bi moral i 
pripravit i zan je ustrezne oblike i zobraževan ja , m o r d a po specifičnih 
področj ih , k i j ih v svojih delegatskih okolj ih zas topajo . Spet p a s e pojavl ja 
vprašan je neure jenega statusa delegaci je v de lovnem okolj u in v krajevni 
skupnost i . njihoVa »samostojnost« pri ob l ikovan ju stališč, nepovezanos t 
s s t rokovnimi s lužbami in s a m o u p r a v n i m i organi ter ne n a z a d n j e z 
d ružbenopol i t i čn imi organizac i jami . O b koncu velja ponovit i ugotovi-
tev, da je bilo sprejet ih nič kol iko akcijskih p rog ramov , sklepov in 
zavezujočih stališč o de lovan ju delegatskega s is tema,o pr ipevku druž-
benopol i t ičnih organizaci j na tem področ ju . 

Delegat i zborov občinske skupščine b o d o o oceni delegatskih raz 
meri j razpravl ja l i v p r i h o d n j e m mesecu, smo zapisali . Bodo spet spre 
jemali nove in nove sklepe, p rograme , stališča, obvezu joče za vse, zz 
množico de legatov ne pa za vsakega p o s a m e z n e g delegata , saj običajne 
vsi delegati ali pa večina teh išče varstvo v anon imnos t i množice — al 
bodo preverili , koliko in kako u re sn iču jemo vsi s k u p a j delegatska raz 
mer ja in poklicali na odgovornos t vsakega posamezn ika , ki se svojin 
pravicam in dolžnost im od reka na račun lagodnega živl jenja in nean 
gaži ranja pri ob l ikovan ju in uresn ičevanju naše s k u p n e poti v pr ihod 
nost? N. D 

VARNOST IN DRUŽBENA SAMOZAŠČITA 
Nedavna svečanost v okviru 

praznovanja dneva varnosti in 
družbene samozaščite za območje 
občine Slovenska Bistrica, ki je 
nakazala poti nadaljnjega razvoja 
in doseženih rezultatov na tem 
področju, je bila v osnovni šoli na 
Pragerskem. Že tradicionalno pa 
je to svečanost organizirala skup-
ščina občine Slovenska Bistrica. 

Svečanosti so se skupno s člani 
varnostne službe bistriške občine 
udeležili tudi najvidnejši družbe-
nopolitični delavci in predstavniki 
iz delovnih sredin. Ob tem so širše 
ocenili, da je bilo prav v zadnjem 
obdobju veliko storjenega na 
področju keppitve in razvoja dru-
žbene samozaščite. Med naj-
pomembnejše dosežke pa uvrščajo 
ustanovitev komitejev za SLO in 
DS v vseh sredinah kjer organizi-
rano oblike dejavnosti na področju 
varnosti in družben^ samozaščite. 

Pomembno je tudi spoznanje, to 
prav sedaj zelo močno prehaja v 
praktično življenje, da postaja 
skrb za razvoj družbene samoza-
ščite stvar vsakega posameznega 
občana in ne samo ozkega kroga 
poklicnih ljudi. Prav na področju 
povezovanja dela miličnikov in 
občanov je bilo zabeleženo že veli-
ko pomembnih uspehov. 

Ob tej priložnosti so tudi oceni-
li, da je politična in varnostna si-
tuacija v občini Slovenske Bistrica 
ugodna in stabilna. Ugodne pa so 
tudi samoupravne in družbenoeko-
nomske aktivnosti. Ob tem se kali 
spoznanje, da je mogoče trdnost, 
tako v zagotavljanju varnosti 
občanov in družbenega premože-
nja kot tudi naše socialistične 
samoupravne ureditve, dosegati 
samo s tesnim medsebojnim pove-

zovanjem organov javne varnosti, 
pripadnikov JLA in občanov na 
svojih delovnih mestih in krajih 
kjer živijo. 

Na svečani seji so za dosežene 
uspehe na področju varnosti in 
družbene samozaščite najza-
služnejšim podelili tudi odličja in 
priznanja. Značko z zlatim vencem 
za več kot 10 letno aktivno delova-
nje na področju varnosti in 
družbene samozaščite so prejeli: 

Lmil Fratnik, Anton Potočnik, 
Maks Peklar, Jože Ratej, Stanko 
Soršak, Avgust Vernik, Vili Germ, 
Ivan Ferk in Franc Podvršnik. 

Značko s srebrnim vencem za 
aktivno delo nad pet let so prejeli 
Marjan Furman, Mihael Vihtelič, 
Ljubica Kolar in Zvonka Jedlo-
čnik. Značko z bronastim vencem 
za delovno aktivnosti v obdobju 
nad tri leta pa so prejeli Miroslav 
Frangež, Anka Cvahte, Silva 
Dežman, Alojz Furman, Viktor 
Horvat, Blanka Jezernik, Jernej 
Kokalj, Erih Kolar, Vida Lipoglav 
in Mihael Spindler. 

Plaketo vzornega voznika so 
prejeli Ivan Grubelnik, Anton Jug, 
Jože Kovačič, Stanko Korošec, 
Stanko Mec, Ivan Mastinšek, 
Daniel Stiplošek, Ivan Stoporko in 
Franc Klenovšek. Vsi, ki so prejeli 
to plaketo so že vrsto let poklicno 
za volanom in niso imeli prome-
tnih prekrškov. 

V kulturnem programu nedavne 
slovesnosti na Pragerskem so se 
predstavili učenci osnovne šole 
Pragersko, ki so goste prisrčno 
sprejeli v svojo sredino. Slavlje-
ncem pa so s cvetjem zaželeli še 
nadaljnjih uspehov pri delu. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat T r e n u t e k iz svečanos t i na Pragerskem 

PRAGERSKO 

Potrebno bo graditi več In cenejše 
Vzgoja in varstvo predšolskih otrok je tista 

družbena funkcija ki ustvarja pogoje za obliko-
vanje svobodne in vsestransko razvite socialis-
tične osebnosti, zato je tudi bistvenega pomena 
ustvarjanje enakih pogojev za razvoj vseh 
otrok. Ob tem je ob koncu tega srednjeročnega 
obdobja potrebno kritično spregovoriti o tistem 
kar smo dosegli in z združenimi močmi in 
sredstvi realizirali ter z veliko odgovornosti in 
posluha o tistem kar nas v naslednjem sred-
njeročnem obdobju še čaka, da se bomo vsaj 
delno približali ciljem in nalogam, ki jih mora-
mo uresničiti. Republiškega povprečja zajet ja 
otrok v jaslih in vrtcih v ptujski občini sicer še 
ne bomo dosegli, pa vendar tudi na tem 
področju pričakujemo korak naprej . 

V planskih dokumentih skupnosti otroškega 
varstva občine Ptuj je bila v minulih petih letih 
dana prioriteta širjenju vzgojnovarstvene mreže 
ter razvijanju družbenega varstva in vzgoje 
predšolskih otrok. S temeljnim programom 
vzgoje za predšolske otroke pa smo uveljavljali 
interese združenega dela s tem, da smo zagotav-
ljali enake pogoje za vzgojo in varstvo, ko so 
njihovi starši na delu. Starši pa pričakujejo tudi 
vedno večjo družbeno organiziranost ob razre-
ševanju potreb po varstvu otrok v času njihove 
dopoldanske odsotnosti saj predstavljajo ženske 
že 42,37 odstotka vseh delavcev v občini P tu j v 
preteklem letu. 

Naj ponovimo še podatek, da je bilo ob koncu 
preteklega leta vključenih v varstvo !4,9 odstot-

ka vseh predšolskih otrok ali 17 odstotkov 
otrok v starosti od 8 mesecev do 7 let. Podatek 
za SRS je 33 odstotkov. Skupnost že nekaj let 
ugotavlja, da je z varstvom otrok še vedno 
veliko težav, v zadnjih treh letih pa predvsem v 
jaslih, ko ostaja tudi 150 vlog nerešenih. V 
W O in družinskem varstvu smo zagotovili 
mesto 207 otrokom v starosti od osmih mesecev 
do treh let, kar predstavlja 6,3 odstotka vseh 

otrok v občini, v SRS 15,4 odstotka. V primer-
javi s preteklim obdobjem pa lahko ugotovimo, 
da se je zajetje vseh predšolskih otrok povečalo 
za 3,7 odstotka, s predvideno gradnjo vrtcev v 
letošnjem letu — Rogoznica, P tu j in Kidričevo, 
pa bomo lahko predvidoma zajeli že 17,5 
odstotka vseh predšolskih otrok s čimer pa ne 
bomo dosegli planiranih 19 odstotkov. 

Kljub precejšnjemu povečanju vzgojnovar-
stvenih zmogljivosti v minulem obdobju pa 
gradnja novih kapacitet zaostaja, ker z vsako 
novo usposobitvijo vrtca potrebujemo tudi 
dodatna sredstva za redno dejavnost. Upošte-
vajoč že prekoračene globalne okvire sredstev 
za skupno porabo pa seveda ni mogoče slediti 
potrebam. Tako načrtovane gradnje vrtcev v 
letih 1979—80 prehaja jo v naslednje sred-
njeročno obdobje. 

Od razvoja družbene skrbi za predšolskega 
otroka, ki jo delavci in občani uresničujemo 
združeni na področju otroškega varstva, je 
odvisna tudi neposredna in posredna produk-

tivnost delovnih ljudi in s tem porast narodnega 
blagostanja. Iz tega izhaja, da bomo morali v 
nadaljnem procesu sporazumevanja zasledovati 
cilj, da zagotovimo enako družbeno skrb za 
otroka od rojstva do vstopa v šolo, čimprej za 
vse otroke. V prihodnjem srednjeročnem 
obdobju mora dobiti vzgojna funkcija pred-
nostno mesto, ker pomanjkljivosti , ki nas ta ja jo 
v razvoju otroka v predšolskem obdobju ni 
mogoče popolnoma odpraviti v nadal jnjem 
življenju. Vpis v osnovno šolo pa bomo lahko 
starostno premaknili navzdol le, če bodo vsi 
otroci deležni predšolske vzgoje. 

Zato bo potrebno vključiti vse otroke, ki niso 
varovanci W O v cicibanovo in malo šolo, do 
leta 1985 pa zagotoviti vsaj 430 novih mest v 
jaslih in vrtcih s čimer bi lahko vključili že proti 
koncu tega obdobja skupno 1985 otrok in s tem 
povečali osnovno vzgojnovarstveno dejavnost 
za 32 odstotkov, celotno zajet je pa bi bilo 24 
odstotkov predšolske populacije, 'oziroma 
okrog 27,5 odstotka otrok v starosti od osmih 
mesecev do sedmih let. S tem pa ne bomo 
dosegli republiškega povprečja, ki je že sedaj 
33 odstotkov in predvideno širitvijo novih 
stanovanjskih naselij še vedno ne bomo mogli 
pokriti vseh potreb v občini. Zasledovati bomo 
morali cilj čim cenejših izvedb, adaptirati 
primerne zgradbe v krajevnih skupnostih ter 
možnosti za organiziranje takega varstva tudi v 
okviru delovnih organizacij. 

mš 

PRIPRAVE NA PROBLEMSKO KONFERENCO 0 ALKOHOLIZMU 

LE POSAMIČNO UKREPANJE 
V ptujskih delovnih organiza-

cijah bi se v tem obdobju že mo-
rali intenzivno pripravljati na pro-
blemsko konferenco o alkoholi-
zmu, ki bo v začetku prihodnjega 
meseca. Žal pa že sedaj ugotav-
ljamo, da le-te ne bodo celovite, 
ker v nobeni delovni organizaciji 
ni načrtnega in stalnega spremlja-
nja problematike alkoholizma. 
Podobno so ugotovili tudi v 
AGIS-u, kjer se s tret jo boleznijo 
srečujejo le v določenih primerih, 
ko pride alkoholik v konflikt z 
delovnim okoljem in seveda tudi v 
družinskem krogu. Pa še tega lah-
ko kaznujemo le v okviru dis-
ciplinskega prekrška ali pa, da se 
mu zagrozi z odpustom iz delovne 
organizacije. Sele ta „ g r o ž n j a " je 
običajno učinkovita, saj se potem 
večina odloči za zdravljenje te 
zasvojenosti, ki je še vedno pro-
stovoljno. 

Kot poudar ja Jasna Toplak, 

socialna delavka v AGIS-u se je 
glede na sedanje „ spoznan je" o 
posledicah alkoholizma, ki ga ima 
leta v delovnem, družinskem in 
širšem družbenem okolju, težko 
lotevati vseh problemov, ki ga 
spremljajo. Predvsem pa je one-
mogočena načrtnost. Morda bi 
morali tudi v zdravniško kartoteko 
posameznikov, vpisovati ugotovi-
tve, ki so znane kot posledice al-
koholizma. V preteklem letu so v 
ACìlSu opravili blizu 300 siste-
matičnih pregledov delavcev iz 
neposredne proizvodnje in pri tem 
ugotovili, da ima 24 delavcev traj-
ne okvare zaradi prekomernega 
uživanja alkohola. 

Splet problemov, s katerimi se 
srečuje alkoholik je velik, zato bi 
ga bilo temu primerno tudi re-
ševati, seveda pa v okviru načrtne 
družbene akcije, v katero bi se 
vključevali vsi zainteresirani de-
javnike. Socialni delavci so pri 
razreševanju te problematike v 

posameznih delovnih organizacijah 
prepuščeni sami sebi in lastni 
samoiniciativi, ki pa pogosto 
naleti na odpor. Zal je še vedno 
premalo posluha za ta problem 
med vodilnimi delavci in drugimi, 
ki radi zamižijo pred alkoholom in 
porečejo, da tega problema pri 
njih ni. Z načrtnim usposablja-
njem predvsem pa s spoznavanji o 
posledicah zasvojenosti z alko-
holom bo potrebno pričeti pri 
vodilnih strukturah. Teh izobra-
ževalnih posvetov bi se poleg 
vodilnih delavcev morali udeležiti 
tudi predstavniki samoupravnih 
organov, člani komisij za delovna 
razmerja, družbeno-političnih or-
ganizacij in drugi. 

V sami delovni organizaciji 
AGIS imajo poleg zabeležbe v 
samoupravnih aktih, kjer je vinje-
nost opredeljena kot hujša kršitev 
delovne discipline, še vpeljano pre-
poved prodaje alkoholnih pijač v 
o b r a t u d r u ž b e n e p r e h r a n e . 

Nasplošno pa se ugotavlja, da bi 
morali biti pri izvajanju disciplin-
skih prekrškov bolj dosledni ne 
glede na to, za katerega delavca 
gre. Iz prakse vemo, da smo bolj 
dosledni pri delavcu iz neposredne 
proizvodnje, kot pri ostalih. Tudi 
iz enodnevnih in dvodnevnih izo-
stankov bi bilo mogoče razbrati, 
koga muči alkoholni maček, žal pa 
je to v mnogih primerih nemogoče. 

Kljub temu, da so podatki, ki so 
jih uspeli zbrati v AGIS-u in tudi 
drugje skromni, so pa vendar 
vzpodbuda, kje in kako v bodoče 
delovati na tem področju. Ne sme 
nas biti sram in odkrito priznati, 
da je alkohol pogost gost v naših 
sredinah; potrebno je najti le učin-
kovito mero za njegovo odpravo. 
P r o b l e m s k a k o n f e r e n c a o 
alkoholizmu pa bi naj dala dolo-
čene osnove za bodoče boljše in 
organizirano delovanje na tem 
področju. 

MG 

Seminar za vodje delegacij 
V okviru rednega p rog rama izobraževanja sin-

d ikalnega članstva bo občinski svet Z S S Ptuj s k u p a j 
s p redseds tvom skupščine obč ine Ptuj organiz i ra l 
jutri. 30. m a j a ce lodnevni semina r za vod je de lega-
cij. ki de leg i ra jo delegate v zbor združenega dela SO 
Ptuj. G r e za prvi takšen seminar , na ka te rem b o d o 
vodje delegaci j poslušali več tem. med njimi o od-
ločanju v zd ruženem delu. m e t o d a h in načinih dela 
ter de lovan ja delegacij , vlogi d ružbeno-pol i t i čn ih 
organizaci j v de legatskem od ločan ju in od ločan ju 
delegatov v zboru združenega dela skupščine obči-
ne. 

I zobraževan je delegatov so v obč inskem svetu 
ZSS načrtovali tudi v okviru bodočega k luba sa-
mouprav Ijalcev. ki hi po vseh podvzet ih akt ivnost ih , 
ki so j ih v z a d n j e m času vodili s indikalni delavci . 

moral v predvideni obliki zaživeti v tekočem letu. 
Kr ivdo za to nosi jo v nekater ih večjih ptujskih O Z D . 
kjer so sicer že sprejeli sklepe o ustanovitvi kluba 
samouprav Ijalcev. venda r le-ti še niso našli poti na 
občinski svet ZSS Ptuj . N a s p l o š n o ' b i takšno ra-
V nan je označili kot neodgovorno d o sebe in drugih , 
čeprav podpisniki spo razuma n i m a j o drugih obvez, 
kot da imenu je jo delegate za o rgane skupščine: vse 
ostalo od mater ia ln ih d o vsebinskih nalog pa pre-
vzema občinski svet ZSS Ptuj. 

Po drugi strani je t ako rav nan je nerazuml j ivo , če 
p o g l e d a m o ugotovitve, ki so bile p o d a n e ob analizi 
de lovan ja delegatskih odnosov v zd ruženem delu. 
k|er je bila na jvečkra t ponovl jena zahteva po 
usposab l jan ju in izobraževanju delegatov. 

M G 

SLOVESNOST 0B KRAJEVNEM 
PRAZNIKU 

Ob koncu meseca maja praznujejo v krajevni 
skupnosti Vitomarci v Slovenskih goricah svoj 
krajevni praznik v spomin na ustanovitev prvega 
krajevnega odbora OF slovenskega naroda. Tako so 
minulo nedeljo pripravili slovesnost na kateri so se 
spomnili prehojene poti in nalog, ki jih mora jo 
krajani uresničiti v naslednjih letih, da bo tudi na tem 
območju ptujske občine postalo življenje lepše in 
prijetnejše, s tem pa vabljivejše za mlade ljudi, ki so 
prepogosto zapuščali svoj rojstni kraj . 

Slavnostni govornik je bil Alojz Cuček — 
predstavnik OK SZDL v P tu ju , v bogatem kulturnem 
programu, ki je bil v znamenju dneva mladosti, 30-

KS VITOMARCI 

letnice samoupravljanja, 35 let svobode in 70-letnice 
rojstva Edvarda Kardelja so sodelovali pevski zbor 
domačega prosvetnega društva, otroški pevski zbor in 
podružnične osnovne šole ter recitatorji. S slovesno-
sti, ki je bila pred novo osnovno šolo je posebna 
dcicgacija ponesla tudi šopke svežega cvetja pred 
spominski obeležji padlim talcem in na mesto kjer je 
bil pred 38. leti ustanovljen prvi krajevni odbor OF. 

mš 
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Pisma bodo zamenjali osebni stiki 
SLOVENSKA BISTRICA 

prebivalci občine Slovenska Bi-
strica, prav tako pa tudi skupščina 
0bčine in družbeno politične orga-
nizacije so te dni že v težkem priča-
kovanju 5. juni ja , dneva ko se 
^ d o po štirih letih na slovenskih 
tleh zopet srečali s svojimi prijatelji 
jZ pobratenih občin SR Srbije, še 
-osebno občine Svetozarevo in 
fjčevac. 

Letos bo prispelo z vlakom brat-
stva in enotnosti v občino Sloven-
k o Bistrico blizu 40 gostiteljev 
pregnancev z območja občine SIo-
venska Bistrica in tudi predstav-
nikov družbenopolitičnega in 
gospodarskega življenja občin 
Svetozarevo in Čičevac. Gost je iz 
SR Srbije bodo pri svojih gostite-
ljih v raznih krajih občine Sloven-
ska Bistrica od 5. do 8. junija. Ker 
je to kratek čas, da bi se lahko širše 
spoznali z doseženimi delovnimi 
rezultati širšega območja občine, 
saj bodo najpomembnejši čas 
preživeli pri svojih znancih in prija-
teljih, so pri OK SZDL, v sodelo-
vanju z drugimi organizacijami v 
občini, gostom pripravili skupen 
program bivanja v tej sredini. 

Tako jih bodo, kot že vrsto let 
doslej pričakali gostitelji in tudi šte-
vilni drugi prebivalci bistriške 
občine, na železniški postaji na 
Pragerskem. Zvečer tega dne j im 
bodo v viteški dvorani gradu v Slo-
venski Bistrici pripravili bogat 
kulturni program in jih ob tej 
priložnosti seznanili tudi z razvo-
jem občine. Naslednji dan bodo 
preživeli z gostitelji. Sedmega 
junija pa se bodo zopet zbrali v Slo-

venski Bistrici in skupno z gostitelji 
obiskali Osankarico, Tri žeblje, 
C m o jezero in bolnišnico Jesen pri 
Smartnem na Pohorju . Popoldne 
tega dne pa se bodo seznanili še z 
eno od delovnih organizacij. 

Letošnje srečanje je za širjenje 
bratstva in enotnosti med sloven-
skimi in občinami v SR Srbiji še 
posebnega pomena, saj načrtujejo 
podpisati novo listino pobratenja 
in to med občinama Slov. Bistrica 

in Čičevac. Pobudniki tega pobra-
tenja so bili prebivalci KS Poljčane 
od koder je bilo v času NOB 
izseljeno na območje občine Čiče-
vac okoli 40 ljudi. Za pobratenje 
sta se obe občini izrekli že v 

lanskem letu. Sedaj pa je že tudi 
znano, da bo svečani podpis listine 
8. junija v osnovni šoli Poljčane. 
Ob tej priložnosti bodo proslavili 
tudi 70. obletnico rojstva Edvarda 
Kardelja. Po njem bodo šolo v 

Poljčanah tudi poimenovali. 
Pripravili bodo bogat kulturni pro-
gram, v njem bodo sodelovali tudi 
gostje iz občine Čičevac. Dogovo-
rili so se že tudi, da bodo podobno 
srečanje pripravili 13. oktobra v 
občini Čičevac, kjer delovni l judje 
na ta dan praznujejo praznik osvo-
boditve. 

Letošnje tradicionalno srečanje 
prebivalcev pobratenih občin 
Svetozarevo in Slovenska Bistrica, 
kateremu se bo tokrat pridružila 
tudi občina Čičevac, se je izgraje-
valo že v času NOB, saj še danes 
obs ta ja jo živi dokazi graditeljev 
temeljev bratstva in prijateljstva-
jugoslovanskih narodov, med njimi 
je bilo tudi veliko prebivalcev prav 
teh sodelujočih občin. Že v začetku 
vojne vihre je okupator z območja 
občine Slovenska Bistrica izselil 
mnoge zavedne domačine v razne 
kraje v SR Srbiji, Hrvatski in BiH. 

Skupno je bilo izseljeno okoli 450 
ljudi, od tega blizu 50 na območje 
občine Čičevac. Med njimi največ z 
območja današnje KS Poljčane. 
Veliko število bistriških izseljencev 
pa je našlo svoj drugi dom pri 
občanih občine Svetozarevo. 

Ne samo te vezi, u t r ju je jo se tudi 
nove med mladimi generacijami, 
kar zagotavlja, da je bratstvo in 
prijateljstvo jugoslovanskih naro-
dov, skovano v vročih dneh NOB, 
stopilo na trdne temelje, ki jih tudi 
prihodnost nikoli ne bo omajala . 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

Prebivalci občine Slovenska Bistrica so na železniški postaji Pragersko 
pred štirimi leti pričakali svoje prijatelje iz občine Svetozarevo. Tako bo 
tudi 5. junija letos. 

SPOMINI NA NEKDANJE IZSELJENIŠKE DNI V SRBIJI 

POVEZANOST ZA 
VEKOMAJ 

Med tistimi, ki so se leta 1941 
znašli v transportu za Srbijo, je bi-
la tudi Liza Prelog iz Sobetincev 
št. 15. Ko smo j o pred dnevi 
obiskali nam je takole opisale tiste 
dogodke, ki so se vsakemu izgna-
ncu globoko zarezali v spomin in 
ne bodo nikdar izbrisani: 

„ N e vem natanko ali je bil prvi 
ali drugi julij 1941. Prišli so po nas 
že ob tretji uri z jutraj . Oče in bra-
ta sta bila med tem časom že pet 
tednov zaprta na Borlu; mati, 
mlajša sestra in mlajša brata in jaz 
pa smo bili doma. Nemci so nam 
ob prihodu zabičali, da moramo 
biti v eni uri pripravljeni za odhod . 
No, ta ura se je krepko zavlekla, 
saj smo odšli od doma šele okrog 
osme ure. Zapeljali so nas v Mari-
bor, v meljske kasarne — zbirno 
taborišče; še pred tem pa smo bili 
na P tu ju , na Lenartovem dvorišču. 

Kmalu zatem so pripeljali tudi 
brate in očeta z Borla, v Mariboru 
smo prespali, zatem pa smo odšli s 
transportom v S rb i jo" 

Kako pa je potekal ta transport , 
česa se spominjate? 

„Spomin jam se, da smo se pe-
ljali v živinskih vagonih, vseskozi 
pa smo bili v strahu kaj bo z nami. 
Pokojna mati je stalno govorila in 
se žalostila, ko je videla veliko vo-
de, zapuščene njive ter pri tem po-
navljala, kaj bo z nami, ko imamo 
toliko otrok, kako se bomo preži-
vljali? 

Prispeli smo v Gružo, kjer so 
nas izkrcali, še prej pa so nas spre-
jemali na številnih postajah, kjer 
smo dobili malo hrane, ki jo je 
Pripravil Rdeči križ. V Srbijo smo 
se vozili skora j teden dn i " . 

Ste potem ostali v Gruži? 

„ J a , tam so nas pričakali tam-
kajšnji prebivalci in nam zagotovi-
}', da bodo delili z nami vse, kar 
"najo . To se je tudi v resnici zgo-
dilo. Veliko kmetov je čakalo z 
vozovi, s katerimi so posamezne 
družine vozili na domove. Nas je 
bilo precej, zato smo tam prenoči-
li. po nas so prišli drugi dan iz 
Nabojnice, kjer smo potem ostali 
štiri l e ta . " 

Kako ste si potem v Zabojnici 
0rganizirali življenje, kako so vas 
sPrejeli tamkajšnj i prebivalci? 

>,Ob prihodu v Zabojnico smo 
* najpre j zbrali v šolskem poslo-
Pju, tam so nam postregli z gola-
f ^ n , mlekom, kakaom in drugo 
«rano. Poleg tega pa so prebivalci 

za nas nabrali veliko ja jc , mleka, 
ka jmaka , krompir ja , moke; neka-
teri so prispevali tudi denar, s ka-
terim smo kupili kuhinjsko posodo 
in vse ostalo, kar smo potrebovali 
v novem gospodinjstvu. Naselili 
smo se v hiši pokojnega popa, ki je 
bila takrat prazna. V tej vasi nas je 
bilo 23 slovenskih izseljencev, od 
teh se jih je nekaj zaposlilo v bli-
žnji mestih, mi pa smo ostali na 
vasi, ker smo bili prepričani, da 
nam bo na podeželju lažje. Poma-
gali smo kmetom delati, dobili 
smo nekaj zemlje, da smo lahko 
pridelovali to, kar smo želeli. V 
glavnem lahko rečem, da smo se 
lahko preživljali. 

Najmlajša sestra je bila ob pri-
hodu v Srbijo stara šest let in je 
skoraj ves čas preživela pri sinu 
ene učiteljice, tam je dobila vso 
hrano. Dva mlajša brata sta bila 
pastirja pri kmetih, dva starejša 
brata in jaz, pa oče, smo hodili 
pomagat kmetom, ko so nas ti ra-
bili. Mati nam je gospodinjila do-
ma, ker ni poznala jezika in je bolj 
težko navezovala stike. Mi mlajši 
smo se hitro prilagodili in ni bilo 
problemov; bilo je kar pr i je tno ." 

Ste v tistih časih kdaj pomislili, 
da se še kdaj vrnete? 

„ O tem, da se ne bi vrnili, ni-
smo nikoli dvomili. Samo vedno 
smo bili prepričani, da se bomo 
vrnili veliko prej, kot smo se v 
resnici. Med tem časom pa smo se 
zlili s srbskim prebivalstvom; imeli 
smo dramsko skupino, hodili smo 
na njihova prela in mcbe; skratka 
bili smo nj ihovi ." 

Kaj so to preli in mobe? 
„Pre lo je obred pri predenju, 

pletenju, ko fant je in dekleta poje-
jo, plešejo kolo; moba pa je brez-
plačno delo, na primer pri žetvi, 
včasih se nas je ob takih priložno-
sti zbralo tudi do 80. Za popestri-
tev dela je igral muzikant, tudi pe-
klo se je na ža ru . " 

Ste med tem časom, ko ste bili 
izseljeni, občutili sovražnikov te-
ror? 

„V letu 1941 smo bili v glavnem 
opazovalci; tisti čas so prišli parti-
zani v vas, nismo še imeli posebnih 
stikov. V tem letu so nekaj vašča-
nov tudi postrelili pri šoli, med te-
mi je bilo nekaj partizanov. Takrat 
so*hoteli ustreliti tudi mojega oče-
ta; tik pred streljanjem jih je oče v 
nemškim jeziku vpra^il , zakaj jih 
streljajo. To ga je tudi rešilo, kot 
tudi nekaj drugih vaščanov, ki so 
bili zaprti na bližnjem bregu." 

V času, ko ste bili'izseljeni, so v 
Srbiji ustanavljali tudi partizanske 

slovenske enote. Je bila v bližini, 
kjer ste živeli tudi kakšna sloven-
ska eno ta . " 

„Ne , mislim, da jih ni bilo v na-
ši bližini." 

Leta 1945 ste se potem vrnili do-
mov, kako ste se vračali? 

„Leta 1944 so prišli partizani, 
takrat se jim je priključil starejši 
brat , mi smo pa čakali do osvobo-
ditve; nismo se mogli še vrniti, saj 
je bila Slovenija še okupirana. 

Slovo od srbskih bratov je bilo 
zelo žalostno. Ob slovesu se je 
zbrala vsa vas, vse je jokalo, ko 
smo odhajali ; tudi mi. 

Te vezi, ki ste jih navezali med 
vojno, ste potem po vojni utrjeva-
li. Ste se s temi ljudmi po vojni že 
srečali? 

„ J a , bili smo že v SR Srbiji; na-
ša družina je bila že večkrat tam, 
pa tudi oni so nas že obiskali. Le-
tos jih znova pr ičakujemo." 

Ste bili že vi z vlakom bratstva 
in prijateljstva v Srbiji? 

„Dvakrat smo bili v Zabojnici, 
kjer smo živeli, enkrat pa smo vili 
v Trsteniku, pa še takrat smo obis-
kali našo Zabo jn ico . " 

Vlak bratstva in prijateljstva je 
nekaj enkratnega, sama bi želela, 
da bi bil daljši, večji, želela bi, da 
bi imela pri sebi vso Zabojnico, ne 
pa samo štiri, kot jih lahko pride k 
nam. Vem, da je to združeno z 
velikimi stroški, ampak moja naj-
večja želja je vse videti tukaj , med 
n a m i . " 

Letos 5. juni ja ponovno pripelje 
vlak bratstva in prijateljstva v SR 
Slovenijo, med udeleženci vlaka 
bodo tudi gostje iz Zabojnice, ki 
jih bosta sprejeli sestri Liza Prelog 
in Marija Vajda ter jim med biva-
njem v ptujski občini skušali, kar 
največ povrniti, seveda vsega ne bo 
mogoče, kajti tisto, kar so jim tak-
rat nudili, se ne da povrniti v 
celoti; vse, kar jim lahko dasta je: 
srčnost in ljubezen, ki j ima je ne 
manjka . 

MG 

Liza Prelog iz Sobetincev 

Foto: OM 

Od izgube do zelo 
uspešnega 
poslovanja 

Javnosti je znano, d a j e bil gospodarski položaj tozd Lesna indu-
strija Ptuj zelo težak, saj so v preteklih obdobjih beležili precejšnje 
izgube. V zadnjem četrtletju lanskega leta pa so začeli z načrtnim 
odpravljanjem vzrokov. Velike težave so bile predvsem pri dobavi 
zadostnih količin hlodovine, ki je predmet predelave v omenjeni tozd. Se 
septembra leta 1979solahkodela l i le nekaj delovnih dni. Takoj so začeli 
z odkupi lesa tako na ožjem in širšem območju Slovenije pa tudi v 
sesednjih republikah, največ v SR Hrvatski in Bosni. Že meseca oktobra 

so bile njihove proizvodne zmogljivosti dokaj drobro izkoriščene. Pro-
blem pa so še vedno predstavljali delavci iz ukinjene tovarne furnirnih 
sodov, za katere ni bilo polne zaposlitve, ter j im je bilo potrebno 
poiskati ustrezno delo drugje. Zadeve so se lot i l i , načrtno in mnogim 
poiskali ustrezno delo, nekateri pa so to storili sami. 

V novembru so tako že delali v normalnih pogojih z ustreznim 
številom delovnih ljudi, zahvaljujoč zadostnim količinam hlodovina pa 
so tudi proizvodnjo dvignili na normalno raven. Ljudje so začeli delati z 
novim elanom, delovna disciplina seje povečala in kazati so se začeli tudi 
ugodni poslovni rezultati. Poh valno je tudi to, da so takoj začeli z prodajo 
žaganega lesa, večino proizvedenih količin so uspeli prodati na tuje 
tržišče. Ker tozd ni imela skoraj nobenih lastnih sredstev so morali 
ustvarjena sredstva obračati zelo hitro, sprijazniti pa so se morali tudi z 
veliko zadolženostjo in v sanacijskem programu predvideti rešitev tega 
problema. 

Rezultati sprejetih ukrepov so se pozitivno odrazili že o b zaključ-
nem računu in po dolgih letih je tozd Lesna industrija Ptuj zabeležila 
pozitivno poslovanje. Ustvarili so celo nekaj starih milijonov čistega 
dohodka, ki so ga razporedili v sklade. 

Razveseljivo je, da zelo ugodne rezultate beležijo tudi v novem 
eosDodarskem letu. kljub znatno večjim zadolžitvam. Letni načrt na-
mreč predvideva, da bodo razžagali 13 tisoč kubičnih metrov hlodovine 
in jo nato nadalje predelali do proizvodnje elementov, kar zahteva več 
vloženega dela v proizvod — celo za 30 odstotkov — po drugi strani pa 
pomeni to seveda več prihodka ob prodaji na domačem in tujem tržišču. 
Sicer je večina njihove proizvodnje namenjene za izvoz, saj načrtujejo 
prodati na tujih tržiščih kar 85 odstotkov proizvodnje. Tako ustvarjena 
devizna sredstva bodo uporabili za nakup novih proizvajalnih sredstev, 
eventualne viške pa bodo brez dvoma koristno uporabili znotraj de-
lovne organizacije Maries, h kateri se nameravajo v kratkem priključiti. 

Pri tem je potrebno omeniti, da je ptujska tozd Lesna industrija 
trenutno še priključena delovni organizaciji LIK Savinja v S O Z D 
Slovenijales, pripravljajo pa se na priključitev delovni organizaciji 
Maries Maribor ter S O Z D Uniles. Ta sprememba je nujna zaradi 
povezovanja v regiji, in upajo, da se bo v okviru nove delovne organi-
zacije Maries, razvoj ptujske tozd nadaljeval, da bodo prerasli v moderno 
žago s sodobno predelavo oziroma predpripravo elementov za do-
končno dodelavo v tovarnah pohištva. Upajo, da bodo v bodoče dosegali 
le še pozitivne poslovne rezultate in da bo tekel njihov razvoj skladno z 
razvojem podravske regije. Namen povezovanja paje tudi koncentracija 
lesne industrije v delovni organizaciji Maries, na drugi strani pa si prek 
Gozdnega gospodarstva Maribor, ki bo . strnilo vse gozdove na tem 
območju, zagotavljati stalen vir surovin. 

O tem smo se pogovarjali z direktorjem Edvardom Zorkom. da pa 
bila naša predstava o sedanji situaciji v tozd Lesna industrija Ptuj še 
popolnejša, smo za mnenje zaprosili Viličarista Janeza Bezjaka, sicer 
namestnika predsednika delavskega sveta. Dejal je, da je tudi med 
samimi delavci čutiti olajšanje in mnogo večjo voljo do dela. N e d v o m n o 
na to vpliva boljša organizacija dela in sami delovni pogoji in ne 
nazadnje tudi ustrezno nagrajevanje, pa skrb za družbeno prehrano in 
tako dalje. »In če bo šlo vse naprej po začrtani poti, se nam ni bau za naSo 
prihodnost«, je zaključil Janez Bezjak. 

Direktor Edvard Zorko, dipl. ing. Janez Bezjak 
lesarstva 

Ob pričakovanju vlaka prijateljstva 
Le še nekaj dni nas loči od 

trenutka, ko bo iz bratske republi-
ke Srbije pripeljal v Slovenijo 
poseben vlak v katerem bo blizu 
tisoč popotnikov prve, druge pa 
tudi tretje generacije gostiteljev, ki 
so tistega leta 1941 z odprtimi 
rokami, s srcem ponudili svoje 
domove, ognjišča pa tudi svojo 
žlico pregnancem iz Slovenije. 

Tega Slovenci prav gotovo ne 
bodo nikoli pozabili. Nasprotno! 
To prijateljstvo bomo negovali iz 
roda v rod. To je bila tudi Titova 
oporoka. Velika je zasluga srbskih 
očetov, mater, da so mnogi 
pregnani Slovenci s svojimi 
družinami preživeli vso krutost 
vojne in brezsrčnost sovražnika. 
Skupaj z bratskim srbskim naro-
dom pa so se potem mnogi od 
pregnancev tudi skupaj bojevali. 
Znana je Slovenska četa, ki j o je 
pokojni Edvard Kardelj formiral v 
današnjem Titovem Užicu že 1941, 
ko so bile Užice svobodne 69 dni. 

P o končani vojni pa so se 
preživeli pregnanci vrnili nazaj na 
svoje vec ali manj izropane in uni-
čene domove. Vse je bilo treba 

začeti znova. Pri vsem tem pa tudi 
niso pozabili na svoje gostitelje, 
rešitelje. Prva vez med njimi so 
bila pisma, sledila so medsebojna 
srečanja vse dotlej, da se ni 
„ rod i l " VLAK BRATSTVA IN 

PRIJATELJSTVA, ki izmenično 
vsaki dve leti popelje slovenske 
pregnance v Srbijo in srbske 
gostitelje k nam v Slovenijo. 

Ta srečanja, snidenja so vedno 
prisrčna. Od sreče se orosi oko, 

beseda onemi, govorijo čustva. 
Skupaj potem kot že nič koliko-
krat doslej o b u j a j o spomine na dni 
skupnega življenja in mladi, ki 
tega niso doživeli, radi prisluhne-
jo. O b u j a j o spomine na delo in 
življenje v svobodni Titovi 
Jugoslaviji in še bi lahko naštevali. 
Naposled pride tudi trenutek, ko 
se je treba posloviti. Ločitev od 
prijateljev, znancev pa je vedno 
težka, l u d i tedaj se utrne solza — 
solza težkega slovesa. 

Teda j si vsi obl jubl ja jo: Se se 
bodo videli, kmalu na svidenje. 
Tako bo tudi letps v začetku juni-
ja, ko bo k nam prispel vlak z 
gostitelji iz Srbije, ko roke stoterih 
prijateljev t repetajo v neučakanem 
pričakovanju. Ali ni to , lahko bi 
dejali že kar edinstven primer v 
svetu, kako je treba negovati 
prijateljske vezi iz vojnih dni? 
Tudi po tem se mi Titovi 
Jugoslovani razlikujemo od drugih 
narodov, kar nam je lahko samo v 
čast in ponos. 

Besedilo in posnetek: Fran jo Hov-
n i k 

Tako je bilo pred dobrim letom in pol v Kraljevu, ko smo se po treh dneh 
nepozabnih doživetij Slovenci poslavljali od gostiteljev. 



6 - IZ NAŠ IH KRAJEVNIH SKUPNOSTI 29. maj 1980- XEDNIK 
Pred referendumom 

v KS Markovci 
Skupščina k ra jevne skupnost i Markovci j e sprejela odločitev, da se 

krajevni samopr i spevek podal j ša za nas ledn je pe t le tno obdob je . Sprejet 
je bil tudi osnutek f inančnega načr ta z g lavnimi pos tavkami za nas lednj i 
s rednjeročni plan razvoja te k ra jevne skupnost i . Takšno odločitev 
skupščine so na rekova le po t rebe nada l j n j ega razvoja in po t rebe kra ja -
nov. ki so s skupn im delom in z d r u ž e v a n j e m sredstev že veliko naredili 
za hitrejši n a p r e d e k krajev in vasi. 

Komis i ja za p r ip ravo planov je pr ipravi la k ra tko in pregledno 
in formaci jo o zbran ih in porab l jen ih sredstvih sedan jega r e f e r e n d u m -
skega o b d o b j a ; ki se izteka. I n f o r m a c i j o so pre je la vsa gospodinjs tva , o 
tem in p r ihodn j ih usmer i tvah p a j e tekla beseda tako v vaški samouprav i 
kot tudi zborih k ra janov . 

V minu lem štir i letnem o b d o b j u so v kra jevni skupnost i Markovci 
zbrali skora j 14 mil i jonov d ina r j ev sredstev, od tega na jveč s kra jevnim 
samopr i spevkom in o d š k o d n i n o za k ra jevne ceste, d ruga sredstva pa s 
p o g o d b a m i , prek s p o r a z u m a za f inanc i ran je p rog ramov kra jevnih 
skupnost i , s ces tn ino za t raktor je , iz p r o r a č u n a občine, k inom, g ramo-
zom. grobnino , o d š k o d n i n o za ceste, sredstvi lokalne skupnost i za ceste 
in p renosom sredstev iz leta 1974. 

Z b r a n a sredstva pa so nameni l i za as fa l t i ran je cest Markovci — 
Zabovci . Bukovcih, Stonjcih, cesto na pokopal išče. Novi vasi, prek 
kanala . Prvenci — Strelci. Markovci — Sobet inci . Zabovcih . in Mar-
kovci — Borovci; nada l je za de lovan je druš tev in organizacij , f inan-
ci ranje o p r e m e za civilno zaščito, u re j an je pokopal išča , so f inanc i ran je 
g radn je šole, vzdrževanje cest, t r ans fo rma to r sko pos ta jo v Bukovcih, 
as fa l tne prevleke v Markovcih , Zabovcih , Stonjcih , Sobet incih in Bu-
kovcih. Naštel i smo le večja dela . ki so zahtevala tudi večino zbranih 
sredstev. 

In ka j želijo uredit i s p r i h o d n j i m kra jevn im samopr i spevkom? 
Sredstva b o d o nameni l i za so f inanc i ran je g r a d n j e otroškega vrtca, 
vzdrževanje cest, uredi tev av tobusnih postajal išč, f inanc i ran je pot reb 
l judske o b r a m b e in civilne zaščite, as fa l t i ran je cest, za asfa l tne prevleke, 
izdelavo urbanis t ične dokumen tac i j e , varstvo okol ja , f inanc i ran je de-
lovanja druš tev in organizaci j , so f inanc i r an je uredi tve te lefonskega 
omrež ja , u re j an je in vzdrževanje pokopal išča , postavitev petih trans-
fo rmatorsk ih pos ta j in ureditev cestne razsveti jave. 

Zel ja in po t reb j e torej še veliko. O p r i h o d n j e m p rog ramu , točneje 
o p r i hodn j em samopr i spevku pa se b o d o kra jan i odločali na referen-
d u m u , ki bo d r u g o nedel jo v j u n i j u . 1. kotar 

Krajevna skupnost Videm pred praznikom 
Praznik k ra j evne skupnos t i Videm je 3. j un i j a , pr i redi tve v poča-

stitev k ra j evnega praznika , tokrat d rugega , pa b o d o potekale ves pri-
hodnj i teden. S p r a z n o v a n j e m b o d o pričeli že v nedel jo , ko bo na 
špo r tnem igrišču v V i d m u t e k m o v a n j e gasilskih deset in in gasilsko 
tehničnih enot šestih gasilskih društev, ki sestavl ja jo gasilski center 
Videm. V nas lednj ih d n e h b o d o potekale številne pr i redi tve — špor tne 
in ku l tu rne , p r ip rav l ja jo pa j ih šolska mlad ina , O O Z S M S ter v idemsko 
prosve tno društvo. O b t a b o r n e m ogn ju , ki ga p r ip rav l ja jo za nas ledn jo 
soboto, b o d o sodelovali tudi borci in obudi l i spomin na čase N O B , 
zak l jučna pr i redi tev pa bo v nedel jo , 8. j un i j a , ko bo svečana seja 
o rganov k ra j evne skupnost i , podelil i pa b o d o tudi 5 bronast ih znakov 
O F . JB 

Večer bratstva in enotnosti v Majšperku 
3. PRAZNIK KS MAJŠPERK 

kra jan i krajevne skupnosti Maj-
šperk so svoj tretji krajevni praz-
nik posvetili spominu na tovariša 
TITA. Predsednica skupščine kra-
jevne skupnosti Majšperk, Rozina 
MARKO VIČ, je na slavnostnem 
zboru krajanov in skupščine v svo-
jem govoru med drugim dejala: 
. .Težko nam ie, vendar smo 
ponosni na tovariša TITA, saj 
nam je zapustil dediščino, ki je 
nima noben drug narod — brat-
s t \o in enotnost jugoslovanskih 

narodov ter narodnosti v soci-
alistični Jugoslaviji. To je globoko 
obvezujoča dediščina, kajti v brat-
stvu in enotnosti, samoupravljanju 
in neuvr ščenos t i je naša 

bodočnost. Tudi v krajevni skup-
nosu Majšperk smo trdno odlo-
čeni, da bomo vztrajno in delovno 
šli po Titovi pot i" . \ nadaljevanju 
ie orisala razvoj in dosežene uspe-
he krajevne skupnosti, ki so rezul-
tat enotnosti, zavesti in marljivosti 
krajanov, ki s svojim delom in 

sredstvi zagotavljajo napredek 
krajevne skupnosti in zadovolju-
jejo skupne potrebe. Poudarila pa 
je, da je vrsto potreb v krajevni 
skupnosti, ki jih je mogoče zado-

voljevati s širšo družbeno po-
močjo. kajti upoštevati je potreb-
no. da gre za potrebe delovnih lju-
di in občanov na mani razvitem 
območju Haloz. V novem sred-
njeročnem obdobju 1981-1985 
računajo na trdnejšo vez z samo-
upravnimi interesnimi skupnostmi. 

v katerih bo v prihodnje potrebna 
še močnejša angažiranost delega-
tov krajevne skupnosti. 

Krajevna konferenca SZDL 
Majšperk je ob krajevnem praz-

niku podel i la pet priznanj op 
slovenskega naroda, ki so jih pre„ 
idi: Planinsko društvo Majšperk 
Rafko MOHOR KO. Franc PIH' 
11 R. Jože ROBAR in Stanko 
\ \ R / I Č 

Sledil je bogat kulturni pro. 
gram, katerega celotna vsebina je 
izražala bratstvo in enotnost, kj 
povezuje narode in narodnosti 
samoupravne socialistične Jugo, 
slav ije. V prvem delu programa sta 
nastopala odločna moški jn 
dekliški pevski zbor D P D „Svo-
b o d a " Majšperk, ki ju vodita La-
dislav PL L KO in Ivo VOLMA-
JER. Večer bratstva in enotnosti 
je dosegel svoj višek z odlično 
izvedenim programom glasbe, ple-
sov in pesmi, ki so ga izvajali člani 
KLD „ N a p r i j e d " Hum ob Sotli ц 
bratske občine Pregrada. Svoj 
program so zaključili s pesmijo 
Jugoslavija in kolom , ,Druže Tito 
mi ti se kunemo, da sa tvoga puta 
ne skrenemo". Skupaj z domačini 
so kasneje v dvorani zaplesali 
Kozaračko in druga kola naših na-
rodov in revolucionarne preteklo-
sti. 

Skratka, bil je to enkraten večer 
bratstva in enotnosti, ki ponovno 
potr juje , da nadal jujemo Titovo 
pot — pot bratstva in enotnosti. 
Gostovanje KUD „Napr i j ed" 
Hum ob Sotli sta v počastitev 
praznika krajevne skupnosti Maj-
šperk organizirala občinska sveta 
SSH in ZSS Pregrada in P tu j v 
okviru 19. tradicionalnih delavskih 
Srečanj bratstva in prijateljstva, v 
skladu z programom medrepub-
liške kulturne izmenjave. 

FB 

Člani K U D »Naprijed« iz Huma ob Sotli so program zaključili s pesmijo 
Jugoslavija in kolom »Druže Tito mi ti se kunemo« Foto: Langerholc 

Rozina Markovič, predsednica 
skupščine KS Foto: Langerholc 

KOMISIJA ZA DRUŽBENO NADZORSTVO PRI SO PTUJ 

Pričakujejo več pobud od občanov 
Pri skupščini občine P tu j deluje tudi komi-

sija za družbeno nadzorstvo. V petek, 23. maja 
je komisija na seji razpravljala o dosedanjem 
delu, o metodah dela v bodoče in o problemih, ki 
jih bo morala reševati v okviru svojih pristoj-
nosti. V razpravi so člani komisije ugotavljali, 
da na tem področju deluje več organov, ki 
opravl ja jo podobno funkcijo, to so: Javno 
tožilstvo, SDK, občinski izvršni svet in upravni 
organi občinske skupščine. Zaradi tega bi bilo 
treba delo uskladiti, da ne bi »prihajalo do 
podvojevanja. 

Ugotavljajo tudi, da občani ne poznajo 
dovolj dela in pristojnosti komisije pri občinski 
skupščini, zato se često obrača jo na razne 
organe, predvsem na javnega pravobranilca 
samoupravljanja, manj pa na komisijo, ki je 
dolžna spremljati družbeno škodljive pojave, 
problematiko v zvezi s tem pa predlagati v 
razpravo in sklepanje zborom občinske skupšči-

ne. Zlasti gre za naslednja pomembna vprašanja: 
delitev dohodka, delitev c ebnega dohodka, 
skladi skupne porabe in podobno. 

Komisija je sklenila, da bo delovala kar 
najbolj javno, zato bodo o svojem delu sproti 
poročali v sredstvih javnega obveščanja, zlasti še 
v primerih, ko gre za varstvo družbene imovine. 
Da bi bila komisija pri svojem delu kar najbol j 
uspešna, se bo povezovala s samoupravno delav-
sko kontrolo, z družbenim pravobranilcem 
samoupravljanja in z upravnimi organi. Poleg 
vprašanj s področja varstva družbene imovine, 
bo komisija razpravljala še o pravicah do samo-
upravnega organiziranja (gre predvsem za 
dislocirane obrate v ptujski občini, ki bi p o Z Z D 
izpolnjevali pogoje za samostojne TOZD), 
nadalje o vprašanjih združevanja kmetov, o 
srednjeročnem planiranju, delitvi sredstev in 
podobno. Komisija tudi ugotavlja, da bi bilo 
ponovno treba organizirati službo pravne 

pomoči, ta predlog bodo posredovali občinske-
mu izvršnemu svetu. 

Pomembno vlogo pri razreševanju večine 
navedenih problemov bo v bodoče imel tudi klub 
samoupravljalcev, ki ga v ptujski občini že dolgo 
ustanavljamo, vendar še ne deluje, čeprav se v 
mnogih drugih občinah že uspešno uveljavlja. 
Dobili so zagotovilo, da bo tudi v ptujski občini 
začel kmalu delovati. • 

Med sklepi komisije so tudi zapisali, da bodo 
pri delu tesneje sodelovali s komisi jo za sprem-
ljanje izvajanja zakona o združenem delu in z 
drugimi podobnimi komisijami pri občinski 
skupščini in izvršnem svetu. Prav tako komisija 
pričakuje več pobud in opozoril od občanov 
samih, kar bi prispevalo, da bi lahko razne nega-
tivne pojave sproti odpravljali, reševali in 
ekscese preprečevali. 

m. g. 

SKUPŠČINA LOKALNE SKUPNOSTI ZA CESTE OBČINE PTUJ 

0 finančnem planu in programu za lelo 1980 
. N a minuli skupščini lokalne skupnosti za 

ceste občine P tu j so delegati med drugim raz-
pravljali tudi o finančnem planu in programu 
skupnosti za letos. Prihodki skupnosti bodo le-
tos po predvidevanjih dosegli blizu 39 milijonov 
dinarjev prihodkov in prav toliko odhodkov. 
Od tega se bo za vzdrževanje makadamskih cest 
namenilo 9 milijonov dinarjev. Vzdrževanje bo 
v glavnem preventivno in se bo opravljalo na 
skupni dolžini 251 km cest, glede na sprejeto 
prioriteto. Preventivno ukrepanje pa obsega na-
voze gramoza, ureditev kritičnih odsekov, 
odvodnih kanalov, farkov, betonskih propu-
stov, krpanje udarnih jam na asfaltu ter maka-
damu, oranje cestišč, nabavo prometne 
signalizacije ter popravilo manjših objektov — 
mostov. 
Za vzdrževarie asfaltiranih cest se v letošnjem 
letu namenja blizu 7,3 milijona dinarjev, s kate-
rimi bo mogoče izvesti le 11 km prevlek na naj-

bolj kritičnih odsekih, čeprav bi glede na 
obrabljenost bilo potrebno položiti asfaltbeton 
kar na 131 km asfaltiranih cest, kolikor jih ima-
mo v ptujski občini. Le-te pa bo glede na 
razpoložljiva sredstva mogoče položiti v kraje-
vnih skupnostih: Domava, Polenšak, Rogozni-
ca, Kidričevo, Cirkovce, Lovrenc, Videm, Gra-
jena, Markovci in Žetale. 

V finančnem planu za leto 1980 je za gradnjo 
manjših gradbenih objektov predvidenih 3 mili-
jone dinarjev, kar je glede na kritično stanje 
mostov v ptujski občini sicer premalo, vendar 
bo s temi srestvi le mogoče sanirati na jbol j kri-
tična območja. Tako se bodo letos opravile 
naslednje rekonstrukcije mostov in sicer: Dra-
vci, Stoperce in Trnovska vas. 

Po programu modernizacije za letos se bodo 
letos modernizirali naslednji cestni odseki in si-
cer Gabernik — Vitomarci v dolžini 6 km, dalje 
Desenci — Florjan (Desenci-Velovlak-Pacinje) v 

dolžini 7 km, mostje — Hlaponci v dolžini 1,4 
km in Stanečka vas-c 11-337 v dolžini km, kar 
znaša skupaj 15,4 km. Delež lokalne skupnosti 
za ceste pri modernizaciji znaša 11 milijonov 
dinarjev, ostalo pa so prispevki krajevnih 
skupnosti. V kolikor pa bodo v krajevnih skup-
nostih zbrali več sredstev, se bodo dolžine pred-
videnih km lahko sorazmerno podaljšale. 

Delegati skupščine so se seznanili tudi s poro-
čilom o izvedeni zimski službi ter s poročilom o 
delih pri vzdrževanju cest v občini. Prav tako 
pa tudi o analizi izvajanja samoupravnega spo-
razuma o izvajanju samoupravnega sporazuma 
o izvajanju temeljnega plana 1976-1980 za leto 
1980 ter realizaciji finančnega plana skupnosti 
za obdobje januar — marec 1980, ki izkazuje 
nekaj čez 10 milijonov dinarjev prihodkov in za 
9,7 milijona dinarjev odhodkov. 

MG 

Poimenovanje juršinske osnovne šole 
Kolektiv in učenci o snovne 

šole v Juršincih so pripravili v 
petek. 23. m a j a pr isrčno slove-
snost ob p o i m e n o v a n j u šole po 
Slovenskogoriški—Lackovi četi, 
k i j e bila svoj poslednji boj ravno 
na območ ju te kra jevne skupnost i 
v Slovenskih goricah, v gozdičku 
Laze pri M o s t j u . O b t e j priložnosti 
so obudil i tudi spomin na začetek 
rednega šolskega p o u k a v Jur -
šincih. ki ga po znanih podatk ih 
pos tavl ja jo v leto 1806 — kot j e 
dejal predsednik zbora delavcev 
Slavko Feguš. Pionirji in mladinci 
so nato v pesmih in recitacijah 
obudil i spomin na našo težko 
preteklost ter spregovoril i in za-
peli o lepi sedanjost i in še lepši 
pr ihodnost i , ki smo si j o zagotovili 
s Titovim vods tvom, n j ihovim 
velikim vzorn ikom in učiteljem. 

Predsednik k ra jevne organiza-
cije zveze zd ružen j borcev N O V v 
Juršincih — S tanko Rep ič . j e med 
drugim povadri l . da s po imeno-
van jem šole d o d a j a m o nov ka-

menček k mozaiku spominov na 
našo s lavno preteklost , učenci so 
nato odkrili m a r m o r n a t o ploščo z 

napisom o p o i m e n o v a n j u šole ter 
se pri tem zaobl jubi l i z besedami : 

»Pionirji p ionirskega o d r e d a 

Karel Destovnik-Kajuh na osno-
vni šoli Juršinci. s m o na osmem 
rednem sestanku razpravljali o 
poimenovanju šole in sprejeli 
sklep, da bomo nadaljevali svoje 
delo pod istim imenom odreda in 
pod naslovom, ki ga danes spre-
jema naša šola. Obljubljamo, da se 
bomo s svojim delom izkazali, da 
smo vredni imena, ki ga nosi naša 
šola. V Juršincih. dne 23.5. 1980.« 

S petkove slovesnosti so poslali 
tudi pozdravno pismo pionirjem 
Šoštanja s katerimi so pobrateni.v 

posebnem pismu pa so se zahvalil' 
za pozdrave in dobre želje tudi 
svoji tovarišici ravnateljici in ji vsi 
skupaj zaželeli, da bi kmalu 
ozdravela in se vrnila mednje. 

Ob končuje vseeno potrebno še 
zapisati, da so prizadevni organi-
zatoiji pogrešali poleg staršev 
otrok predvsem predstavnike 
drugih osnovnih šol v ptujski ob-
čini ter vabljene družbenopoli-
tične delavce iz občinskega sredi-
šča. 

Slov esnost je potekala na dvorišču pred osnovno šolo. ki odslej naprej nosi 
ime po Slovenskogoriški četi. (foto: mš) 
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LETNI PREGLED IN OCENJEVANJE BIKOV LISASTE PASME 

BOLJŠA SELEKCIJA-BOLJŠI 
POTOMCI 

V obdravskem zavodu za vete-
rinarstvo in živinorejo v Ptuju je 
bil v četrtek 22. maja letni 
pregled in ocenjevanje plemen-
skih bikov lisaste pasme za 
osemenjevalno središče Ptuj. 
Dan pred tem, v sredo 21. maja 
je bilo podobno ocenjevanje 
plemenjakov lisaste pasme v 
osemenjevalnem središču Mur-
ska Sobota. 

V Ptuju se je ocenjevanja 
udeležilo precejšnje število živi-
norejcev iz severovzhodne Slove-
nije, razen njih pa tudi predstav-
niki živinorejske skupnosti iz 
Furlanije — Julijske krajine v 
sosednji Italiji, ter številni kmetje 
iz Gorenjske in Posavja. 

V osemenjevalnih središčih 
Murska Sobota in Ptuj so v letu 
1979 in v letošnjem letu oseme-
njevali krave in telice s semeni 54 
bikov lisaste pasme, ki so jih 
skozi ostro selekcijo zato posebej 
odbrali. Od tega so jih v Murski 
Soboti predstavili in ocenili 24, v 
Ptuju pa ostalih 27. Razen tega 
so predstavili še delno testirane 
bike in bike, ki so jih izločili iz 
osemenjevanja . 

Vsi prikazani biki v obeh 
osemenjevalnih središčih so do-
bili strokovno oceno po zbirnih 
podatkih iz kataloga lisastih 
bikov, ki so ga prizadevni organi-
zatorji iz živinorejsko-veterinar-
skih zavodov v Celju. Kranju , 
Murski Soboti. Ptuju in Kmetij-
skega zavoda Ljubljana, pripra-
vili zelo strokovno že v naprej . 

Strokovno komisijo na obeh 
ocenjevanjih so sestavljali: prof. 
dr. Jože Ferče iz biotehniške 
fakultete v Ljubljani, dr. Mihael 
Ledinek iz Obdravskega zavoda 
za veterinarstvo in živinorejo v 
Ptuju, dipl. ing. agronomije Tone 
Zore iz Živinorejske poslovne 
skupnosti Slovenije, dipl. ing. 
Dušan Engelman svetovalec v 
republiškem komiteju za kmetij-
stvo gozdarstvo in prehrano SRS, 
ter prof. dr. Ivo Vomer iz bioteh-
niške fakultete v Ljubljani. 

Prof. dr. Jože Ferče je o obeh 
pregledih in ocenjevanjih lisastih 
plemenjakov v Murski Soboti in 
Ptuju povedal: 

»V Ptuju in v Murski Soboti 
imamo za osemenjevanje bike 
lisaste pasme. Povprečno število 
teh bikov se vsako leto giblje 
okoli 50. Seme teh bikov vsako 

'eto uporab l jamo za osemenjeva-
nje okoli 120.000 krav po vsej 
republiki. D a d o b i v a m o od teh 
bikov kvaliteten zarod, hitre rasti 
'n dobro mlečnost zaroda njiho-
vih krav, moramo vse plemenja-
ke načrtno in sistemsko odbirati 

na vsakoletnih ocenjevanjih. 
Zmera j se trudimo, da bi vzredili 
nove bike, boljše od starejših. 

V sedanji čredi bikov imamo 
že večino takih, ki so vzrejeni 
doma in sicer načrtno pridoblje-
nih iz najboljših krav in preizku-
šenih plemenjakov. Končno oce-
no o vrednosti bikov naredimo 
na podlagi podatkov o kakovosti 
njihovega zaroda. Podatke za-
čnemo zbirati že pri sami telitvi, 
pozneje o kakovosti telet, o 
rastnosti njihovega zaroda in 
predvsem o mlečnosti njihovih 
hčera. Enajst bikov iz te črede je 
že preizkušenih na rastnost in 
mlečnost potomstva. S temi biki 
bo osemenjenih okoli 40 odstot-
kov vseh naših krav, mislim na 
našem območju. Od teh pričaku-

j e m o dober zarod, seveda pa si 
obetamo, da bodo tudi poznejša 
potomstva prinašala napredek.« 

Dipl. ing. agronomije Tone 
Zore pa je o vlogi pospeševalnih 
središč v Murski Soboti in Ptuju 
pri pospeševanju slovenske živi-
noreje povedal: 

»Kot predstavnik živinorejske 
poslovne skupnosti Slovenije bi 

rad povdaril predvsem dejstvo, 
da kvaliteta plemenjaicov lisaste 
pasme močno vpliva na zboljša-
nje celotne populacije vzreje 
goveje živine pri nas. Gre za čim 
hitrejše doseganje uspehov v 
proizvodnji mesa in mleka. Iz 
podatkov s katerimi razpolaga-
mo, lahko ugotovimo, da s e j e na 

primer mlečnos. v obdobju zad-
njih petih let izredno povečala po 
glavi. Rezultat tega je, da za 
potrebe trga dandanes odkup imo 
v Sloveniji že okrog 300 milijo-
nov litrov mleka letno, nasproti 
kakih 170 milijonov litrov pred 

recimo 10 leti. K temu je prav 
gotovo je prav gotovo prispevala 
večja proizvodnost krav, ki so 
potomke kvalitetnih odbranih 
plemenjakov, ki imajo za selekci-
jo natančno ugotovoljene podat-
ke za našo proizvodnjo. V da-
našnji situaciji je še pomembnej -
ša ali vsaj enako pomembna tudi 
rastnost teh plemenjakov. 

V izpolnjevanju srednjeročne-
ga plana proizvodnje mesa v 
SRS, smo ne glede na potrebe 
samega trga v zaostanku. Predv-
sem zaradi premajhnega števila 
vzrejenih in spitanih telet. Ugo-
tavljamo pa seveda, da dob imo 
po živali znatno večjo količino 
mesa, kot pred nekaj leti. Spet 
navajam podatek za 10 let nazaj, 
v primerjavi s katerim dandanes 

pridobimo okoli 70 kg več mesa 
po živali, kot v tistem času. To je 
vsekakor rezultat dobre selekcije 
na veliko število živali. Pa tudi 
od rejcev je odvisno če to dobro 
lastnost z dobr im krmljenjem in 
določeno nego to dobro izkoristi-
jo. Vsi tisti rejci, ki uporabl ja jo s 
selekcijo odbrane živali in prila-
godijo nego in oskrbo lastnostim 
živali, lahko računajo z dobro 
proizvodnjo in s tem tudi na 
nepr imerno večji dohodek.« 

Dipl. ing. Dušan Engelman je 
o vplivu selekcije živali na slo-
vensko živinorejo povedal: 

»V Sloveniji, kjer imamo veči-
no kmetijskih površin pod travo, 
je živinoreja glavna panoga. Zato 
je ravno to ocenjevanje, ki ga 
imamo vsako leto v Murski 
Soboti in Ptuju, pa v Preski pri 
Medvodah, pomembno za odbi-
ranje ustreznih plemenjakov, ki 
dajejo čim več potomcev, ki bi 
bili ustrezni tako za proizvodnjo 
mleka, kot mesa. 

Kot že rečeno, naša temeljna 
panoga je govedoreja, zato ji v 
Sloveniji m o r a m o posvečati naj-
večjo pozornost.« 

Tudi mnenja kmetov, ki so si 
ogledali ocenjevanje bikov lisaste 
pasme so bila doka j različna, 
čeprav so imela vsa eno stično 
točko: da je selekcija plemenja-
kov dobra pot. ki koristi tako 
kmetu, kot celotni družbi, sicer 
pa so ti pregledu in ocenjevanju 
povedali: 

Franc Pungartnik. kmet iz 
Orehove vasi: »Z vzrejo živine se 

ukvarjam 25 let. V zadnjih letih 
osemenju jemo naše krave le s 
semenom bika Sandija in Bica, 
ker smo po premiranju vedno 
ugotavljali, da so za naše krave 
najboljši. Sedaj imamo v hlevu 8 
krav in 10 letic. pretežno simen-

talke. vendar se preusmerjam na 
eno tretjino črno bele pasme, ki 
so boljše za mlečnost. Celotno 
vzrejo sem namreč usmeril v 
proizvodnjo mleka. Do sedaj sem 
dosegel na jmanjšo mlečnost oko-
li 3.800 litrov, največ pa 5.400. 

To je pač odvisno od krave in 
krme. 

Moram pa povedati, da bi se 
dalo doseči še boljše rezultate, če 
ne bi bila krmila tako draga. 
Poglejte, v Ta ko leto gredo cene za 
krmila navzgor, mleko pa ima že 
nekaj let skoraj enako ceno. Sicer 
s prodajo mleka n imam težav, 
maščobno s topnjo dosežem od 
3.7 do 4 cele. Pri tem pa še enkrat 
povdar jam. da brez črno belih 
krav v mlečnosti ne gre, simen-

talke se po mojem z njimi ne da jo 
primerjati v mlečnosti.« 

Simon Kozar, kmet iz Bohove: 
»V hlevu imam 18 krav in okoli 
25 glav mlade živine. Ukvar jam 
se samo z mlečno proizvodnjo. 
Pri tem nimam nekih posebnih 
težav, le mer jenje tolščobe me 
moti. Ni najbolj pravično, glede 
na tisti vzorec, ki ti ga vzamejo. 
Kar se pa osemenjevanja tiče, 
imel sem recimo tri krave, ki bi 
jih bilo treba osemeniti, naen-
krat. za vsako sem ob tem plačal 
70 din. To je vsekakor veliko, 
morda za nekatere preveč, glede 
na poznejši uspeh. Krmila so 
tudi preveč draga, sicer pa jih ne 
doda jam dosti k hrani za živino. 
V glavnem pridelam na svojih 
površinah vso krmo in silažo.« 

Ferenc Mohal. kmet iz Vogelj 
pri Kranju: »Za kmeta je to 
ocenjevanje velik napredek, vča-
sih seveda tega ni bilo. pa smo 
bolj garali. Pa smo vseeno pride-
lali manj . kot dandanes . Danes 
zredimo več mesa, več mleka 
pridelamo z manjšim trudom. 
No. za pozdraviti je vse to, 
vsekakor. V hlevu imam 23 krav 
pa veliko plemenskih telic tudi. 
Usmerjen sem na mlečno in 
mesno proizvodnjo, mislim pa, 
da je za kmeta bolj rentabilna 
mlečna proizvodnja, za kar je 
odlična črno bela pasma. No jaz 
imam vsakih pol. Kl jub ugodnim 
razmeram mislim, da bi bilo 
treba v našem kmetijstvu še 
marsikaj spremeniti . Poglejte, 
krmila so neupravičeno predra-
ga. krompir nas tepe predvsem 
proizvajalce, tudi umetne gnojila 
so strašno draga. Vse je drago, 
delati je treba, nazadnje pa ti 
zadruga ponudi za krompir dinar 
25 par. Ja. na trgu je pa po šest 
ali sedem din. Kje pa je tu 
pravica. A nismo kmetje zaposta-
vi jen i? 

Kako dolgo žc kmetje govori-
mo o tem. pa nič. Pa ti pridejo s 
Hrvaške ali Srbije z dvema tremi 
kamioni in ti odkupi jo od kme-
tov krompir po tri ali 3.5 din. Po 
80.000 ton ga gre tako z našega 
konca. Ja. kdo pa ga ne bi od 
kmetov prodal po takšni ceni. ko 
ti zadruga ponudi ali pa sploh ne 
ponudi, ker se ne zmenijo za to. 
krompir po dinar ali dinar 25 
par. Je h ud ir. ja . pa ne zaleže 
nobena beseda. Ne vem. zakaj so 
naši kmetijski strokovnjaki tam 
/.goraj. Drugače pa je z živinore-
jo. Bolj se izplača, ni takšnih 
problemov, vsaj tako izrazitih 
ne.« 

M. Ozmec 

Jože Ferče iz biotehniške fakulte-
te v Ljubljani. 

Tone Zore direktor živinorejske 
poslovne skupnosti SRS 

Dušan Engelman, svetovalec v 
komiteju za kmetijstvo, gozdar-
stvo in prehrano SRS. 

Z letnega pregleda bikov lisaste pasme v osemenjevalnem središču Ptuj. 

I"rane Pungartnik, kmet iz Ore-
hove vasi 

Simon Kozar, kmet iz Bohove. Ferenc Mohal. kmet iz Vogelj pri 
Kranju 

BOGOMIR K0STANJEVEC 

Kmetijski zakoni 
ZAKON 0 ZDRUŽEVANJU KMETOV 

(3. nadaljevanje) 

III. Temeljna organizacija kooperantov (TOK) 
TOK je lahko ali v sestavi DOK ali v sestavi D O Z D . ki ni KZ. T O K 

ima v načelu položaj, pravice, obveznosti in odgovornosti T O Z D . 
Kmetje se združujejo v TOK praviloma zaradi določene kmetijske 

proizvodnje kot n. pr. zaradi prašičereje, gozdarstva itd., lahko pa tudi 
zaradi zadovoljevanja celotnih svojih gospodarskih, socijalnih, kultur-
nih in drugih potreb. 

Določbe ZZK o T Z O se smiselno uporabl ja jo tudi za T O K . 
PoZZK i/ leta 1972je bil obrat za kooperaci jo predhodnik današn je 

TOK. Kot je znano so bili po Zakonu o gozdovih (Ur. list SRS št. 16/74) 
vsi kmetje — lastniki gozdov obvezni člani v obratih za kooperacijo v 
sestavi gozdno gospodarskih organizacij. Sedanji ZZK. ki vseskozi 
uzakonjuje prostovoljnost združevanja kmetov je tudi razveljavil toza-
devno udeležbo v Zakonu ogozdovih o obveznem članstvu kmetov, ki se 
sedaj prostovoljno na podlagi lastnih in skupnih gospodarskih ter drugih 
koristi združujejo v TOK. Z ozirom na 80. čl. Ustave SRS, ki določa, da 
j e gospodar jenje z gozdovi, ki so družbena lastnina in zasebni gozdovi 
skupno, so razumljive določbe iz 44. čl. ZZK da ima kmet— lastnik 
gozda, ki ne izkoristi svoje pravice da postane član ali kooperant TOK 
sicer pravico da TOK daje predloge za ure janje medsebojnega sodelo-
vanja o katerih mora TOK razpravljati, vendar tudi za njega veljajo vsi 
ostali klepi TOK sprejeti v skladu z zakonom o gozdovih. 

IV. Delovna organizacija kooperantov. (DOK) 
DOK je lahko le v sestavi sestavljene organizacije združenega dela. 

(SOZD). 
Če so v njeni sestavi ГОК oz. T O Z D ima taka D O K v načelu 

položaj, pravice, obveznosti in odgovornosti D O Z D . Če pa je D O K 
enovita ima v načelu položaj TOZD. 
Določbe ZZK o KZ se smiselno uporabl ja jo tudi za DOK. 

Ko je DOK že konsti tuirana mora v 60 dneh po konsti tuiranju 
skleniti še samoupravni sporazum o združitvi v SOZD. Če tega ne stori 
ali pa če preneha S O Z D v kateri sestavi, je, preneha tudi D O K . 

V. Skupnost na podlagi pogodbe 
ZZK iz leta 1972 je to posebno obliko združenja kmetov imenoval 

kmečka skupnost, dočim pa jo sedanj i ZZK imenuje skupnost na podlagi 
pogodbe (oz. kratko: skupnost). Sedanji ZZK pozna dve obliki sku-
pnosti: 
a) tako. k i j e del OZK ali druge O Z D 
b) tako. k i j e izven organizacij pod a) 
Skupnost lahko s pogodbo ustanovi dvoje ali več kmetov, če neposredno 
združijo med seboj za daljše obdobje svoje delo in zemljišče, delovna in 
druga sredstva zaradi skupnega pridelovanja določenih kmetijskih 
proizvodov (n. pr. skladkorne pese), zaradi melioriranja kmetijskih 
zemljišč, zaradi zgraditve in skupne uporabe gospodarskih objektov in 
naprav, zaradi skupne uporabe kmetijskih zemljišč ali kmetijskih strojev 
ali zaradi predelave lastnih pridelkov. 

Čeprav skupnost pod a) in b) ustanavl jajo kmetje, vendar so po-
membne razlike med obema skupnost ima tako glede ustanoviteljev kot 
glede pravic in dolžnosti. 

Skupnost pod a) lahko ustanovijo le kmetje, ki imajo lastnost tkz. 
združenega kmeta. Taka skupnost se s pogodbo vključi v neko OZK oz. 
v neko drugo O Z D in v isti pogodbi se uredijo razmerja o proizvodnem 
sodelovanju med skupnost jo in omenjeno organizacijo. Taka skupnost 
postane del organizacije s katero trajnejše proizvodno sodeluje in tvori 
zadružno enoto (glej drugi odstavek 58. čl. ZZK) . Organizacija pa ne bo 
delala obračuna za vsakega člana skupnosti, ne bo se vmešavala v 
medsebojne odnose med člani skupnosti itd. temveč poslovala bo le s 
skupnost jo kot celoto. V pogodbi pa bo iz jemoma lahko določeno, da 
skupnost lahko prodaja pridelke svojih članov, dočim pa se skupnost s 
kupovanjem tujih proizvodov zaradi nadal jn je prodaje , niti s p roda jo 
tujih proizvodov sploh ne more baviti. Takim skupnostim se lahko v 
slučaju potrebe dodele v uporabo kmetijska zemljišča, objekti in pro-
izvodne naprave v družbeni lastnini. 

Skupnosti te kategorije se ne vpisujejo v poseben register. 
Skupnost pod b) pa lahko ustanovijo tudi kmetje, ki n imajo lastnosti 
združenega kmeta. Taka skupnost se vpiše v register, ki ga vodi za 
kmetijstvo pristojni občinski upravni organ. Taka skupnost ni del O Z K 
ali druge O Z D . njen se ne morejo dodeliti v uporabo zgoraj omenjena 
sredstva v družbeni lastnini. 

Pogodbe o ustanovitvi obeh kategorij skupnosti obsega zlasti: 
— imena in naslove ustanoviteljev skupnosti 
— dejavnost skupnosti 
— način zagotovitve sredstev oz. vrsto in vrednost sredstev, ki jih 
ustanovitelji skupnosti združijo v skupnost 
— obveznosti ustanoviteljev skupnosti glede njihovega osebnega dela v 
skupnosti in obseg odgovornosti članov za obveznosti skupnosti 
— način obnavl janja vrednosti združenih sredstev, če so se ustanovitelji 
skupnosti sporazumeli, da bodo združena sredstva obnavljali 
— način odločanja v skupnosti 
— način obračunavanja in delitve dohodka doseženega s skupnim 
poslovanjem 
— način in pogoje za izstop iz skupnosti in za pristop novih članov h 
skupnosti 
— določbe o načinu prenehanja skupnosti in o razdelitvi skupnega 
premoženja. 

Skupnost ni pravna oseba. Odgovornost članov je zaradi tega 
solidarna in neomejena, kar pomeni da odgovarja vsak član za vse 
obveznosti skupnosti z svojim premoženjem. Razume pa se, da ima tisti 
član. ki je na podlagi svoje odgovornosti plačal upnikovo terjatev pravico 
do regresa nasproti drugih članom. 

V drugem odstavku 53. čl. ZZK p a j e obseg premoženja s katerim 
člani odgovar ja jo omejen, kajti določeno je, da člani ne odgovar ja jo za 
obveznosti skupnosti s svojimi kmetijskimi zemljišči. 

Za razmerje med člani, v kolikor ZZK ne določa drugače, veljajo 
pravila civilnega prava kar pomeni n. pr. da vsak član nima enake 
glasovalne pravice v zadevah rednega u pravl janja s sredstvi, ki so vložena 
v skupnost in postanejo solastnina članov, temveč glas tistega, k i j e več 
vložil, več velja itd. 

V I. Zadružne in delovne enote 
Ciani in delavci sledečih organizacij združenih kmetov: enovite 

KZ.TZO. TOK in enovite DOK lahko v skladu s samoupravnim soo-
razumom o združevanju dela in sredstev in s statutom obl ikujejo 
zadružno enoto na območju, ki predstavlja glede na lokalne razmere 
zaokroženo celoto in to z namenom, da bi okrepili medsebojno sode-
lovanje in si zagotovili uspešnejše gospodarjenje . 

Delavci, ki v organizacijah združenih kmetov delajo v admini-
straciji. trgovini, predelavi itd. pa n imajo pogojev za organiziranje 
delovne skupnosti oz. T O Z D . lahko v skladu s samoupravnih splošnim 
aktom OZK oblikujejo eno ali več delovnih enot. 

Pristojnost zborov članov in delavcev zadružne oz. delavcev delo-
vne enote kot je našteta v 60. in 61. čl. ZZK določa samoupravni 
sporazum, pravilnik o delovnih razmerjih ali statut OZK. 

Opozoriti je . da so zadružne enote zelo pogoste, saj jih ima n. pr. KZ 
Ptuj. ki šteje okoli 2000 članov in blizu 500 kooperantov sedaj 20 
zadružnih enot (glej »Večer« z dne 7. 3. 1980). 

Nadal jevanje prihodnjič 
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„ŠE BI PRIŠLI, KER TU ŽIVE PRIJETNI LJUDJE 
IN POKRAJINA JE ČUDOVITA!" 

II. SLIKARSKA KOLONIJA V MAJSPERKU 
Deset udeležencev kolonije je v 

en glas potrdilo to misel. Tako 
prijetno so se počutili v Majšperk u 
in okoliških kraj ih, ljudje so jih 
sprejeli za svoje, te likovnike 
amater je , ki so s platni in z ostalo 
kramo, kot so sami dejali, hodili 
po travnikih, gozdovih, pašnikih 
in poskušali ujeti na platno delček 
Haloz, delček haloškega težkega 
življenja, dobroto teh od dela 
izmučenih ljudi . . . . 

Vse kaže, da bo kolonija postala 
ena od tradicionalnih prireditev. 
Tega si žele tako slikarji kot 
prebivalci majšperške krajevne 
skupnosti, predstavniki delovnih 
o r g a n i z a c i j sozda M T T pa 
obl jubl ja jo finančno podporo tudi 
v bodoče. Doslej je TOZD Volneni 
izdelki izkazala vso pozornost 
slikarjem, prvič kot pokroviteljica, 
drugič kot gostiteljica. Letos je 
bila pokroviteljica TOZD Tkanina 
iz Maribora — obe temeljni 
organizaciji sta v sestavu delovne 
organizacije Merinka. Zaka j tak-
šno zanimanje, podpora slikarski 
koloniji? Zato, ker likovniki 
upodabl ja jo vsakdanje življenjske 
prizore, prirodo, izumirajoče obi-
čaje, obrti — skratka vse, kar je 
vezano na življenje in delo ljudi v 
tem predelu Haloz. In svoja dela 
običajno razstavijo v delovni 
prostorih, tam pa si jih z veseljem 
ogledujejo vsi zaposleni. Da jih 
stvar zanima, so pokazali tudi s 
precejšnjim obiskom otvoritve 
razstave v dvorani tozda Volneni 
izdelki. 

Da bo postala kolonija res 
tradicionalna oblika srečanj in 
sodelovanja likovnih amaterjev iz 
raznih krajev Slovenije, pot r ju je 
tudi predsednica organizcijskega 
odbora Veronika Rakuš. 

„Člani likovne sekcije DPD 
Svoboda Ptuj smo letos drugič 
organizirali kolonijo, lani je bilo 
13 udeležencev, letos 10, ker smo 

tudi vabila za sodelovanje poslali 
nekoliko pozno. Pa kljub temu je 
odziv precejšen in veseli smo, da 
so likovni amaterji izrazili željo, 
da bi še prišli. 
. Z organizacijo je precej dela, 

pomagali sta mi še Irena Tušek in 
Rozina Šebetič. Idejo za kolonijo 
so mi dali predsedniki ostalih 
kolonij, že od nekdaj pa sem si 
želela, da bi te lepe kraje prenesli 
na slikarska platna in jih pokazali 
l judem. Običajno takih slik, kot 
jih vidimo tukaj , ni v razstavnih 
prostorih, zato me je to še 
vzpodbudilo. V veliko pomoč nam 

je prispevek DO Merinka in njenih 
temeljnih organizacij, posebej smo 
veseli zagotovila, da nam bodo 
pomagali tudi prihodnja leta. 
Organizacijskega dela je precej, 
vendar smo ob omenjeni pomoči 
in ob pomoči domačinov posebej 
P i s l akov ih , uspeli p r ip rav i t i 
kolonijo. Mislim, da tudi v bodoče 
težav ne bo, saj smo močna likov-
na sekcija, ki šteje čez dvajset 
članov in če vsak nekaj postori, 
kar g re . " 

Z udeleženci kolonije se je bilo 
res prijetno pogovarjati , posebej 
še, ker ni bilo kaj grajati, vsi so 
hvalili organizacijo, ljudi, pokraji-
no, še vreme nam je bilo naklonje-
no, so dejali. Neka posebna topli-
na žari iz njihovih oči, ki znajo ob 
pravem trenutku ujeti pravi motiv 
ga prenesti na platno . . .in besede 
gredo še prerade z jezika, če so 
spomini lepi in nepozabni. Radi bi 
še prišli, tudi sami se bodo vračali, 
četudi ne bo kolonije. Haloška 
kraj ina je vklenila njihova srca, 
haloški l judje so s svojo dobro-
srčnostjo in preprostostjo stkali 
tesno vez, ki je ni moč pretrgati. 
Kakšna občut ja jih prevevajo, kaj 
menijo o koloniji posamezni 
udeleženci? 

Mimi Kajzer iz Škof je Loke: 
„Udeležila sem se treh mednarod-
nih kolonij v Škof j i Loki, letos pa 
sem spet prišla v Majšperk. Zelo 
všeč mi je tukaj , saj sem se srečala 
z ostalimi likovnimi amaterji iz 
drugih krajev Slovenije. Vsi smo 
bili zelo pridni, veliki prijatelji 
smo postali. Ogromno smo se 
pogovorili o slikanju, o svojih 
poklicih, drug drugemu smo 
pomagali — bilo je zares prijetno. 

Motive smo dokaj svobodno 
izbirali in ogromno lepih motivov 
je tukaj . Tovariš Albin Lugarič 
nas je tudi obiskal in smo se z njim 
p o g o v a r j a l i o teh naš ih 
„umotvo r ih " — nič ni kritiziral, 
prej hvalil. Sama najraje portreti-
ram otroke, tukaj je pa pokrajina 
tako privlačna . . . rože, gozdo-
vi . . . Lani smo delali tudi v 
tovarni med delavci, bilo je zelo 
zanimivo, saj smo si vse prostore 
ogledali in spoznali delovni proces. 
Nekaj naših slik je tudi v prostorih 
tozda Volneni izdelki. 

Pa l judje so izredno prijazni. 

Najprej so nas malce čudno gleda-
li, z vso to našo kramo ne sodimo 
v njihov vsakdan. Pa so nas tako 
lepo sprejeli medse, nam ponujali 
hrano in pijačo, ogledovali 
nastajanje naših slik : . . . Izredno 
prijetno sem se počutila tukaj in še 
bom prišla. ' ' 

Ervin Kralj iz Maribora: „ T o je 
moja prva slikarska kolonija in 
moram reči, da je bila organizacija 
na nivoju. Zdelo lepo so nas 

sprejeli. Haloze kot motivika so 
name naredile izreden vtis. Sam se 
čutim bolj risarja in sem v tehniki 
r j a v e krede tudi u p o d o b i l 
primerno motiviko. To so bili 
topoli, nenavaden kozolec za ta 
pokrajinski svet, ki s e j e najbrž po 
naključju vkonponiral v to 
pokrajino, potem kovačijo, ki jih 
je vedno manj . . . 

Zelo rad bi se udeležil tudi 
naslednje oziroma vseh naslednjih 
kolonij, saj sem precej pridobil in 

upam, da me bodo organizatorji še 
povabili. 

Tone Tratnik iz Maribora: 
„Mislim, da smo se likovniki iz 
različnih krajev Slovenije odlično 
ujeli. Vezalo nas je precej elemen-
tov. Različnost naših poklicev, kar 
pomeni, da so bile teme pogovorov 
izredno pestre. Različna starost 
udeležencev — od starejših do tis-
tih srednjih let in dijakov oziroma 
študentov. Pogovarjali smo se 
kako iščemo motive in jih slikars-
ko rešujemo. Ta lepa pokrajina je 
ljudi različno impresionirala. Mene 
je najbol j impresioniralo to, kar 

sem ujel v zadnjih dneh — te izra-
zite, barvite strmine severnih 
Haloz in mislim, da se bom v te 
kraje še vračal. Dosti sem hodil po 
Slovenskih goricah, po gorenjskem 
— vendar to je nekaj izrazitega, v 
teh strminah, grapah, v teh 
ploskvah različnih barv od njiv, 
gozdov, pašnikov, sadovnjakov. 
Ujeti to pravilno na platno ali 
papir je enkratno doživetje. 

Če ne bom več sodeloval v 

koloniji, bom pa sam prišel in sli-
kal, s l ikal ." 

Darko Crnkovič iz Kamnika: 
„Udeležil sem se že lanske kolonije 
in najbrž bom še prišel, če me bodo 
povabili. Bom pa tudi vmes 
prihajal slikat v te kraje. 

Če bi primerjal lansko in letošnjo 
kolonijo je sprememba v „svobod-
nost i" delovanja. Lani je bilo več 
mentorstva, več je bilo strokovnih 
predavanj. Tudi letos je bilo nekaj 
in dovol j koristno. Delo je pač bolj 
temeljilo na samoiniciativi, vendar 

je meni bolj odgovarja! lanski 
način dela. Z mentorjevo pomočjo 
se lahko slikar amater spusti globlje 
v doživetja.. . sam mimogrede 
narediš kakšno napako, pa nimaš 
ob sebi mentorja, da bi te nanjo 
takoj opozoril. Sicer so nam poma-
gali tudi starejši kolegi, sam sem 
med mlajšimi udeleženci kolonije, 
slikam šele sedem let in se še iščem. 
Sem še malo raztresen ampak bom 
to z leti odpravil, vsaj u p a m . " 

Rozina Šebetič iz Ptuja : „Lani 
sem sodelovala bolj po organiza-
cijski plati, Jetos pa sem se kolonije 
udeležila kot amaterka, članica sek-

cije DPD Svoboda Ptu j . Zato letos 
tudi razstavljam. Sicer sem bolj 
malo časa namenila slikanju, ker 
sodelujem pri organizaciji razstave 
otroških likovnih izdelkov, ki bo v 
paviljonu Dušan Kveder, tako da 
sem bila malo v stiski s časom. No, 
mentorstva je bilo res manj kot 
lani. Mentor je prihajal ob večerih, 
da smo se pogovorili o svojem delu, 
svetoval nam je kako naprej . Dru-
gače pa je seveda, če je mentor ves 

čas tukaj . So pa bili tuka j tudi 
nekateri izkušeni slikarji, ki so 
pomagali z nasveti. Tisti z daljšim 
slikarskim stažem se tudi težje 
podreja jo mentorskemu vodstvu, 
ker vsak po svoje gleda, izraža in 
upodab l ja . " 

Mirko Ribič iz Maribora: „ J az 
sem po starosti med starejšimi 
udeleženci, po slikarskem stažu pa 
med mlajšimi — šele drugo leto 
bolj intenzivno slikam. Kolonija je 
bila zame izredno koristna. Rad 
imam akvarele in strokovnjaka, ki 
sta nas obiskala sta mi dejala, naj 
se tega kar držim, pa še nekaj 
napotkov za delo sem dobil in jih 
bom poskušal upoštevati. Izredno 
všeč mi je tukaj , l judje so nas tako 
lepo sprejeli, zelo prijazni so. 
Pokraj ina je tudi izredno lepa. Jaz 
sem bil tisti od udeležencev 
kolonije, ki sem bil „zadolžen" za 
prijetno vzdušje ob večerih, ko smo 
rekli kakšno veselo. 

Mislim, da je kolonija trajala 
dovolj dolgo. Sedaj me že vleče v 
druge k ra j e . . . " 

Janko Marinič iz P tu ja : „ N a m se 
zdi ta krajina lepa, po drugi strani 
pa je življenje teh ljudi tukaj izred-
no težko. In tu prihaja do nekega 
konflikta med človekom in naravo. 
Poskušal sem ujeti to nasprotje 
med lepoto prirode in med težkim 
delom ljudi. Ljudje so drugačni od 
tistih v mestu. Prvič, ko sem koga 
srečal me je pozdravil, pogovarjali 
so se z mano. . . kar presenečen sem 
bil, ker v mestu tega ne doživiš. 
Morda so bili l judje v začetku 
nezaupljivi, potem pa so nas spre-
jeli kot svoje. Tu se pokaže, da 
kljub težkemu življenju l judje osta-
j a jo preprosti in iskreni. Njihova 
zaprtost ni prava, so svobodni in te 
sprejmejo medse kot da si njihov že 
od nekdaj. Čimbolj težko je življe-
nje, tembolj preprost in odkrito-
srčen človek si in spoštuješ druge 
ljudi in njihovo delo. 

Način dela v koloniji mi je bil 
všeč. Sami smo iskali motive in 
morali spoznati oziroma odkriti, 
ima kakšne likovne vrednote, tako 
da mentorjeve sugestije ni bilo. 
Vsak je vnesel v sliko nekaj 
.svojega, čeprav smo slikali isti 
motiv, zato tudi različnost na 
raznih del ih." 

Janez Korošec iz Ptuja : „Med 
nami je vladala neka posebna topli, 
na, ki je ni med drugimi ljudmi. Ta 
je značilna za umetnike. Mnogo 
pridobi človek v takšni koloniji, 
kot slikar, kot človek. Srečaš se z 
mladimi in s starejšimi, nabiraj 

izkušnje. Ljudje so nas lepo sprejeli 
in so bili veseli, če smo narisali 
njihovo hišo, gozd. . . kar prišli so in 
povprašali, če bomo ka j pojedli, 
spili. Mislim, da so nas že sprejeli 
in posebej, da so sprejeli naše delo. 
Tudi razstava je bila lani dobro 
obiskana, tudi letošnja bo. 

Želimo si, da bi tudi prihodnje 
kolonije organizirali tako uspešno 
in da bi pridobili veliko znan j a . " 

Konrad Kranjc od Lenarta: 
„Sem član likovnega društva Lajči 
Pandur od Lenarta in sem sodelo-
val že v raznih kolonijah in lahko 
rečem, da je majšperška ena od 
dobrih kolonij. Organizatorjem je 
treba izreči vse priznanje. Dobro 
pri teh kolonijah je to, da nastaja v 
njih precej del, ki jih potem slikarji 
selekcionirajo — med nami je bil 
tudi dr. Cene Avguštin, ki je napra-
vil izbor del, tako da pridejo na 
razstavo res dobra dela. 

Glede mentorstva so mnenja se-
veda deljena. Mlajši slikarji, začet-
niki, morda res potrebujejo 
mentorja, da jim svetuje. Mentor 
lahko dosti pomaga, če ima pravi-
len prijem, sicer se lahko zgodi, da 
vsi slikarji delajo po enem kopitu. 
Važno je, da so slikarji svobodni, 
da gredo t ja , kamor želijo in si 
izberejo tak motiv, ki jim najbolj 
ustreza. 

Časa za delo je bilo dovolj, 
seveda pa je treba pridno delati in 
rezultati so še kako vidni ." 

Tako so se razgovorih likovni 
amaterji , udeleženci II. slikarske 
kolonije v Majšperku. Med njimi je 
bil tudi Tošo Primožič iz Maribora, 
ki pa je bil med našim obiskom 
odsoten, njegova dela pa so tudi 
razstavljena. Majšperčani seveda 
vabijo vse, ki jih razstava zanima, 
na ogled, videli pa jo bomo tudi v 
ptujskem razstavnem paviljonu 
Dušan Kveder od 3. do 12. junija . 

Tekst N. D. 

Naši sogovorniki: Veronika Rakuš, Mirni Kajzer, Ervin Kralj, Tone Tratnik in Darko Crnkovič 

Rozina Šebetič, Mirko Ribič, Janko Marinič, Janko Korošec in Konrad Krajne Foto: I. Ciani in J. Bračič 

VESELI ZMAGOVALCI VESELE ŠOLE 
V prejšnji številki TEDNIKA 

smo vam na kratko že predstavili 
letošnje občinsko tekmovanje v 
veseli šoli, ki sta ga organizirali 
osnovni šoli Olga Meglic in Franc 
Osojnik z namenom, da bi dobili 
zmagovalce posameznih razredov 
za republiško tekmovanje v veseli 
šoli, ki bo 1. junija v Ljubljani. 
Mladi veselešolci so tudi letos 
pokazali dobro poznavanje pod-
ročij, ki jih je vesela šola vklju-
čevala in ki so pogostô tudi del 
rednega šolskega programa v 
posameznih razredih. Ptujsko 
občino bo v Ljubljani zastopalo 
pet tekmovalcev, ki vam jih danes 
predstavljamo: 

DALIBOR BEDEN1K iz osnov-
ne šole Franc Belšak v Gorišnici je 
bil najboljši v kategoriji tretjih 
razredov: „Naloge, ki sem jih do-
bil so bile s področja matematike, 
slovenščine, poznavanje prirode in 
družbe, otroci po svetu in še neka-
tere druge. Bile so kar precej težke 
in dobro je bilo potrebno pre-
gledati Pionirske liste v katerih so 
bile te teme opisane. Tekmovanja 
v Ljubljani se zelo veselim in u-
pam, da ne bo tako težko, da svoje 

naloge ne bi vsaj delno opravil ." 
VALERIJA ZUPAN1Č obiskuje 

letos četrti razred v osnovni šoli 
Bratov Strafela v Markovcih: 
„Skora j vsak dan smo vadili v šoli 
in tudi doma sem precej delala pri 
reševanju nalog vesele šole. Na ob-
činskem tekmovanju v Ptuju ni 
bilo preveč težko in vesela sem, da 
sem že ob prvem sodelovanju v 
veseli šoli zbrala toliko točk, da 
lahko grem v Ljubljano. Seveda se 
tudi sedaj še pripravljam, v glav-
nem sama, če pa česa ne razumem, 
vprašam tovariše." 

SIMONA VIDOV1Č je občinska 
prvakinja med tekmovalci petih 
razredov, obiskuje pa osnovno 
šolo na Hajdini: „Ne, niti mislila 
si nisem, da bom zbrala potrebno 
število točk za ' sodelovanje na 
republiškem tekmovanju. V prvem 
krogu sem zbrala 28 točk, pri 
dodatnih nalogah pa še enajst in to 
je bilo dovolj za Ljubl jano. 
Srečanja z vrstniki se zelo veselim. 
Dobila sem knjigo o Edvardu Kar-
delju, ki mi bo vedno lep spomin 
na veselo šolo. Spomnim se tudi 
enega vprašanja, ki je zahtevalo 
odgovor — kaj jedo Mehikanci 

največ. Obkrožila sem krompir, 
vendar še nisemo dobili odgo-
vorov. da bi vedele, če je pra-
vi lno." 

ANDREJ FRIC je ravno tako 
učenec osnovne šole Franc Belšak 
v Gorišnici, predstavljal pa je šeste 
razrede: „Vse, kar je bilo zapi-

sanega o veseli šoli sem si shranil v 
posebno mapo, vprašanja pa so 
bila s področja samoupravljanja, 
otroci po svetu in podobno. Sku-
paj z dodatnimi vprašanji sem 
zbral 39 točk in sem bil za štiri 
točke boljši od svoje vrstnice iz 
osnovne šole Olge Meglic. Za vese-

lo šolo smo se prijavili vsi učenci 
od tretjega razreda dalje, pa tudi 
lansko leto sem bil na republiškem 
tekmovanju v Ljubljani. Spomi-
njam se, da je bilo zelo dobro 
organizirano in da so pripravili 
tudi prijeten zabavni program. 
Upam, da bo tudi letos zanimivo." 

V I. A DO ROBAR bo na repub-
liškem tekmovanju v veseli šoli v 
Ljubljani zastopal osme razrede, 
letos pa končuje osnovno šolanje 
na Vidmu pri P tu ju : „V veseli šoli 
tekmujem že od tretjega razreda 
dalje, v četrtem in petem razredu 
sem bil občinski prvak, na repub-

liškem tekmovanju pa v četrtem 
razredu drugi. Letos se nisem 
posebno pripravljal, ker je bil dan 
povdarek na matematiki. Sode-
loval sem namreč tudi na občin-
skem tekmovanju mladih mate-
matikov kjer sem zmagal. Za 
republiško prvenstvo se bom se-

veda še malce pripravljal, vendar 
kaj dosti ne pričakujem, ker 
povedo razvrstitve prvih treh, vsi 
ostali pa smo četrti, pravijo. Letos 
tudi končujem osnovno šolo in t" 
rad pozneje nadaljeval študU 
matematike in f izike." 

tekst in foto: mš 

Dalibor Bedenik, Valerija Zupanič, Simona Vidovič, Andrej Fric in Vlado Robar 

Ptujska trgovina 
privlačna 

tudi za druge 
Pogosto imamo na ptujsko trgovino, 

njeno založenost odnos prodajalcev do 
kupcev, veliko pripomb. Da le ni vse 
tako črno. dokazujejo tudi nekatere 
pohvale od kupcev od drugod, ki so v 
zadnjem času prispele na naslov ptuj-
skega trgovskega podjetja Emona — 
Merkur. Posebej zanimivo je pismo 
Žoržet Brusič iz Reke. ki je bila na-
vdušena nad pletenimi kreacijami 
Aleksandra Joksimoviča. vendar, ker 
je bila v Ptuju skupaj z možem, ki je 
rokometni sodnik, v času. ko je bila 
trgovina zaprta, seveda ni mogla dobiti 
zaželjenih pletenin. 

S pismom se je obrnila na Emono — 
Merkur in takmajšnji delavci soji radi 
ustregli. Že kmalu po sprejemu pisma 
je v Reko potoval paket s toliko želje-
nimi i/delki. Ob tem je potrebno še 
dodati, da se Žoržet Brusič ne more 
začuditi. kako to. da imamo v Ptuju 
ponudbo takih izdelkov, kijih na Reki. 
kljub temu.da je veliko večje mestokot 
Ptuj ni mogoče dobiti. 

To je le eden izmed pozitivnih pri-
merov oziroma hotenj trgovine, da v 
polni meri zadovolji potrebe in želje 
kupca. Pričakovati je le. da se bo njun 
odnos v bodoče razvil še v večji kako-
vosti. 

MG 
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Na Graški gori - „Gori jurišev" 
preteklo nedeljo nas je petin-

„jcideset ptujskih planincev opra-
rlo izlet na Graško goro. Po pri-
hodu v Velenje, smo pred veličas-
t n i kipom tovariša Tita, nemo z 
g o s t j o v srcih počastili spomin na 
delavca, revolucionarja, vojaka, 
jrŽavnika Tita. Od tu smo se 
zapeljali do vasi Plešivec, za tem 

a ob soncu, ki je po nekaj mrzlih 
n deževnih dneh spet posijalo, na-

daljevali hojo spominskega muzeja 
na Graški gori. V skrbno urejenih 
razstavnih prostorih smo se sezna-
nili z velikimi napori, žrtvami, 
grozotami, izgubami in z vrsto 
slavnih junaških dejanj , ki so jih 
tod imeli borci legendarne XIV. 
divizije, ko so se s Paškega Kozja-
ka v hudi zimi in visokem snegu 
prebijali skozi te kraje. Ni zaman 
dobila gora ime — Gora jurišev. 

Po odmoru v bližini lepega spo-
menika vrh gore, kjer se nam je 
odprl razgled na čirno slikovito 
pokraj ino, smo po grebenski poti 

Po odmoru v bližini lepega spo-
menika vrh gore, kjer se nam je 
odprl razgled na širno slikovito 
pokraj ino, smo po grebenski poti 
prišli mimo Šentvida nad Valde-
kom, po več ko dve in pol urni 
hoji do Doliča pri Mislinjah. Ob 
vsej poti — med cvetočim drevjem, 

pomladanskim resjem in sviščem 
— smo bili deležni pogleda na do-
line, planote in gorovja od Paške-
ga Kozjaka, Pohor ja , Uršlje gore, 
Raduhe tja na Golte. Za zaklju-
ček smo še obiskali Piršev dom 
pod Črnim vrhom na Pohor ju . 

Ob povratku smo na pobreškem 
pokopališču v Mariboru s cvetjem 
z Graške gore, odeli prezgodnji 
grob naše zveste planinske tovari-
šice Hilde Puckove in ji v tišini 
prižgali svečko. 

Izlet je pripravil in vodil naš 
vodnik Lipe Izlakar. Naslednji 
izlet bo junija na Bohor, goro zna-
no iz bojev NOB. 

Besedilo in posnetek: 
Rudi Rakuša planinci pred spomenikom maršala Tita v Velenju 

ODPRTA RAZSTAVA 

„PTUJ 
V OTROŠKIH 

OČEH" 
V počastitev Dneva mladosti so v 

petek. 23. maja popoldne v razstavnem 
paviljonu Dušana Kvedra v parku ob 
Dravi v Ptuju odprli razstavo, ki so jo 
pod naslovom PTUJ V OTROŠKIM 
OČEH pripravili učenci OS Toneta 
Žnidariča v Ptuju. To je že druga sa-
mostojna razstava učencev te šole. 
prvo so pripravili ob 1900-letnici Ptuja. 
Razstavo je uredila M arjetaCiglenečki, 
kustos-pedagog Pokrajinskega muzeja 
v Ptuju, odprl pa j o j e ravnatelj muzeja 
Stanislav Napast. 

Po tem. ko so z minuto tišine poča-
stili spomin na tovariša TITA. je Ro-
zina Šebetičeva. likovna pedagoginja 
OŠ Tone Žnidarič. številnim obisko-
valcem živo prikazala delo učencev te 
šole. ki so po starem Ptuju iskali in našli 
številne motive, ki jih naše oko često ne 
opazi, čeprav hodimo dnevno mimo 
njih. Pevski zbor le šole pa je pod 
vodstvom Grete Glatz zapel nekaj 
pesmi. 

Razstava bo odprta do ponedeljka, 
2. junija in si jo je vredno ogledati. F 

Zakaj hodimo v kino? 
Če bi med obiskovalci naredil i k ra tko anke to , bi večina de ja la da 

zaradi razvedri la , sprosti tve. Včasih g r e m o v k ino tudi zato, da v id imo 
dobe r film — čeprav se to r edko doga ja , bolj p r i t egne jo vesterni, ko-
medi je . pornografsk i ali po lpornogra fsk i filmi, ki s o o b i č a j n o mladin i d o 
14. leta starosti p repovedan i . Pa vse to in še mars ika j — kar se vsebine 
filmov tiče — ne p r izadene obiskovalcev, ki g redo v kino iz naveden ih 
razlogov. K a j j e torej na robe? 

Obiskovalce preds tav moti p redvsem o b n a š a n j e nekater ih posa-
meznikov. v večini p r imerov mladih objes tnežev, podpr t ih z mal igani . 
O b i č a j n o ob i sku je jo preds tave v skupini , d a j e j o o b raznih prizorih 
neumes tne p r ipombe , ki j ih j e os ta lo obč ins tvo za rad i glasnosti iz ražanja 
prisi l jeno poslušati . Med preds tavo objes tneži radi m e n j a v a j o sedeže — 
o b lastnem ropo tu in p o m e n k u seveda — včasih se j im zahoče tudisvežega 
zraka in j o m a h n e j o ven. Mnogi med nj imi so k o m a j dosegli u r a d n o 
polnoletnost , ž ivl jenjske zrelosti pa na jb r ž še do lgo ne bodo. Je že res, da 
tu in tam umes tna p r i p o m b a ob g ledan ju komed i j e sproži sproščujoč 
smeh vseh obiskovalcev predstave, venda r le*, če j e res umes tna . Pripo-
m b e in m n e n j a o m e n j e n i h objes tnežev pa o b i č a j n o niso niti ma lo 
umes tna , naspro tno . 

K a k o ukrepat i proti takim obiskovalcem, ki žele v anon imnos t i 
t eme glasno potr jevat i svojo zrelost, samos to jnos t in odraslost . N a j b r ž 
j im vstopa v d v o r a n o ni moč prepovedat i , saj so pred pr iče tkom pred-
stave ob iča jno mirni in vl judni , šele v okri l ju t eme pr ide jo s svojimi 
n a m e r a m i na »svetlo«. G o t o v o je prvi korak k t emu ustrezna vzgoja 
d o m a in v šoli p redvsem pa ustrezna filmska vzgoja. Kino ni zabaviščni 
prostor ali bezniča za sproščanje a lkohol iz i ranih mladole tn ikov . K i n o j e 
kul turna ustanova, ki d a j e svoj p o m e m b e n delež k ob l ikovan ju osebnost i 
— tega se n a j zaveda vsak. ki prestopi p rag te us tanove . O b koncu le še 
poziv učiteljem — namen i t e kda j pa k d a j besedo, dve tudi filmski vzgoji 
in bon tonu nasp loh , da se ne b o m o sramoval i nevzgojene mlad ine , ki pa 
na srečo predstavl ja le m a j h e n delček mlad ih občanov . N. D . 

VIII. PTUJSKA KULTURNA SREČANJA 

KULTURNESUŠETUDI 
TOKRAT NE BO! 

Tradicionalna Ptujska kulturna srečanja so si v 
sedmih letih pridobila velik ugled in dobršen del stal-
nih obiskovalcev, ki radi poletne in zgodnje jesenske 
večere prežive ob poslušanju prijetne glasbe, ob 
gledanju prijetne gledališke igre ali ob nastopu 
folklorne skupine. Organizacijski odbor srečanj je 
pripravil okvirni program, ki ga bo dokončno potrdil 
izvršni odbor Kulturne skupnosti občine P tu j — 
organizatorke srečanj. Ob pripravi programa so 
poskušali zagotoviti pestrost prireditev, zajeti v sre-
čanja priznane poklicne skupine, ob strani pa niso 
«tale tudi domače ljubiteljske. 

Srečanja se bodo pričela 6. avgusta v počastitev 
občinskega praznika, 8. avgusta, z nastopom 
madžarske folklorne skupine Duna. Naslednja 
prireditev bo v Markovcih, kjer bo revija odra-
slih folklornih skupin iz ptujske občine. V avgustu se 
bo predstavilo še glasbeno gledališče Kabaret 13, 
odprta pa bo tudi razstava del udeležencev lanske 
slikarske kolonije Poetovio. 

V Septembru bo najprej fistival domače zabavne 
glasbe Slovenije, videli bomo tudi opereto Gorenjski 
slavček, ob 200-letnici Kopitarjevega rojstva bo 

odprta razstava Slovenski slovničarji, gostovale bodo 
tri gledališke skupine, na samostojnem koncertu se 
bo ptujskemu občinstvu predstavila znana flavtistka 
Irena Grafenauer , gostoval bo tudi trobilni kvintet iz 
Ljubljane in jazz kvartet, foto sekcija D P D Svoboda 
Ptuj pripravlja jugoslovansko razstavo fotografi j , z 
delom pa bo pričela še XII . slikarska kolonija 
Poetovio. Organizacijski odbor razmišlja tudi o 
sodelovanju kakšne baletne skupine na srečanjih, 
Ljudska in študijska knjižnica pa bo pripravila 
literarni večer s slovenskimi mladinskimi pesniki in 
pisatelji. 

Priložnosti za obilico kulturnih užitkov bo več kot 
dovolj, upati je le, da si bodo letošnja srečanja 
ogledali tudi tisti občani, ki sicer ne obiskujejo 
kulturnih srečanj. Organizatorji so prepričani, da 
bodo delovni kolektivi, ki bodo kupili vstopnice za 
zaposlene, poskrbeli tudi za udeležbo vseh, ki bodo 
vstopnice prejeli, čeprav brezplačne. Lanske izkušnje 
namreč ne kažejo, da bi bilo zanimanje delovnih 
kolektivov za srečanja tako, kot bi moralo biti. 

N. D. 

AU BODO BANANE V PTUJU 
DOZORELE? 

V času. ko na našem tržišču 
zaman iščemo banane , se v pro-
storih osnovne šole dr. Ljudevi ta 
Pivka v Ptuju bohot i velik cvet in 
prvi venci malih b a n a n so že vidni 
na močnem peclju. ki bo. če b o d o 

banane dozorele , v tem času po-
m a n j k a n j a j užnega sad ja pravo 
bogastvo. R e s d a vi šolarj i ne b o d o 
mogli biti deležni tega »domače-
ga« pridelka, pa venda r ga bodo 
poskusili lahko. 

Banana (musa) , je t ropska ras-
tlina. p o d o b n a p a l m a m z navid-
zenim s teblom iz listnih pecljev in 
velikimi listnimi ploskvami. Po-
z n a m o pa tako i m e n o v a n e s a d n e 
banane , ki j ih goji jo p redvsem v 
zahodni Indiji in Afriki , m o k n e 
b a n a n e rastejo v Afriki ter vla-
kna te b a n a n e (mani lska kono-
plja) za p le ten je vrvi zlasti na Fi-
lipinih. 

In k a k o j e b a n a n a sploh prišla v 
šolo Ljudevi ta Pivka. N j e n a las-
tnica. učiteljica na tej šoli. Nežka 
Belca, j e zaradi velikosti ni mogla 
več spraviti v z imskem času v ga-
ražo. poleti j e rastla na vrtu — in 
tako so j o s t ovo rn j akom prepe-
ljali na šolski hodnik . Vse kaže. da 
ji lega ustreza in tudi cveteti j e 
začela ob p ravem času, ker bo 
pot rebovala še precej sonca in 
toplote, da b o d o plodovi dozoreli . 
Rastl ina j e s tara okrog pet let in v 
teh dneh predstavl ja tudi p o s e b n o 
zanimivost za biološke krožke. 
Ka r 50 učencev iz osnovne šole 
Ivan Spolen jak si j o j e prišlo 
ogledat , pa tudi d rug im j o b o d o z 
veseljem pokazal i . rnš 

Prvi trije venc i b a n a n s o ž e vidni , za v s a k i m c v e t n i m l i s t o m pa se 
skriva novi v e n e c , ( f o t o : 1. C i a n i ) 

IDR. VLADIMIRBRACLC\ 

PROSTORSKI RAZVOJ 
UPRAVNE IN SAMOUPRAVNE 
RAZDELITVE 
NA OBMOČJU 
SEVEROVZHODNE SLOVENIJE 

8. nada l j evan je 

Od ustanovi tve leta 1958 j e velika obč ina Ptuj poslovala kot te-
meljna d ružbenopo l i t i čna skupnos t . Po uvel javl jenih kra jevnih središčih 
~~ agra rno upravnih mikrocent r ih — je organizirala mat ične urade . 
Neposredno sode lovan je občanov pri » javnem d ržavnem živl jenju« je 
b"lo z reduc i rano na zbore volivcev, ki so j ih občasno sklicevali. Po-
r a b l j a n j e s a m o u p r a v n e socialistične demokrac i je , ki na j omogoči 
V sakemu d e l o v n e m u človeku in o b č a n u , da nepos redno sodeluje pri 
°d loča n ju o vseh aktualn ih p rob lemih svojega ožjega okolja, j e ter jalo 
noye d ružbenopo l i t i čne rešitve, na rekova lo j e organizaci jo s a m o u p r a -
vnih skupnost i in s tem novo ter i tor ia lno uredi tev občine. 

Z o d l ok o m o ustanovitvi k ra jevnih skupnost i j e bilo o b m o č j e obč ine 
Ptuj leta 1965 razdel jeno na 25 kra jevnih skupnost i . Pr ikazuje jih kar ta 
" 7. To so zaokrožene prostorske enote, ki so se v večini pr imerov v 
'adnjih 150 letih izoblikovale v socialne skupnost i , n j ihovo središče pa 
^ d o v o l j u j e osnovne po t rebe svojih članov na področ ju vzgoje in 
'Zobraževanja. kul ture, preskrbe in ponekod tudi zdravstvene zaščite. 

Pr imer java kar te P7 s ka r t ama P2 in P5 nam pokaže skora j popo lno 
enakost v teritorialni razporeditvi in obsegu sedanj ih kra jevnih sku-
pnosti ter komas i ran ih občin iz leta 1934 in prvih povojnih občin iz leta 
1952. Povsem novi teritorialni enoti sta kra jevni skupnost i Do lena in 
Kidričevo. Ustanovi tev k ra jevne skupnost i Dolena j e na rekova la 
predvsem slaba p r o m e t n a povezanost teh naselij s središči sosednj ih 
kra jevnih skupnost i . Nu jnos t nas tanka k ra jevne skupnost i Kidr ičevo j e 
pogojena z razvojem naselja Kidr ičevo in okoliških vasi. kjer si delavci 
tovarne glinice in a lumini ja »Boris Kidrič. Kidričevo, v zadnj ih letih kar 
množ ično grad i jo s tanovanjske hiše. Sicer p a j e mestna obč ina Ptuj v 
o b d o b j u 1934—1965 večkrat spremeni la podobo . Po vojni ni več 
občine Slovenja vas. Med okupac i jo in leta 1952 ni bilo občine Stoperce . 
sicer p a j e mes tna občina Ptuj takrat vkl jučevala tudi H a j d i n o in Ro-
goznico. Leta 1952 tudi ni bilo občine D o m a v a . Druge razlike so 
o m e n j e n e na posamezne katast rske obč ine ali s a m o na n j ihove dele. 

Osnovne poda tke o posameznih kra jevnih skupnost ih lahko po-
v z a m e m o iz tabele P 3. Kra jevne skupnost i v Halozah in Slovenskih 
goricah imajo danes m a n j prebivalcev kot leta 1931. tiste na Dravskem 
in Ptu jskem polju pa več. T a k o j e npr . obč ina Sv. Lovrenc v Slovenskih 
goricah (današn j i Jurš inci )š te la 1931. leta 2.512 prebivalcev, leta 1971 pa 
kra jevna skupnos t J uršinci 2.212 občanov . Leta 1931 j e imela obč ina Sv. 
Marko niže Ptuja (današn j i Markovci ) 2512 prebivalcev, leta 1971 pa že 
3.801 občanov . Občina Sv. Barbara v Halozah (sedaj C i r k u l a n e j j e štela 
1931. leta 3.140 prebivalcev, k ra jevna skupnos t C i rku lane pa leta 1971 
samo 2.794. 

Povedali smo že. da so kraji s sedeži današn j i h kra jevnih skupnost i , 
k jer pos lu je krajevni urad . pravi loma razvitejša vaška naselja; iz jema sta 
mesto P tu j in industr i jsko naselje Kidričevo. Vsi razen Dolene in Ro-
goznice ima jo popo lno ali vsaj n e p o p o l n o osnovno šolo. Svoje pošte s 
te le fonom n i m a j o Dolena . D o m a v a . G r a j e n a in Rogoznica. D o m a v a j e 
vezana na pošto v Gorišnici . Rogoznica na Ptuj . Zdravs tvene pos ta je 
ima jo Ci rku lane . Gor išnica . Juršinci . Kidričevo. Majšperk . Pod lehn ik in 
Zavrč. Postaje milice so v Cirkovcah. Des t rn iku . Gorišnici . Kidr ičevem, 
Majšpe rku in Vidmu. Vsi ti kraji ima jo tudi še t rgovino in gostilno. 

(Danes j e le Posta ja milice Ptuj z oddelk i v Des t rn iku . Gorišnici , Ki-
dr ičevem. Ma j špe rku in Podlehn iku) . 

Kar ta P — 7 
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Malčki za zdravje 
»Mamica in očka. vaj in malček va ju želi imeti vsaj za eno uro na 

teden s a m o za sebe. Č e želite videti srečo v n jegovih očeh . razgibaj te se, 
zapleši te in po igra j te se z n j im. V a d b e n e ure za mamice , očeta , babice ali 
d e d k e s k u p a j z n j ihovimi malčki s tar imi od dveh d o štirih let so...« 
Plakati s to vsebino so vabili m l a d e in na jmla j š e O r m o ž a n e v te lovadnico 
osnovne šole S t anka Braza, d a bi s k u p a j doživeli neka j novega, n e k a j 
pr i je tnega . 

Čep rav v Sloveniji t e lovadba z malčki ni neznana , so bila priča-
kovan ja tistih, ki so prišli prvič, precej razl ična, v e n d a r j e zaradi d o b r e 
pr iprave vse d o b r o steklo. Vadba , ki j o vodi L j u b a Fišer se sestoji iz vaj , 
ki jih malčki izva ja jo včasih sami, včasih o b pomoči staršev, ali ka r v pa ru 
z roditelj i . Sledi jo va j e na o rod ju , kjer otroci razvi ja jo spretnost , moč, 
hitrost, p r e m a g u j e j o s t rah pred p razn ino , veča jo od r ivno moč in in iznaj-
ljivost. M e d t e m ko vzgojitelj ica pr ivede malčke k sprostitvi — ra ja jo , 
poje jo , pos luša jo zgodbice. . . se starši r azg iba jo z intenzivnimi g imna-
stičnimi va jami . T e l o v a d b o ob i sku je d o dvana j s t parov, kar j e meni 
tovarišica Fišer jeva že p r i m e r n a skup ina za enega vodnika , ko bi bilo 
mal ih obiskovalcev še več, zlasti tistih, ki niso vkl jučeni v de lo vrtcev, teh 
p a j e veliko, bi bilo zadovol j s tvo popo lno . 

Pr imer v a d b e op i sane v teh vrsticah j e žal s a m o iskrica, ki d a j e 
u p a n j e , da b o v O r m o ž u na področ ju t e lovadbe predšolskih otrok s tor jen 
še kak korak . Z n o t r a j telesna vzgoja n a osnovi dogovor j enega vzgoj-
nega načr ta , z u v a j a n j e m p r o g r a m a špor tne značke v nekater ih vzgojno 
vars tvenih o rgan izac i jah pa so naredi l i še en korak napre j pri boga ten ju 
celovite vzgoje predšolskih otrok. T o d a za rad i prostorske omejenos t i 
vrtcev ni mogoče , da bi večina otrok bila za je ta v o rgan iz i rano telesno ali 
špo r tno vzgojo. 

Pred t e lesnokul tu rn imi delavci še vedno stoji na loga us tva r j an ja 
osnovnih pogojev za te lesno v a d b o in vk l jučevan je najš i ršega kroga 
otrok, mlad ine in o b č a n o v v s is temat ično o rgan iz i rano telesno vzgojo. 
N a dlani j e po t reba , d a v O r m o ž u v telesni kul tur i z boljšim de lom vseh 
tvorcev živl jenja v k ra jevn ih skupnos t ih p resežemo enoličnost in ozkost 
v telesni kul tur i . Oživitev dela v Par t izanu pa bi o b č a n o m , p redvsem 
mlad im , še bolj pr ibl ižala telesno ku l tu ro kot n a r a v n o p o t r e b o sleher-
nega človeka. 

Fi M 

Malčki: Darja, Natja, David, Barbara, Simon in Petra telovadijo za 
zdravje. Foto: J. R. 

Mama, prazno je življenje brez tebe! 
Polno nežnih utrinkov ie bilo v 

tvojem otroštvu, da v tistih težkih, 
izredno težkih življenjskih časih. 

, ,Na poti od Primoža proti Veliki 
kopi je razpot je !" si pisala v Ljub-
ljanski dnevnik, ko si imela že 83 
let, „ t am se križajo poti, ki vodijo 
proti Veliki kopi. Slovenj Gradcu, 
Vuzenici in Veliki planini. Na tem 
razpotju sta dve veliki, stari lipi, 
tako sta veliki, da eno koma j obja-
mejo trije ali štirje mož je . " 
Novinar lista je pripisal: „ T a k o 
naju je v pismu opozorila Neža 
Pobež, ki pa ni vedela, da danes 
stoji le še ena l ipa ." 

Vem za te lipe, saj sem tudi sama 
tam pasla živino. Tolikokrat si se 
rada spominjala dogodka: „Zlezla 
sem v eno izmed votlih lip, vanjo 
sem zlahka prišla iz nje pa nikakor. 
Glava je bila kar naenkrat preve-
lika, ali se je pa luknja pomanjšala. 
Kdo ve kako je bilo. Na srečo je 
bila v lipi še ena odprtina, večja, 
skozi katero so zlezli fantje, saj je 
bilo do nje težje priti, ker si moral 
še prej po deblu plezati navzgor. 

Tam si preživel1 svojo otroštvo, 
svojo mladost. Čakala si na svojega 
fanta in na tri brate. Dekletom si 
brala ljubezenska pisma, ki so jim 
pisali fant je iz vojske in nanje 
odgovarjala. Nobena ni znala brati 
razen tebe, ki si bila samouk in si 
prizadevala pridobiti si to naj-
osnovnejše znanje. 

Tvoj fant se ni vrnil, ne brat. 
Padla sta. Sestra in ranjen brat sta 
umrla v svoji najnežnejši mladosti 
med prvo svetovno vojno. Tisti, ki 
pa je ostál še živ, se je poročil in 
odšel srečo iskat drugam. Ostala si 
s starši sama na velikem posestvu, 
ki je bilo blizu tega razpotja , 
njegov gospodasr se je pisal Cank, 
po domače so mu rekli Poharnik. 
Na posestvu so bile štiri lesene 
koče, kjer so živeli dninarji , med 
njimi je bil tudi tvoj oče. 

Petindvajset dni v letu ste delale 
ženske, petindvajset dni pa moški. 
V zameno ste imeli kočo in košček 
zemlje, da ste redili kravo, nekaj 
ovac in perutnino. Vsa najtežja 
dela si morala opravljati. Izmučena 
si si želela več počitka, zato si se 
omožila z mojim očetom, ki je bil 
starejši od tebe 20 let. Težko si me 
rodila. Rešili so najini življenji. 
Doraščala sem v toplem domu, kjer 
je izžarevala ljubezen in razume-
vanje. V šoli sem bila med naj-
uspešnejšimi in za ta uspeh se 
moram zahvaliti vama, ker sta bila 

ljubeča starša. Učitelji so mi oblju-
bili, da me bodo dali v takratno 
nižjo gimnazijo, a so name pozabili 
ko nama je očka umrl. Spet si me 
preživljala s težkim dninarskim 
delom. 

Odšla sem v svet, s tisto prekipe-
vajočo življenjsko silo mladosti, 
željna uka, da izpolnim nepotešeno 
željo, da najdem pot za lažje 
življenje. Ko sem si leta 1940 
končno ustvarila najosnovnejše 
življenjske pogoje, si prišla k meni 
v Ptuj . S podvojeno ljubeznijo si 
pestovala in vzgajala moje štiri 
otroke, tvoje vnuke, to ljubezen so 
ti otroci vračali, ko te je bolezen 
priklenila na posteljo polnih IO let. 

Nikoli nisi bila sama, niti v teh 
zadnjih letih. S svojim vedrim 
obrazom in dobro voljo si vlivala 

pogum nam, ki smo bili zdravi. 
Toliko moči in življenjske sile je 
bilo v tebi, da smo se je še sami 
nalezli in upali, da boš preživela sto 
let. Nismo se mnogo zmotili, samo 
pet let bi še morala živeti. 

Letos je bil tvoj rojstni dan dru-
gačen, kot prejšnja leta, ni bilo 
naših sorodnikov, ki so se vsa leta 
zbirali okoli tebe, niso mogli, 
življenje zunaj je bilo preveč 
napeto, zaradi zdravja našega pred-
sednika Tita, za njegovo zdravje si 
tudi ti trepetala in se razjokala, ko 
se mu je zdravje poslabšalo. 
Morala sem ti, kar naprej pritrje-
vati, da mu je bolje. Preživel te je 
mama, še sreča. Njegova smrt bi te 
gotovo še prej uničila. Sicer pa so ti 
zadnje trije dnevi bili grozni. Dos-
lej se nisem bala smrti. Oče ie umrl 

brez telesnih in duševnih boleČin 
Ali si ti zato težko umirala, ker s; 
bila prepolna ljubezni, ki se 
izčrpala niti v teh zadnjih letih? 

Prijatelji in znanci so hodili k 
tebi in ti delali družbo ko me ni bi|0 
doma; zdravstveno osebje 
skrbelo zate vsa ta leta, in mene 
nadomeščalo ob poslednjih tvojih 
vzdihih. Nisem vzdržala ob tebi 
moja draga mama, preveč si trpe^ 
ob na j i nem slovesu, da sem se tega 
trpljenja nehote navzela. 

Vsem se v imenu tebe prisrčno 
zahvaljujem, ki niso dopustili da bi 
samevala v svoji težki bolezni. 
Posebna zahvala tudi zdravniške! 
mu osebju, ki je mamo negovalo, 
tako potrpežljivo, vse do njenè 
smrti. 

hčerka Marica! 

POPRAVEK IN DODATEK K SESTAVKU Z DNE. 22. maja 

„Samota ni vedno najboljši prijatelj" 
Najhujša pozeba je bila leta 1953, a ne 1935. kot je 

omenjeno. Sin Ivan je dobival štipendijo samo na univerzi, 
a najmlajši sin še danes odplačuje študentovsko posojilo. 

Iz prispevka je moč sklepati, da moji otroci trpijo 
gmotno, kerživim na njihoov račun;sam pa trpim duševno, 
ker po dobrih 60 letih delovne dobe nimam statusa delo-

vnega človeka in živim na račun svojih otrok, kar drugim 
ostarelim ni potrebno. 

Bo prišel čas, da bodo kmetje, kar bo privlačnost za 
mlade, da bodo raje ostajali na kmetijah, ki delajo od zore 
do mraka, v petek in sve tek. priznani kot delovni ljudje in na 
starost preskrbljeni tako. kot vsi ostali poklici. 

JM 

Druga polovica življenja ! 
Morda bo n e k d o razumel kmečko ženo. k i j e d o 

danes opravl ja la vsestransko de lo d o m a na pode-
želju. 

Bila sem in bom ostala kmetica, ker me to de lo 
veseli. Sama n i m a m v mo jem pr iva tnem živl jenju 
toliko moči. da bi se l ahko uvrstila v pogon velikih 
kmetov na tekoči trak. 

Zeml ja , ki jo o b d e l u j e m o , zahteva v e d n o pri-
dnih rok. a k l jub t emu . da j ih i m a m o , so štiri res 
premalo . Dva šoloobveznika po t rebu je ta , kot vsi 
otroci včasih tudi »hono ra rno pomoč« , sta že tudi 
velika za svoje m n e n j e za katere sprašu je ta »naju« , 
ki j ima morava deliti n a u k e za bodočnos t . 

Na jvečkra t za zato n imava besed ali tudi obrat-
no. 

Prepr ičujeva j ih s sk romnos t jo s ka te ro sta zado-
voljna. 

S tem z a u p a n j e m do otrok sem se tudi sama 
opredel i la za novo živl jenje in si zagotovila del 
skrbi ka tere d o danes nisem opravl ja la . 

Zaposl i la sem se! Hva ležna sem vsem, ki so mi 
zaupal i moje s k r o m n o delo v n j ihovo korist. 

Spoznala sem pri jazni »kadrovski del« mojih, 
kater im sem hvaležna. Lepo je , ko si voščimo 
»dobro ju t ro« , zato se tudi p r i jazno pos lov imo za 
»lahko noč!« 

R. H. Bukovci 

Spoznavati Prekmurje 
Tej želji s e j e pr idruž i lo tudi 41 ude ležencev s t rokovne ekskurzi je po 

P rekmur ju . ki j o j e organiz i ra lo Z g o d o v i n s k o d ruš tvo Ptuj za svoje člane 
in druge , v sobo to 17. m a j a . 

Prvi pos tanek j e bi! v O r m o ž u na mes tu na jnove j š ih arheoloških 
i zkopavan j in v d e p o j u n a j d e n i h arheoloških p reos tankov . Vožnja med 
gor icami proti J e r u z a l e m u je bila r avno p r i m e r n a za osnovne poda tke o 
S t a n k u V r a z u - z n a n e m llircu in pesn iku iz Cerkovca . F r a n u Miklošiču -
slavistu iz R a d o m e r š č a k a . o p r ekmursk ih protes tantskih piscih —Šte-
f anu Kiizmiču in d rug ih in seveda o Mišku Kra jncu in Bratku Kref tu . 

Pos tanek na vrh J e r u z a l e m a je neka te r im omogoči l grlo. d rug im pa 
ponudi l p rek rasen razgled na v ino rodne gorice Kmalu j e bilo za nami 
tudi mes to prvega s lovenskega tabora v L j u t o m e r u ( 1868 j in na poti proti 
Veržeju s m o se seznanil i s p o j m o m Pomur j e , s kmečko prob lemat iko , 
izse l jevanjem, industr ia l izaci jo , dvojez ičnos t jo . z geološko in geografsko 
podobo . 

O b cesti proti Belt incem s m o se v G a n č a n i h za t renutek ustavili na 
mestu, kjer j e bil že leta 1941 ustrel jen na rodn i heroj Š tefan Kovač-
— Marko . V Beltincih nas je presenet i la nova šola za okoli 1500 učencev. 
T a k o svetle in s o d o b n o u re jene šole ne na jdeš z lepa. Velika Polana — 
mesto i zda jan ja L judske pravice nas j e pozdravi la že v soncu in n a m 
razkrila neka j svojega bistva, ki ga p o z n a m o iz Kra jnčev ih del. 

Lendavske gorice so se pokaza le v vsej svoji pestrosti . Svojevrstno j e 
bilo tudi s rečanje z m u m i j o — j u n a k o m Hal ikom. k i j e leta 1603 pade l v 
boju proti T u r k o m . 

V Filovcih so lončar j i t ako o b r e m e n j e n i z naročil i , da n i smo odnesli s 
seboj nič od znane črne ke ramike . Preseneti la nas je Plečnikova cerkev 
v Bogojini . k i j e svojevrs tna povezava na jnove jš ih a rh i t ek tu rn ih snovan j 
(za Plečnikov čas) in mate r ia la z d o m a č e , p r e k m u r s k o umetnos t jo . V 
Selu na G o r i š k e m s m o si ogledal i e n o od redkih okrogl ih s tavb na 
Slovenskem. G r e za r o m a n s k o r o t u n d o iz 13. stol. v Mar t j anc ih smo 
srečali v gotski cerkvi na f reskah iz 14. stol. redkost , n a m r e č podpis 
avtor ja fresk Janeza Aqvile. Lepo v reme in množica pos tankov so nas 
privedli d o spoznan ja , da se tako lepi spomenik i č loveka izčrpajo. V 
aostilni Šinjor smo nadoknad i l i i zgubl jene kalor i je in tekočino, v Card i 
smo se posladkal i in kmalu prispeli v M u r s k o Soboto . Po k ra tkem 
pos tanku pred s p o m e n i k o m osvobodi te l j em in razlagi revo luc ionarne 
delavnost i pred in med vožn jo smo nadal jeva l i pot m i m o ciganskih vasi. 
ki že d o b i v a j o z n a č a j s ta lno nase l jenih . Po k ra tkem ogledu gotske cerkve 
v Tišini s m o se za da l j časa ustavili v Petancih v s p o m i n s k e m parku. 

Dr. Vanek Šif tar n a m je z l jubezni jo in zanosom razlagal zasnovo vrta . 
poreklo posamezn ih dreves, ssmisel in n a m e n sožit ja dreves, trave, rož in 
skulptur . Drev je iz na jbo l j znan ih par t izanskih bojišč se prepleta z 
d rev jem iz taborišč izven Jugoslavi je , z d r ev j em raznih delegacij in 
posameznikov , s Ti tovimi drevesi . V Petanjc ih s m o tudi zaključili našo 
ekskurzi jo . 

Za s t rokovno v o d e n j e prisrčna hvala Mar j an i T o m a n i č — J e v r e m o v za 
a rheologi jo . Ljubici Suligoj za zgodov ino—sp lošno in N O B . Mar je t i 

Ciglenečki za u m e t n o s t n o zgodovino . D r a g u Šuligoju za s lovstveno 
zgodovino. Mati j i Maučecu za zgodovino, geogra f i jo in gospodars tvo . 
Janezu Pucku za n e n e h n o »letanje« za ključi. Eriki Kvsela in S tane tu 
N a p a s t u za t ehn ično p o m o * in seveda šofer ju Lozinšku za v a r n o vožnjo . 

N a svidenje ob p r ihodn j i akciji . 
Krist ina Šamper l 

Ali res mora človek ubijati 
nedolžne živali 

Po naših gozdovih nimamo tako 
plahke in ljubeznive živali, kot je 
vitkonoga srna. Lepo jo je gledati, 
tako v elegantnih skokih, kot tak-
rat, če stoji ali leži, muli travo, se 
plaho ozira in ob nevarnosti urnih 
nog zbeži v goščavo. Na njej je vse 

lepo grajeno in elegantno. Njeno 
telo krasi gosta in gladka dlaka, 
tanke in visoke noge z majhnimi 
parkeljci nosijo lepo raslo in zali-
to, vendar gibčno truplo, ma jhno 
glavico s kratko prisekanim gob-
čkom oživljajo velike oči. 

Te živali so že od nekdaj v stalni 
nevarnosti za življenje, saj so jih 
kmetje obsojali, da jim delajo 
veliko škodo, pritožbe so pogosto 
romale lovskim družinam s 
posebno zahtevo, da se jim škoda 
povrne. Vso škodo, ki so jo 
utrpeli prizadeti kmetje, jim je 
lovska družina v glavnemu tudi 
povrnila, vendar je maščevanje 
tlelo naprej: Nastavljali so razne 
pasti, zanke med drevesi, ali pa je 
n a p e r j e n a p u š k a z a d a j a l a 
smrtonosne udarce. Človek pa je 
že od nekdaj rad ubijal. 

Kaj si misli storilec, ko je sprožil 
iz puške smrtonosno kroglo, srne 
pa pozneje ni našel. Ali ni pomislil 
na to, da se v njenem trebuhu 
razvija mladič, ki bi čez določen 
čas zagledal luč sveta, ali res 
mora jo pobijati na tak krut način. 

Morda pa bomo le enkrat spoz-
nali, kako kruto smo iztrebljali te 
nedolžne živali, da smo pustili ma-
dež, ki ga nikoli ne bo moč zbri-
sati. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Rajh Ranjeno srno so raztrgali krvoločni psi 

Ljudska 
grabežljivost 
Kako se godi osamljenemu sta-

rejšemu človeku na vasi, bom sku-
šala opisati v teh-le nekaj stavkih: 

Sem že starejša in onemogla, 
povrh še bolna. Lansko jesen sem 
se zdravila 2 meseca v bolnišnici v 
Mariboru, letos pa sem bila spet 
dvakrat na zdravljenju, enkrat 3 
tedne, drugič 14 dni. Doma je skr-
bela za hišo samo hčerka, s katero 
živiva sami.Toda hčerka ni zmogla 
vsega. Nepoklicani l judje so mi 
odnesli celo vrsto stvari, raznega 
inventarja, orodja in podobno, kar 
se pač najde na kmečkem dvorišču 
in v gospodarskem poslopju. 

Potrpela sem, tudi tiho upala, 
da si je pač kdo kako stvar spo-
sodil in bo sedaj vrnil, vendar nič 
takega se ne dogaja, nasprotno, še 
sedaj tu in tam kakšna stvar do-
datno izgine. Ne vem, k je je ljud-
ska poštenost. Žal pri marsikate-
rem zataji, zato vse take opozar-
jam, da bom v bodoče morala 
iskati po pravosodni poti pravico 
proti vsem tistim, ki brez dovolje-
nja zadržujejo, odnašajo ali uniču-
jejo pritikline iz mojega gospo-
darskega poslopja. 

A. G. Stogo vri 

Tudi z motorjem lahko sejem - in še kaj 
Iz leta v leto se srečujemo z 

neprijetnimi dogodki, posebej velja 
to v tem času, ko se človek najbol j 
napenja z najrazličnejšimi opravili 
predvsem v kmetijstvu. Tako je na 
primer v tem mesecu, ki ga 
upravičeno imenujemo najlepši me-
sec v letu, saj se vsa narava odene v 
zeleno preobleko, po poljih in 
gozdovih pa zacveti na tisoče cve-
tov. Mesec maj pa je tudi čas za 
izkoristek: Predvsem velja to za 
kmetovalce in vinogradnike. 

Čeprav je na našem območju že 
precej razvito Kmetijstvo in če 
pomislimo, da ima že skorajda 
vsak kmet traktor , bomo kmalu 
prišli do ugotovitve, da se nam ti 
železni konjički ne bodo več splača-
li. To pa zato, ker jih ne bomo ime-
li s čim napajati . Taka naf tna kriza 
se je pokazala v prvomajskih 
praznikih, ko se je zemlja bleščala 
od vročega sonca, so l judje na vse 
mogoče načine tekmovali na polj h, 
kdo bo več zoral in posejal. Seveda 

ti železni požeruhi so kar brez 
zastojev pili to dragoceno tekočino, 
vse dokler se niso izpraznili 

rezervoarji na bencinskih črpalkah. 
Kljub temu so se l judje kot vedno 
znašli. Dejali so: če je ni v Ormožu, 

gremo v sosednjo Hrvatsko tam je 
nafte na pretek. 

Jože Tinko, doma je pri Veliki 
Nedelji, navihanec, da mu ga ni pa-
ra, se je znašel tako, da je kar na 
preprost način od zadaj privezal 
plug, in s svojim 250 kubičnim 
motof^em zdrvel po njivi. Orati ne 
bi m<5§el, pravi Jože, ker je to za 
motor preobremenitev. Lahko pa 
sejem koruzo in delam redi za 
krompir. Čeprav Jože ni kmetova-
lec, zelo rad pomaga ljudem pred-
vsem ostarelim, ki nimajo nasledni-
kov, imajo pa košček zemlje in ne 
morejo obdelovati, ker jim za taka 
opravila ne dopuščajo moči. 

Tinkov Jože je rad med ostareli-
mi, spravlja jih v dobro voljo, da 
ne obupajo nad svojim življenjem, 
če se kateri izmed starih mamic 
spustijo solze po zgubanem licu, je 
vedno pripravljen pregnati grenko-
bo njihovih solz in v očeh so zopet 
zablešči solza, solza sreče ker je on 
med njimi. Besedilo in posnetek: 

Viktor Rajh Orati ne morem, lahko pa delam redi za krompir 



j2 -r D R U Š T V A IN S P O R T 29. maj 1980 - T E D N I K 

M0T0KR0S 

ODLIČNI MLADI 
PTUJÛANI 

V organizaci j i A M D Bani ja—Sisak 
•¿ hila d i rka za d r ž a v n o p rvens tvo v 
(at. 50 in 125 ccm. V sončni nede l j i se 
•e na pr i redi tvi zb ra lo nad 4000 gle-
dalcev, ki so z z a n i m a n j e m s p r e m i g l i 
ugr izene b o r b e na jbo l j š ih jugos lo-
vanskih t e k m o v a l c e v . 

prireditev sta pozdrav i l a p redsedn ik 
mladine in T K S Sisak, n a k a r so tek-
movalci sp re je te nage l j čke položili 
pred vel iko T i tovo sliko sredi prire-
ditvenega pros tora . 

Po startu t ekmova lcev v kat . 50 ccm 
;e na čelo izbil P tu j čan Prstec, ki ni 
dovolil svoj im zas l edova lcem prese-
nečenja ter vods tvo obdrža l in zmaga l , 
jegula j e bil 4. Vesen jak pa za rad i 
okvare 9. 

V drugi vožnji j e z od l i čn im s ta r tom 
povedel Seguía, ki je o b koncu tudi 
zmagal Prstec. ki se m u j e tokra t nudi la 
priložnost za s k u p n o z m a g o iste ni 
zmogel. T a k o so se v s k u p n i uvrstitvi 
na vrhu pojavil i ka r 4 t ekmova lc i z 
enakim š tevi lom točk. 

V kat. 125 ccm je p r e m o č n o zmaga l 
predan že v prvi vožnji j e imel velik 
naskok, v d rug i p a j e vozil tako, d a j e 
prehitel vse svoje n a s p r o t n i k e za en 
krog. 

Ptujčan J a n e z H a b j a n i č j e d i rko 
pričel od l i čno toda v 12 k rogu j e t ako 
nesrečno padel , d a so m o r a l i o d p e -
ljati v boln išn ico k jer pa so ugotovil i , 
da razen uda rca in prask hu j šega ni 
bilo in j e d r u g o v o ž n j o gledal kot 
gledalec. O d l i č n o se j e uvrstil J a n k o 
Strafela na 3 in D r a g o St rafe la 6. 
Končni rezultat i 50 ccm Šegu la— Ptjjj 
37 točk, U r b a n i j a — L u k o v i c a 37. Ja-
koič—Bled 37, P r s t ec—Ptu j 37, Lu-
kaček—Velenje 31, V e s e n j a k — P t u j 
28... Ek ipno : P tu j 74 točk. Lukovica 37. 
Bled 37. Ve len je 31. Č r n o m e l j 26 intd. 

125 ccm Predan 40 točk. Pušavec-
—Tržič 36. S t ra fe la J.. — Velen je 34... 
ekipno O r e h o v a vas 63 točk. Ve len je 
63. Tržič 62. K o p e r 56. Šentvid 47 

anc 

Tekmovanja v počastitev 
meseca mladosti 

V počastitev dneva mladosti so 
bila odigrana nekatera finalna 
srečanja in podeljena priznanja. V 
rokometu za moške je prvo mesto 
osvojila ekipa OO ZSMS Olga 
Meglic, druga je bila ekipa O O 
/ S M S Lovrenc, tretja pa ekipa OO 
ZSMS Majšperk. 

V malem nogometu, kjer je bilo 
tudi največje zanimanje za vsa 
kvalifikacijska in finalna srečanja 
je prvo mesto osvojila ekipa O O 
ZSMS TGA Kidričevo, drugo 
mesto je osvojila ekipa OO ZSMS 
Agis, tretje je bila ekipa 0*0 ZSMS 
Domava , četrta pa ekipa O O 
ZSMS Domava , četrta pa ekipa 
O O ZSMS Zelale. 

V konkurenci deklet v rokometu 
je prvo mesto osvojila ekipa O O 
ZSMS GUS, druga je bila ekipa 
OO ZSMS Dom učencev, 3—4 
mesto pa sta osvojili ekipi OO 
ZSMS Podlehnik in OO ZSMS Bu-
dina. 

V ženiki košarki je prvo mesto, 
kar zveni malo čudno osvojila 
ekipa GUS, ker se druge ekipe niso 
pojavile na igrišču. Finalna sreča-

nja v moški košarki, šahu in namiz-
nem tenisu pa bodo še v tem tednu. 

Besedilo in posnetek: 
Danilo Klajnšek 

Ekipa TGA, ki je zmagala na kvalifikacijskem turnirju v Kidričevem, v 
finalu pa so nastopili v spremenjeni postavi. 

Republiško prvenstvo v atletskih mnogobojih 
/Dušan Koren republiški prvak, šešerkova druga/ 

V sobo to in n e d e l j o j e bilo v M a r i b o r u r epub l i ško 
p rvens tvo v a t le tskih m n o g o b o j i h , k i j e za je lo vse ka tegor i j e 
in na ka t e rem so nastopi l i tudi atleti iz P tu ja . 

V na j tež j i at letski discipl ini d e s e t e r o b o j u j e zmaga l ¡ 
D u š a n K o r e n in zbral 6211 točk in t ako prehi te l d r u g o 
uvrščenega Z a b l a č n i k a iz M a r i b o r a za več ko t 500 točk. 

Velik uspeh j e dosegla tudi M a r i j a Šešerko , k j j e v 
ka tegor i j i mla jš ih mlad ink zbra la 4212 točk. in osvoj i la 
s r eb rno m e d a l j o . V tek u na 600 m p a j e celo z m a g a l a . V esna 
Carl i j e dosegla v tem pe t e robo ju 3918 točk. in osvoj i la 
s r e b r n o m e d a l j o . V teku na 600 m p a j e celo z m a g a l a . Vesna 
Carli j e dosegla v tem p e t e r o b o j u 3918 točk in zasedla 5. 
mesto . 

Prvo mes to v teku na 800 m je osvojil Bojan Mihe lač v 

kategor i j i st. p ion i i j ev . J e pa imel s labše rezu l ta te v d rug ih 
d isc ip l inah in t ako pristal na 6. mestu . 

Sesta j e bila v p e t e r o b o j u pionirk tudi Urška Kerb le r . 
V kategor i j i st. m l a d i n k sta nastopil i M a j d a Belšak in J a sna 
Pavlin, ki sta v s k u p n e m p e t e r o b o j u zasedli 5. oz. 6. mes to . 

M n o g o b o j i so bili že nekoč d o b r a be ra a t le tov P tu ja , 
t iko da tudi v M a r i b o r u niso razočaral i , pr ibori l i so si e n o 
zlato in e n o s r e b r n o m e d a l j o . 

Med m n o g o b o j s k i m i d isc ip l inami j e bil izveden fina-
lni tek za na jh i t r e j šega p ion i r j a in p ion i rko v Slovenij i v 
teku na 6U m. V t ina ie s e j e uvrstila tudi P t u j č a n k a U r š k a 
Kerb le r in osvoj i la 8. mes to . 

O P 

KARATE 

IZKUPIČEK V TITOV 
SKLAD 

Kara te k lub. v Cel ju , ki nosi ime po našem n a r o d n e m hero ju Slavku 
Šlandru . j e o b le tošnjem dnevu mladost i priredil turnir v ful l contact in 
semi kara te ju . N a tem turni r ju so poleg Ce l j anov nastopile še ekipe iz 
Zagor ja in Ptuja . Na jveč uspeha so imeli domačin i . Pa si p o g l e j m o 
rezultate: 

»Slavko Slander«: Ptuj 5:2 (94:69), v posamezn ih ka tegor i jah pa so 
bili doseženi sledeči rezultati: M u h a : Korošec:Sitar : 12:15; peresna: 
D i m e c Š t u m b e r g e r 8:13; Lahka : K r a m b e r : K r a n j c 17:9; po ls rednja : 
Žj t f ran 10:0 b. b.; Srednja : Lukman :Š t ega r 17:13; poltežka: Ra jh :Čer i -
movič 20:19; težka: Pušnik 10:0 b. b. itd. 

T e k m o v a n j e j e povsem uspelo, saj si ga j e ogledalo prek 200 
gledalcev. Velja omeni t i , d a so izkupiček od p rodan ih vstopnic v celoti 
nakazal i v sklad za Ti tove š t ipendiste . 

Ptujski karate klub 
praznuje 5-letnico 

Kot smo zvedeli, bo v sobo to (31. m a j a ) v K lubu mlad ih v Ptuju 
pr i ja te l jsko s rečanje karateis tov iz K U N G F U K L U B A »Novi Zagreb« 
in karateis tov Kara te k luba iz P tu ja , ki bo v z n a m e n j u jub i le ja 5-letnice 
karate k luba Ptuj. O m e n i m o na j . d a se bo tega pri ja tel jskega s rečanja 
udeležil tudi glavni inš t ruktor za K U N G F U K A R A T E Jugoslavi je 
Milan Prosenica. O tem s rečan ju b o m o več poročal i v p r ihodn j i številki 
Tedn ika . F r a n j o Hovnik 

Litija: Aluminij 2:0/1:0/ 
Nogometaš i Alumin i j a so gostovali v Litiji, k jer so se pomeri l i z 

is toimenskim d o m a č i m moš tvom. Po d o k a j povprečni igri v obeh pol-
časih so domač i slavili zas luženo zmago , sa j so povedl i že v d rug i minut i . 
Zraven tega pa si ustvarili n e k a j zrelih priložnosti , ki pa j ih niso reali-
zirali. Gos t j e so imeli tudi n e k a j dobr ih priložnosti , v enda r so bili 
nespretni pred v ra t a r j em d o m a č i h . 

T a k o kot v prvem delu . so d o m a č i že na začetku drugega polčasa 
povečali svoje vodstvo. G o s t j e so se po p re je tem d r u g e m zadetku povsem 
odprl i in si ustvarili neka j priložnosti , med d rug im so zadeli tudi dve 
vratnici, ka j več pa j im ni uspelo. Dan i lo Kla jnšek 

LOVRENC PRVI 
V Lovrencu na Dravskem polju so pripravil i v počasti tev dneva 

mladost i rokometn i turnir , na ka te rem so sodelovale tri ekipe in sicer 
Ha jd ina , Apače in Lovrenc. Domač i rokometaš i so bili veliko boljši in so 
zaneslj ivo premagal i o b a naspro tn ika . D r u g a j e bila ekipa Apač in t ret ja 
ekipa H a j d i n a . Prvouvrščena ekipa je prejela pokal , ostali dve pa sta 
dobili p r i znan je za sode lovanje . Prav tako pa so podelili p r i znan je 
na jbo l j šemu vra ta r ju in n a j b o l j š e m u strelcu. 

Pr izadevni mladinci i z O O Z S M S Lovrenc pa niso organiziral i s a m o 
rokometnega turni r ja , a m p a k so pripravil i v svojih prostorih zan imivo 
razstavo, ki p r ikazu je razvoj naše s a m o u p r a v n e in neuvrščene poli t ike 
s tovarišem Ti tom na čelu. v k ra tkem prerezu pa so predstavil i tudi vse 
naše rodove J LA. Dani lo Kla jnšek 

PROF. ZVONIMIR 2IVK0VIĆ - MASTINSEK 

C00PERJEV SISTEM KOT ŠPORTNI TRENING 
COOPERJEV SISTEM V ŠOLSKIH RAZMERAH 
(RAZISKOVALNI DEL, P R I L A G O J E N ZA TEDNIK, P R E D L O G ZA N A D A L J N J E RAZISKAVE) AVTOR SI P R I D R Ž U J E 

PRAVICO P O N A T I S A . 
7. nada l j evan j e 

K O N S E K V E N C E IN POTI 
N A D A L J N J I H R A Z I S K A V 

Raziskovanja , ki so v ta 
namen začeta že v letih 
1973—1974 v C e n t r u za tehni-
š_ko vzgojo Voja Radić . T O Z D 
Sola Zas tava v Kragu jevcu . za, 
cilj niso imela s a m o u p o r a b o 
Cooper jevega testa 12 minu t 
(kasneje tudi test Tek na 2400 
m). Rezultati teh testov so le 
e l emen ta rne osnove Coope r j e -
vega sis tema in zato vel ikokrat 
neseznan jene prevera jo . da j e 
to Cooper j ev sistem. To je v 
osnovi napačno , nespre jemlj i -
vo. in j e ve r je tno zaradi tega ta 
temat ika dela organizaci jsko 
slabo spreje ta , če pa j e že. 
potem s e j e to le de lno sprejelo. 
Za to so raz iskovanja imela 
namen , da starejšim kategori-
j a m občanov in učencem poka-
žejo osnovne pos tavke in meto-
dologija dela na osnovah Coo-
perjevega sis tema, kot a e robne -
ga načina vadbe . Tud i razisko-
vanja v šolskih r azmerah , v 
o m e n j e n e m šolskem centru , so 
imela za cilj usmerjanje ' p o u k a 
v posameznih fazah na takoi-
m e n o v a n e m S t ruk tu r i r an ju po-
uka na tem področ ju in izvaja-
l e ae robnega nač ina dela z 
izmer jenimi pokazate l j i Coo-
perjevega sis tema, n jegovim 
nač inom točkovan ja okvirnega 
sedemdnevnega- p r o g r a m a kot 
e tapne, začetne osnove za na-
dal jnj i razvoj psihofizičnih last-
nosti o rgan izma . T o tedensko 
osnovo j e p o t r e b n o razumet i 
kot zače tno o snovo in smerokaz 
v n a d a l j n j e m r a z u m e v a n j u 
Cooper j evega sistema, njegovi 
testi so s amo e l e m e n t a r n a osno-
va. venda r pa tudi določeni 
pokazatel j i ali pre izkus v dolo-
čenih t renutkih s tanja ali s top-
nje t reniranost i o rgan izma in to 
na osnovah ka rd iovasku la rno-
pu imona ln ih funkci j . Predvsem 
pa se v prvi vrsti spoznava 
razvoj psihofiz ične kvali tete 
tipa vzdržljivosti in n jegove 
sestave, ki p o m e m b n o vpl ivajo 
na naše nada l jn j a s p o z n a v a n j a 
in u smer j an j a teh. d o s e d a j po-
gosto zapostavl jenih akt ivnost i . 
Razlog za to je p o t r e b n o iskati 
v r a z u m e v a n j u in s p o z n a v a n j u 
i re tmana motor ičnost i in ovir-
nega učnega p rog rama , ki v 
svoji vsebini in dosedan j imi 
teoretičnimi o snovami trasira 

pot metodološk ih postavk tako 
da je poan ta dela v izgradnji 
t a k o i m e n o v a n e splošne moto-
ričnosti s ta lno prisotna kot 
pravi lno g ledan je . 

Novejše C o o p e r j e v e raziska-
ve kot tudi n j ihova u p o r a b a v 
Šolskem cen t ru , p o t r j u j e j o pra-
vilnost dos lednega r azumeva-
nja osnovnih postavk ae robne-
ga načina v a d b e na osnovah 
ka rd iovasku la rno -pu lmona ln ih 
funkc i j z i zkazovan jem določe-
nih pa rame t rov in tedenskega 
razvojnega t r e tmana . Oči tno je . 
da dvak ra t tedenska učna ura v 
šoli ni dovol j . Še zlasti, ker je od 
45 minul e fekt ivnega angaži ra-

nja učencev le okrog 28 minut 
ali pr ibl ižno 62 odstotkov anga-
žiranja pri bol je o rgan iz i r anem 
p o u k u . To j e pri nada l jn j i fazi 
teoret ičnih postavk in obraz lo-
žitev učne ure p o t r e b n o bolj 
rea lno spoznat i . 

Pokazalo se je . d a ta sistem 
lahko u p o r a b l j a m o in spreml ja -
m o tudi po učni uri. To j e 
posebna odl ika in možnost , ki 
lahko spodbud i učence, da 
vadi jo ne le dvakra t na teden, 
kot to dela večina v skladu z 
učnim p r o g r a m o m z d v e m a 
u rama na leden, temveč 5 d o 6 
krat. kar j e p o m e m b n a karakte-
ristika u s m e r j a n j a in vpliva 
Coope r j evega sistema na znan-
s tveno zasnovani tendenci pri 
us tvar jan ju pogojev za s p o d b u -
janje o rgan izma . Pri tem lahko 
spoznamo , d a j e »prag spodbu -
janja« kot osnova s p o d b u d e 
organ izma, z n a t n o pod nivojem 
biolizioloških pot reb , za t ret jo 

uro oz i roma izvenšolske aktiv-
nosti pa j e p o t r e b n o več razu-
mevan ja . T o pomen i polni 
vpogled v takšno po t r ebo in j e 
nad vsem izraz nu jnos t i časa v 
ka te rem ž iv imo in izraz znan-
stvenih. dokazan ih vrednot . T o 
bi bila dopoln i tev vsebini in 
sistemih vadbe na že ustal jenih 
pozicijah v s is temu šolanja , ki 
oč i tno ima jo neka te re s tereot ip-
nosti. ki se j ih j e p o t r e b n o 
osvobodi t i in še več. r azb reme-
niti. 

O m e n j e n a raz iskovanja so 
začeta v letu 1973 z opazn im 
z a n i m a n j e m pedagogov šolske-
ga cent ra in ustrezne s lužbe. 

Raziskovalni del j e po nekol iko 
sk ra j šanem pos topku končan v 
letu 1974 v T O Z D šole v Kniču . 
v kateri j e avtor delal honora r -
no. Raziskave so vključile 100 
učencev (84 učencev in 16 
učenk) v do ločenem časovnem 
intervalu. G r a d i v o j e n a t o bilo 
zaradi interesa in dogovor jen ih 
po t reb p r e d a n o Z o r a n u Proki-
ču. Pedagoškemu zavodu v 
Kragu jevcu . t rener ju Petru Mi-
loševiću. Fakultet i za telesno 
vzgojo v Beogradu in Z T K O . 
D o izdaje dela ni prišlo, verjet-
no zato. ker j e g rad ivo os ta lo 
neka te r im v predal ih . M o r d a to 
ne bi bilo p o m e m b n o , če se ne 
bi C o o p e r oglasil z novimi 
dokaz i in novimi usmer i tvami v 
svoji študiji (Po poteh aerobi -
ka). Avtor d o d a j a , d a j e Coo-
per jev sistem še v e d n o razvojna 
institucija, v kateri j e še vel iko 
dela in veliko raziskav. Za nas 
je to še posebej zanimivo, ker so 

usmer j ena in so v sk ladu z 
našimi pristopi in raziskavah v 
šolskih razmerah . T o j e p ravgo-
tovo o p o m i n raznim »preda-
lom« in s p o d b u d a za bol jšo in 
hi trejšo izvedbo, za razvoj 
špor tne tehnologije , ki j e v 
nekater ih usmer i tvah daleč 
pred nami . To med d rug im 
kaže na nerešeni status razisko-
van ja pri nas. na zap i r an je 
kroga, na nedosledni »cirkulus 
vitiosus« in na poteze pr ividne-
ga s p r e j e m a n j a logično — razi-
skovalnih m o m e n t o v na eni 
strani, po drugi strani, če ni 
zap i ran ja , po tem ostaja p repu-
ščenost lastni iznajdlj ivosti in 
angaž i ran ju do t renutka obde-
lave. ko se. kot v idimo, takšni 
material i k l jub dogovoru neod-
govorno pušča jo v predal ih . 
K a m gredo tudi tako podpr t a 
raz iskovanja , dovol j d o b r o kot 
pr imer , ilustrira tudi dejstvo, da 
so te začete raziskave iz šole 
Zas tava mora le biti p renešene v 
šolo v Kniču . ker so prek noči 
izginili obeležja , oštevilčenje 
stez. graf ikoni , s imboli , tek-
stualni prikazi in podobno , in 
to večkrat . Z a t o ostaja vpraša j 
pri teh postopkih. Dejs tvo je . da 
so te raziskave p renešene v 
Knie o b konzultacij i s pedago-
ško službo. Z a to ostaja o d p r t o 
vprašanje , zlasti danes , ko išče-
m o vedno več samokri t ičnost i 
in odgovornost i in hkrau spo-
d b u j a m o in iščemo naše razi-
skave in us tvar jan je č imbol jše 
p l a t fo rme naši znanstvenost i . 
ka j p ravzaprav de lamo, da bi 
olajšali v resnici boljšo u p o r a b o 
takšnih in drugih znans tvenih 
vsebin. T o bi lahko bil še eden 
doda tek za boljšo oceno in 
resnično mesto takšnim de lom 
in takšni angažiranost i . 

Dejs tvo je . da so te raziskave 
da le rezultate v letu 1974 in še 
več. komisi ja , ki so sestavljali 
trije univerzi tetni profesor j i , je 
ne s a m o pozi t ivno ocenila te 
raziskave, temveč dala tudi 
konkre tne predloge. Nada l jn j i 
postopki so nejasni vse d o 
danes , ko Tednik d a j e nove 
s p o d b u d e . upoštevaje po-
m e m b n o s t novih Cooper j ev ih 
dokazov , ter p o m e m b n o s t i 
skladnost i dela . ka terega lahko 
tudi mi s p r e j m e m o glede na to. 
d a j e vse to bilo m o ž n o izvesti 
že leta 1974. 

nada l j evan je p r ihodnj ič 

S testiranja (foto: Z. Ž.) 
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KS IVAN SPOLENJAK 

Novo predsedstvo 
00 ZSMS 

V ponedeljek 19. maja je bila v 
domu krajanov KS Ivan Spole-
njak volilna konferenca novega 
predsedstva OO ZSMS. na kateri 

sta bila zraven mladine prisotna 
tudi Franc Muzek. predsednik 
skupščine KS in Diišan Radova-
novič sekretar OO ZKS v KS. 

Dosedanji predsednik OO 
ZSMS Fmil Mesaric je najprej 
podal poročilo o dejavnosti mla-
dinskega aktiva v njegovem eno-
letnem mandatnem obdobju V 
poročilu je med drugim omenil, 
da je bilo izvedenih v tem času 
pet lokalnih M DA. od lega dve v 
kleti doma krajanov za ureditev 
mladinske sobe. dve sta potekali 
v okviru čiščenja okolja doma 
krajanov, ena akcija pa kot 
čiščenje dvorane in ostalih pro-
storov. Udeležba je bila vredna 
pohvale le na tej zadnji. 

Nato je sledila izvolitev nove-
ga vodstva, tovariša Muzek in 
Radovanovič pa sta pohvalila 
delovanje dosedanjega predsed-
stva. posebna pohvala je veljala 
predsedniku in sekretarki za 
njuno vztrajno delo v OO ZSMS. 
Izrečena je bila tudi želja po še 
večjem sodelovanju s skupščino 
KS in novim predsedstvom. 

Po konferenci nam je Emil 
Mesaric, dosedanji predsednik 
OO ZSMS. ki odhaja sedaj na 
odsluženje vojaškega roka. na 
vprašanje o aktivnosti mladine 
ob minulem 1. maju odgovoril: 

»Ob I. maju smo pripravili v 
naši KS šaljivo tekmovanje med 
OO ZSMS v občini Ptuj. ki se ga 
je udeležilo kar 8 ekip. Tekmova-
nje je obsegalo tri standardne 
točke s posebnimi pravili in eno 
skrito točko, ki jo je imela vsaka 
ekipa. Najbolj zanimive so bile 
vožnje v samokolnici. namizni 
tenis na navadnih mizah in s 
kuhinjskimi deskami ter vlečenje 
vrvi. Prvo meste je zasedla ekipa 
KS Bratje Reš. drugo je zaslužila 
KS Olga Meglic, tretji so bili 
gostitelji, mladinci KS Ivan Spo-
lenjak in četrti ekipa J LA. Pode-
ljene so bile pohvale in pokali, 
odločili pa smo se tudi. da 
postene takšno tekmovanje tradi-
cionalno. Predali smo prehodni 
pokal in tako se je zmagovalna 
ekipa obvezala, da organizira 
takšno tekmovanje naslednjega 
1. maja v svoji KS. 

V popoldanskem času smo 
priprav ili proslavo v sodelovanju 
z OŠ in J LA. Po proslavi je bilo 

kresovanje. kjer se je nadaljevalo 
srečanje OO ZSMS. stekli so 
pogovori o nadaljnjem programu 
skupnih aktivnosti in krepitvi 
sodelovanja KS in J LA ter o 
skupnih akcijah. Po kresovanju 
je bila prosta zabava s plesom. 

Ob tej priložnosti bi se rad v 
imenu OO ZSMS zahvalil tovari-
šuma Radovaniviču in Muzeku 
za njuno veliko pomoč pri našem 
dosedanjem delu in usmeritvi 
tako praktično kot tudi na poli-
tičnem področju. Hkrati pa se je 
treba zahvaliti še tov. Vindišu iz 
Zagrebške 8 in tov. Mešku iz 
Mlinske 5. ki sta nam zmeraj 
priskočila na pomoč, ko smo 
potrebovali odvoz navlake po 
akciji čiščenja okolja doma kraja-
nov. 

Novemu predsedstvu želim 
obilo delovnih uspehov na po-
dročju delovanja v OO ZSMS. 

Besedilo in posnetek: 
D. Ris 

Dosedanji predsednik O O Z S M S 
v KS Ivan Spolenjak Emil Mesa-
ric. 

Predstavniki KS Ivan Spolenjak na pohodu v Mostje. 

OBISK MLADIH 
IZ ARANDJELOVCA 

V petek. 16 maja 1980 so pozno 
popoldan prispeli v Ptuj mladinci iz 
pobra tene občine Arandjelovac. 

Njihove gostitelje, p tujske srednje-
šolce s e j e že polaščal nemir , kajti pri-
jatel je iz Arandjelovca so čakali pel ur. 
ko pa so gostje končno prispeli sta 
nemir in nestrpnost v hipu izginila. 

, . . Stisk rok. . . . veselje o b pono-
vnem s r e č a n j u . . . 

Ptujski srednješolci so bili lansko 
pomlad na obisku v Arandjelovcu in 
mnogi so po enem letu znova srečali 
prijatelje. 

O svojih vtisih, o tem kdo vse j e 
prispel v delegaciji mladih iz Aran-
djelovca, . . . so pripovedovali: Bojana 
Pavlovič, Dejan Djukanovic in še ne-
kateri »brezimni« Arandjelovčani . 

Bojana Pavlovič: »Tokrat sem prvič 
v Ptuju in mesto mi j e všeč. Mnogo 
kulturno-zgodovinskih znamenitost i 
da je vašemu mestu svojevrsten pečat. 
Sem smo prišli srednješolci, ki deluje-
mo na kul turnem področju: to so re-
citatorji . glasbeniki, plesalci in tisu. ki 
se ukvar jamo s špor tom. Sinoči (v pe-
tek) so kulturni program v Klubu 
mladih pripravili naši gostitelji. Prire-
ditev nam je bila všeč in mislim, da 
tomo tudi mi navdušili s svojim pro-
gramom.« 

O življenju mladih v Arandjelovcu 
je spregovoril Dejan Djukanovic: 
»Mladi pri nas največkrat za idemo v 
res sk rbno urejen park. V slabem vre-
menu smo redni gostje disco kluba, 
zanimive in privlačne so tudi številne 
kavarne in kavarnice. pa slaščičarne. 
Popolnomasvojegamlad inskegakluba 
sicer n imamo, a j e v Arandjelovcu ! 

mnogo prijetnih kotičkov, kjer se 
mladi zbi ramo. Kol povsod širom naše 
domovine se največ ukvar j amo z 
glasbo, kul turo in športom. Mnogo 
mladih odha j a tudi na M DA. Letos 
bodo naše M D B sodelovale na akciji: 
Sava in Morava. Sem član instrumen-

talne skupine, ki bo sodelovala zvečer 
na programu v Klubu mladih. Kar 
štirje člani te skupine smo hkrati tudi, 
člani skupine KRIK« . Glasbe v 
Aradnje lovcu ne man jka . 

Pogovor je nanesel tudi na naš novi 
srednješolski center , ki j e bil našim 
gostom všeč in so ga primerjal i z na-
jbol jš im hotelom v Arandjelovcu. 

»V cent ru bi morali urediti d o b r o 
restavracijo, pa bazene, savno in bi res 
konkuriral našemu hotelu.« so se šalili 
Arandjelovčani . 

V športnih srečanjih so se bolje od-
rezali domačini , zato so gostje predla-
gali. d a se o b nas lednjem obisku or-
ganizirajo t ekmovan ja v pitju »rakije«, 
p l juvanju v da l j ino »takrat b o m o mi 
zmagali.« so zagotavljali fantje. 

V nedel jo so mladinci iz Arandje-
lovca odpotoval i domov. Odha ja l i so 
bogatejši za nova prijateljstva, polni 
vtisov o pobra tenem mestu, z željo da 
se sodelovanje med pobra ten ima ob-
č inama Ptujem in Arandjelovcem še 
poglobi. 

Slavica Pičerko 

Akcija čiščenja okolja 
Osnovna organizacija Z S M S Juršinci si j e poleg ostalih akcij zadala tudi 

nalogo, ki jo je v soboto 24. maja 1980 uspešno izvedla, k o j e organizirala čiščenje 
okolja v KS. Prostovovljnega dela s e j e udeležilo lepo število mladih, ki so s 
čiščenjem pričeli v samem centru okrog javnih zgradb, o b javnih poteh, oseme-
njevalne postaje, ob potokih in ribniku v Gabern iku . 

Med akcijo so tudi odstranili mlaj . k i j e bil v žalostnih majskih dneh v ponos 
občanom kra jevne skupnosti . Mladi apel i ra jo na vse občane, na j ne odmetava jo 
odpadkov ob cestah, javnih zgradbah in v vodo potkov. Vsem tistim, ki odgovorno 
odlagajo o d p a d k e na določenih mestih pa izrekajo vse priznanje. 

Mladi bodo v letošnjem letu poskušali opraviti čimveč nalog s prostovoljnim 
delom, da bise tako stabilizacijsko obnašal i v skladu s sprejetim programom za leto 
1980. V mislih imajo tudi ostarele občane, ki živijo sami. da bodo organizirali 
obiske na domovih, se z njimi pogqvarjali . j im po možnosti pomagali pri opravilih, 
da ne bodo čutili samote. 

Omenit i velja, da so mladinci v lepem številu sodelovali na pohodu po 
»POTEH REVOLUCIJE« v Mostje. bili pa so tudi uspešni v akciji za izredbo 

referenduma za krajevni samoprispevek KS Juršinci Poudariti velja, da mladi 
veliko razmišljajo, o svojem delu. organiziranosti o idejnopoli t ičnem izobraže-
vanju in prostovoljnem delu. Za mladinske dejavnosti pa j im je j e n u j n o potreben 
prostor, za katerega se že dogovar ja jo . V teku j e akcija, ki bi j o pričeli p r ihodnjo 
nedeljo, da bi si uredili iz kletnega prostora kra jevne stavbe m a j h n o de lovnosobo . 
ki bi služila za sestanke, šah in strelske vaje. ki so izrednega pomena za SLO in DS 
v krajevni skupnosti . 

Mladi se tudi zavedajo Titovih pobud o kolektivnem delu. odločanju m 
odgov ornosti. Želi jo in vabijo tudi ostale mladince KS, da se v pr ihodnje udeležijo 
v čimvečjem številu delovnih akcij, saj gre za skupne interese in razvoj kraja . 
Očiščevalno akcijo pa so juršinski mladinci v vselem razpoloženju zakljužili s 
piknikom in lepim mladostnim doživet jem. 

Franc Štrucl 

Kako dolgo le z enim inkubatorjem? 
Kot s r ečna m a m i c a sem se p red 

k r a t k i m šest d n i n a h a j a l a na p o r o d -
n e m o d d e l k u p t u j s k e boln išn ice in 
sem v t e m času imela pr i ložnos t 
s p o z n a t i ž iv l j en j e z n o t r a j z idov te-
ga o d d e l k a , k j e r se v g l a v n e m pr iče-
n j a ž iv l j en j e naš ih n a j d r a ž j i h — 
o t r o k . 

Č e p r a v j e m o j n a m e n pisati o 
p o v s e m d r u g e m p r o b l e m u , bi želela 
t o p r i ložnos t izkoris t i t i za to , da 
izrečem vso p o h v a l o in p r i z n a n j e ' 

o s e b j u p t u j s k e po rodn i šn i ce in t o 
zares vsem, od z d r a v n i k o v , pa d o 
s t r ežnega o s e b j a , ki se vsi p c vrsti 
t r u d i j o , d a bi b i lo m a t e r a m in n j ih -
ov im m a l č k o m v prvih t r e n u t k i h 
s k u p n e g a , novega ž iv l j en ja , k a r 
na j l epše . Vsem t i s t im m a t e r a m , ki 
že l i jo po p o r o d u č i m p r e j d o m o v , 
če tud i ne po teče o b i č a j n i h 5 d n i , pa 
v premislek to , da n a j r a j e k a r 
m i r n o p o t r p i j o ta čas v boln išn ic i , 
s a j so ti t r e n u t k i n a j b o l j n a m e n j e n i 
poč i tku m a t e r e p o pres tan i noseč-
nosti in p o r o d u , ki ga d o m a o b 
obilici obveznos t i d o d r u ž i n e in 
n o v o r o j e n č k a , nikoli več ne b o 
uživala . 

In s e d a j k j e d r u p r o b l e m a , za r ad i 
ka te rega se o g l a š a m . T o je s k r b za 
n e d o n o š e n č k e na p o r o d n e m odde l -
k u . Z n a n o mi j e , da i m a j o v p t u j s k i 
bolnišnici na v o l j o le en i n k u b a t o r , 
n a m e n j e n p r e z g o d a j r o j en im o t r o -
k o m , zaradi česar m o r a j o vse t ake 
n o v o r o j e n č k e t a k o j odpe l j a t i v Ma-
r ibor , k j e r j im l a h k o n u d i j o us t rez-
n o nego v n a j b o l j od loč i ln ih t r enu t -
kih ž iv l j en j a . N a j h u j e pri vsem t em 
j e to , da o t r o č i č k a t a k o j , k o m a j se 
rodi , loč i jo od m a t e r e , kar je p r a v 
g o t o v o n e g a t i v n o za o b a , žal pa 
n u j n o , če že l i jo o t r o k a oh ran i t i pri 
ž iv l j en ju . 

Vem, da je nakup vsaj še enega 
inkubatorja za ptujsko bolnišnico 
velik izdatek, še posebej sedaj, v 
obdobju vsestranskih stabilizacij-
skih prizadevanj, zavedati pa se 
moramo, da je to že dolgo velika 
nujnost, saj je "število rojstev 
precejšnje. Ob koncu marca je bilo 
rojenih že 350 otrok. 

Ob vsem tem razmišljam o števil-
nih dobrodelnih akcijah, ki smo jih 
že organizirali in uspešno privedli 
do cilja in hočeš, nočeš se mi poraja 
misej, če se za naše najmlajše ne bi 
splačalo izvesti še ene. Namenili bi 
jo zbiranju prostovoljnih prispev-
kov za nakup novega inkubatorja. 

ki bi j ih da rova l i občan i in d e l o v n e 
ter d r u g e o rgan i zac i j e . Ko l iko r mi 
je z n a n o , s o p o d o b n e akc i j e uspeš-
n o izvedli že v razn ih d rug ih mes t ih 
v Sloveni j i . 

P r e p r i č a n a sem, da bi v s a k a 
m a m i c a r a d e vo l j e pr i spevala sk ro -
men delež k z b i r a n j u teh pr i spev-
kov , p r a v t a k o pa tudi v sak , ki še 
n a m e r a v a imet i o t r o k e . Pr i tegni t i 
pa bi ve l j a lo tudi o s n o v n e organi -
zac i je s ind ika t a v de lovnih o rgan i -
zac i j ah , ki tudi p o s v e č a j o precejš-
n j o s k r b m a t e r a m v de lovn ih ko-
lekt ivih. T u so seveda še obvezn ice 
poso j i l a za ceste, s ka t e r imi včasih 
kar ne v e m o k a j poče t i , pa g o r e 
cve t j a , ki j ih srečni svojc i in p r i j a t e -
lji p r i n a š a j o v bo ln i šn ico , s tem pa 
na ža los t tudi n e m a l o bo lezensk ih 
klic, ki se n a ta nač in v t i h o t a p l j a j o 
v bo ln i ške sobe . 

M o ž n o s t i j e t o r e j p rece j , vp raša -
n j e pa j e , k a k o p o m e m b e n se zdi ta 
p r o b l e m d r u g i m o b č a n o m in predv-
sem o b č a n k a m . N a žalost č lovek 
začne o tem razmiš l j a t i šele t a k r a t , 
k o s a m n e s t r p n o č a k a na s p o r o č i l o 
bab ice o t em, k a j j e p r i j o k a l o n a 
svet in če j e n o v o r o j e n č e k z d r a v . 
Če j e teža n iž ja o d 1 .500 g r a m o v , jg 
že vpraš l j ivo , k a k o p o m a g a t i , če 
n i m a š s č im. 

Upam, da bo še kdo od bralcev 
Tednika podprl moj predlog o 
zbiralni akciji za nakup inkubator-
ja in pa seveda, da bodo za to imeli 
posluh tudi tisti, ki bi naj nakup 
organizirali. Čeprav je leto otroka 
že za nami, "ne pozabimo, da se 
otroci rojévajo tudi letos. Zal 
nemalokrat tudi prezgodaj. In prav 
tem otrokom je potrebno za-
gotoviti, da jim bodo v bolnišnici 
lahko nudili to, za kar ni bilo več 
časa v materinem telesu, — zdrav 
razvoj in sposobnost za življenje, 
pa četudi so rojeni v sedmem ali os-
mem mesecu. 

Mamica 

Ml MLADI! 
Z uveljavljanjem samoupravljanja in nove ustave v praksi, prihaja 

vedno bolj do izraza vloga, ki jo dobiva mladina v naši družbi. Ta trditev 
ne pomeni nenavadne ugotovitve, ampak potrjujedejstva. ki so znana že 
leta. Mladi torej nismo danes le družbeni objekt, ampak nosilci na-
predka. sodobnega mišljenja in socialističnih idej. 

Svojo vlogo v državi kot samoupravni skupnosti je mladina začela 
razvijati že prva leta po osvoboditvi, ko je vložila velike napore in 
prizadevanja v izgradnjo in obnovo porušene domovine. To je bil dokaz 
mlade generacije, da ceni soljudi, družbo in se povzema za skupne 
probleme. Še pred nekaj leti je veljala trditev, daje mladina odrinjena od 
odločanja v proizvodnji ali skupnih družbenih zadevah. Danes o 
odnnjenosti m ladih skoraj ne moremo več govoriti, ne glede na področja, 
kjer se zamisli samoupravljanja mladine tudi praktično uresničujejo, kot 
značilen primer velja dejstvo, da mladi sodelujejo v neposrednem sa-
moupravljanju. v kulturi in družbi nasploh, kongresa ZSMS in ZSM J sta 
osvetlila pomen in vlogo mladih v znanstvenem, kulturnem in politič-
nem življenju. O tem govori vzpodbudno tudi predsednik Tito. ki pravi, 
da smo mladi graditelji in ustvarjalci prihodnosti. Poleg dolžnosti in 
nalog, ki vežejo mladino z družbo, je poskrbljeno tudi za njeno razve-
drilo. saj je njeno sodelovanje pri filmu, kulturi in drugod preseglo svoje 
meje. G re za področja, od katerih so bili mladi pred desetletji odtegnjeni. 
Zaupanje, ki ga ima v nas starejša generacija, moramo z resnim delom in 
discipliniranostjo tudi upravičiti. Le tako bomodokazali vestnost našega 
odnosa in mišljenja do samoupravljanja. Doseženi uspehi na tem pod-
ročju nas morajo vzpodbujali k se intenzivnejšem u delu in vrednotenju 
dela predhodnikov. 

Mladi smo torej samoupravljala, lastniki nečesa, česar nima vsak. 
Tega se treba dobro zavedati, ker živimo v svobodni socialistični do-
movini. ki si prizadeva čim bolj olepšati na$o prihodnost, za katero so 
padale žrve. To naj bo tudi vzpodbuda, da čuvamo tisto, kar imamo. 

v SB. Lešnica Ormož 

KRAJEVNA SKUPNOST VELIKA NEDELJA 

Junija bo zopet razpisan 
referendum za krajevni 

samoprispevek 
Po določilih statuta krajevne skupnosti Velika Nedelja in na 

predlog krajevne konference SZDL je bil v soboto 17. maja na Hajndlu 
v prostorih Štefke Gradiša. sklican zbor delovnih ljudi in občanov za 
okoliška naselja. 

Pred pričetkom razprave so krajani z molkom počastili spomin na 
našega predsednika tovariša TITA. 

Razprava o zaključnem računu krajevne skupnosti za leto 1979 je 
potekala normalno, navzoči so bili zadovoljni, hkrati pa so bili ponosnj 
tudi nad tem. kar s e j e v tem petletnem obdobju zgradilo. Povdaritije 
treba, da so vsi ljudje z območja krajevne skupnosti Velika Nedelja do 
sedaj vedno vztrajali, verjamejo v boljši jutri, verjamejo v pomoč širše 
družbene skupnosti, sami pa so prav gotovo pripravljeni pomagati po 
svojih močeh. V prvi vrsti je to v denarju, ko imajo v mislih samopri-
spevek in v delu. ko mislijo na neštete ure. to so predvsem mladi, ki se 
žrtvujejo predvsem za prostovoljno delo. Do sedaj jim je uspelo urediti 
medkrajevne ceste Velika Nedelja—Podgorci, asfaltirali pa so tudi cesto 
do Tomaža itd. Zaradi boljših cest so povečali število avtobusnih prog, 
avtobusi pogosteje vozijo skozi posamezne kraje, to pa je ugodno 
predvsem za delavce in šolsko mladino . . . . 

S samoprispevkom so zgradili otroški vrtec, sredstva so bila na-
menjena tudi za preureditev pokopališča, zgradili so cisterno, kije bila 
nujno potrebna, saj so ljudje, ki so prihajali na grobove umrlih svojcev 
morali prinašati vodo kar od doma. Po samoupravni interesni skupnosti 
občine Ormož, so se krajani odločili s sofinanciranjem za zgraditev 
vodovodnega omrežja na območju krajevne skupnosti Velika Nedelja, 
ki je za njih v bistvu življenjskega pomena. 

Predsednik krajevne skupnosti Ivan Hržič je spregovoril še o na-
slednjem petletnem programu. S sredstvi, ki se jih bo v teh letih zbralo, 
se bo dalo marsikaj narediti, krajani pa opozarjajo, da bi se naj sredstva 
trošila res le za v programu predvidene objekte. Tako predvideva 
program, ki so ga sprejeli na zboru občani, gradnjo nove šole pri Veliki 
Nedelji v kateri bo osem učilnic in nekaj kabinetov. Odločili so se tudi 
za asfaltiranje medobčinskih cest na območju krajevne skupnosti. 

V načrtu imajo tudi obnovo kulturnega doma pri Veliki Nedelji, z 
nabavo novega kinoprojektorja pa bodo mladim omogočili še številnejši 
obisk, temu pa bodo sledili kvalitetnejši filmi kot so bili do sedaj. Krajani 
so tudi prepričani, da lahko upravičeno k tem njihovim sredstvom 
pričakujejo večjo udeležbo in pomoč od občine, saj so si krajani v teh 
desetletjih zaslužili, da se jim boljši dnevi čim prej, in čim hitreje 
uresničijo. 

Viktor Rajh 
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KARTING 
[sla stezi okrog javnih skladišč je 

bila v Ljubljani dirka za republiško 
prvenstvo v kar t ingu . Pred 3000 
gledalci je nastopilo 46 slovenskih 
tekmovalcev. Nastop Ptujčanov je 
^il okrnjen, saj v kat. 125 ccm ni 
bilo tekmovalca, kar se občuti pri 
skupnem ekipnem seštevku. 

Pri j u n i o r j i h s ta m l a d a 
tekmovalca Hvala in Blaževič 
vozila odlično, saj sta imela 
možnost visoke uvrstitve, žal pa sta 
se v zadnji vožnji zaletela in bila 
jele 3. oziroma 4. 

V kat. 100 ccm ponovno Langer-
holcu stroj ni deloval kot bi želel, 
Korošec in Seruga prav tako nista 
mogla poseči za višjo uvrstitvijo. 

Končni vrstni red: 100 — junior 
pečolar—Celje 30 točk, Jenko— 
Postojna 26, Blaževič — Ptuj 22. 
Hvala 20... Babič—Ptuj 10 uvršče-
ni-

100 ccm zmagal Bitenc—Celje ... 
10. mesto Seruga, 11. Korošec, 12. 
Langerholc. Ekipno: Celje 97 točk, 
Moste—Ljubljana 95, Postojna 88, 
Nova Gorica 66, P tu j 46 itd. 

anc 

Vsi na kolo 
za zdravo 

telo 
Nedeljske trim akcije, ki jo je 

organiziralo Planinsko društvo 
Ptuj, se je udeležilo lepo število 
kolesarjev, ki so povedali, da so 
preživeli lep in prijeten dan. Pot jih 
je vodila iz Ptuja proti Mostju in na 
Gomilo, vračali pa so se skozi 
Domavo. Okrog 50 udeležencev je 
prevozilo 38 kilometrov dolgo pot, 
med njimi je bil najstarejši 75-letni 
Leon Planine, najmlajša udeležen-
ka pa je bila 6-letna Mojca Zibrat 
— oba sta prejela posebno prizna-
nje organizatorjev, vsi udeleženci 
pa značko in nalepko. 

Organizacija je bila odlična, 
trimskega kolesarjenja pa so se 
lahko udeležili le tisti kolesarji, ki 
so imeli tehnično brezhibna kolesa. 

N. D. 

II. ZRL SEVER-ČLANICE INA-PP DRAVA 
20:7(11:2) 

Visok poraz v Sisku 
Sisak, špor tna dvo rana Brezovica 1941, gledalcev 30, sodnika 

Freiler (Čakovec) in Budimir (Bjelovar); 
INA: Vujasinović, Janeković 1, Lučan, G r a n u l i e 9, Iris, Vrbanec 5, 

Silić 1, G r u b i ć 4. K r a m a r , Samojlović , Hubel ić ; 
PP D R A V A : Farič, C e r n e 4 , Kelenc, Vičar, Novak 2, G a l u n , Lepej, 

Kmetec 1, Si tsenfraj ; 
Igralke PP Drave so v Sisku m o č n o razočarale in zasluženo doživele 

visok poraz. D o m a č a Ina je zmagala brez posebnega naprezan ja , saj j e 
kar 8 zade tkov dosegla iz naspro tn ih n a p a d o v po velikih n a p a k a h 
Ptujčank v n a p a d u , 5 zadetkov iz 7-m in 4 s črte šestmetrskega prostora, 
ko so igralke PP Drave »pozabile« na k rožno napada lko . T a k o j e Ina iz 
igre z deve tmet rske razdal je dosegla le tri zadetke . O b tako medli igri 
P tu jčanke na uspeh niso mogle računat i , рл čeprav so kar šestkrat zadele 
vratnico in niso izkoristile dveh čistih naspro tn ih n a p a d o v , nastopile pa 
so tudi močno oslabl jene — brez organiza tor ice igre Mumlekove in 
poškodovane Ivančičeve. PP Drava j e bila tokrat daleč od igre, ki j o j e 
prikazala na pre jšn jem srečanju proti Z a m e t u . D o konca prvenstva sta 
še dve koli in pričakovati je, da P tu jčanke takšne igre kot v Sisku ne bodo 
več ponovile. 

Priložnost za pop ravo b lede igre je že to soboto, ko se bosta v Ptuju 
srečali l jubl janska Ol impi ja in d o m a č a vrsta. Srečanje se bo za razliko od 
prejšnj ih začelo ob 17. uri, saj se m o r a j o vsa s rečanja z zadn j ih treh kol 
odigrat i ob istem času. 1. kotar 

Tretje mesto za ŠŠD Ruj 
V finalu republ iškega t e k m o v a n j a ŠŠD v rokometu so pionirke 

ptujske občine osvojile tretje mesto. N a j p r e j so p remaga le Vuzenicos 6:3, 
nato pa izgubile — z L jub l j ano s 25:7 in Ajdovšč ino 20:7. V ekipi Ptuja 
so nastopile: Kranjc , Lepej, Z. Rimele , S. Rimele, Doki, Šipek, Skaza, 
Vraber, Soba, Fil ipaja, Vnuk in Perko. Ekipo j e pripravil in vodil Peter 
Starki. 1- k. 

SLOVENSKA LIGA TRAP 

Mercator premagal Olimpijo 
Strelci na glinaste golobe nada l j u j e jo s t e k m o v a n j e m v slovenski ligi 

T R A P . Po dosedanj j ih šestih kolih že lahko zapišemo, da se strelci iz 
p tujske občine k l jub sk romnim pogojem za vadbo, ob tem p a j e sodoben 
objekt zaprt , p rebi je jo v slovenski in mgoslovanski vrh, ki so ga pred-leti 
že dosegli. V sestem kolu . k i j e bilo v Novi Gorici , j e Merca tor (MIP), iz 
Ptuja dosegel velik uspeh, saj j e uspel p remaga t i velikega favorita, 
l jubl jansko SD Olimpi ja . Vrstni red v 6. ko lu : Г. Merca tor (Ptui) 9. 2. 
Ol impi ja (L jub l j ana ) 8, 3. Svoboda ,, (Senožeče) 7. 4. Štefan Kovač 
( Belt inci)6,5. Agis (Ptuj ) 5,... 9. SK T r a p (Ormož) itd. Med posamezniki 
ie zmaea l Z a d n i k a r (Ofimniia) nred A n t o n o m Hlupičem (Mercator) . 
... 7. Muzek, 10. Rakuša , 15. Skledar (vsi Mercator) , 16. F u r j a n 
(Agis), 18. Glavnik (Mercator) , 24. Bračič, 25. Ribič (Agis) itd. V 
s k u p n e m seštevku po šestih kolih j e v vodstvu SD Ol impi ja pred 
Svobodo, Merca to r jem in Agisom. T R A P iz O r m o ž a je na osmem mestu. 
Med posamezniki vodi Rožmar in (Ol impi ja) , na jbo l je uvrščeni tek-
movalec iz ptujske občine p a j e Muzek na šestem mestu. 1. kotar 

35. ŠPORTNO 
PRVENSTVO L J A0 

Gostitelj 
je Tolmin 

* Danes se je v To lminu pričelo 
35. špor tno prvenstvo l jubl jan-
skega a r m a d n e g a o b m o č j a s tre-
tjim pregledom ku l tu rnozaba-
vnih dejavnost i . Ekipe iz Ajdov-
ščine. Kran ja . Postojne. Mar ibo-
ra. Ljubl jane , Celja , Vrhnike in 
Novega mesta napovedu j e jo iz-
enačene in zagrizene boje za vsa-
ko uvrstitev, za vsako točko. V 
središču pozornosti pa bo kot ob-
ičajno naj težja disciplina — vo-
jaški mnogoboj . 

V ekipi Mar ibora bo nastopi lo 
tudi 19 vojakov in starešin iz 
Ptuja, med vodji ekip za posa-
mezne discipline pa sta tudi G o j -
ko Poznanovič, vodil bo atlete, in 
Zoran Djerašević, ki bo vodil 
strelce. 

Špor tno prvenstvo je zakl juček 
množičnega t ekmovan ja in pre-
iskusa sposobnost i od osnovnih 
enot navzgor. T a k o so tekmova-
nje med enotami v vseh discipli-
nah izvedli tudi v ptujski vojašnici 
Dušan Kveder . Na jbo l j e so se 
odrezali vojaki in starešine iz 
enote Stanislava Omerze . 

1. ko ta r 

Prvo mesto 
za Hajdino 

Z izjemo srečanja Videm-
—Gorisnica . k i j e bilo prek in jeno , 
so vsa srečanja v skup inah A in 
zahod medobčinskih rekreacij-
skih nogometn ih lig končana y 
skupini A j e vrstni red naslednj i : 
1. Ha jd ina 29. 2. Pragersko 75 28. 
3. Gorišnica 24 (-1 ), 4. Ger . vas A 
19. 5. Apače 18. 6. Skorba 17. 7. 
Zgorn ja Tolskava 15,8. Boč A 12, 
9. Stonjci 8 in 10. Videm 8 (-1). 
Končni vrstni red v skupini zahod: 
1 Onlotnica 14 (30:71. 2. Kidri-

čevo (24:15), 3. Osankar ica 13, 4. 
Lovrenc 12. 5. Spodn ja Polskava 5 
in 6. Boč B 2 točki. 

1. kotar 

SNL: DRAVA-V0ZILA 1:0(1:0) 

POMEMBNA ZMAGA 
Stadion Drava v Ptuju, gledalcev 200, sodnik Čeh (Mar ibor ) . 

Strelci: 1:0(16.11-m) — V r a b l 
D R A V A : Go lob , Malek, Šmigoc, Mazera , Bezjak (Tement) , Matič, 

Gabrovec , Čuš, Brodnjak (Emeršič), Skok, Vrabl; 
VOZILA: T r a m p u š , Mičič, Modr i j an , M a g a j n a , Šatej, Jarc, Peršič, 

Kavčič, Jogan (Pisarevič), Vičič, Markič; 
V predčasno od ig ranem srečanju zadn jega kola t ekmovan ja v 

enotni republiški ligi so nogometaš i pete selekcije N K Drava premagal i 
moštvo Vozila iz Nove Gorice , zlasti po zaslugi večje borbenost i . V 
prvem polčasu smo gledali e n a k o v r e d n o igro, domač i pa so zadetek 
dosegli iz pravi lno doso jene ena j s tmet rovke , po tem ko j e gostujoči 
brani lec v kazenskem prostoru s p rekrškom zaustavil Brodnjaka , k o j e 
le-ta bil sam pred v ra ta r jem T r a m p u š e m . Proti koncu polčasa j e Bezjak 
zamudi l čisto priložnost za povišanje rezultata. 

V d rugem polčasu so gostje imeli večji del pobudo , vendar čvrste 
o b r a m b e Drave in odl ičnega vra tar ja G o l o b a k l jub pri ložnost im niso 
uspeli p remagat i . Sodnik Čeh je s rečanje vodil avtori tat ivno, zaradi 
nešpor tnega o b n a š a n j a in preostrih s tar tov pa j e podelil štiri r u m e n e 
kar tone, od tega tri gostom. Pred s rečan jem članskih selekcij so mladinci 
Drave s 5:0 premagal i vrstnike Vozil. 1. kotar 

Šahovski turnir 
Šahovsko druš tvo M I P j e v petek 23. m a j a izvedlo hi t ropotezni 

turnir v počastitev Dneva mladost i in 35-obletnice osvobodi tve. Pred 
začetkom so udeleženci z e n o m i n u t n i m mo lkom počastili spomin na 
tovariša Tita in obljubil i , da b o d o t rdno nadal jeval i po njegovi poti. 

T u r n i r j e bil razdel jen v dve skupini , v prvi so tekmoval i člani, v 
drugi pâ članice in mladinci . Pri članih, nas topi lo j ih j e 16, sta si prvo 
mesto razdelila Polajžar in Šeruga, tretji j e Iljaš, četrti Kneževič, peti 
Habjan ič itd. V drugi skupini , sodelovalo j e 10 mlad incev in članic, j e 
zmagal Brglez pred Z m a v c e m ter Lidijo Horva t in T a t j a n o Vaupot ič . 

S hi t ropoteznimi turnir j i b o d o v druš tvu nadal jeval i . T a k o vsak prvi 
petek v mesecu vabi jo ženske, m l a d i n o in neka |egorn ike . Prvi štirje se 
bodo uvstili na turni r je članov, ki bodo vsak drugi petek v mesecu. 1. k. 
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V POČASTITEV IX. KONGRESA GASILSKE ZVEZE SLOVENIJE 

Republiško tekmovanje pionirjev, mladink 
in članic gasilskih društev 

Ptuj je bil v suboto 24. maja v znamenju gasilstva. Na vsakem koraku 
je bilo že na vse zgodaj čutiti slavnostno — gasilsko vzdušje. Pionirji, 
mladinke in članice v gasilskih uniformah, so prihiteli iz vse Slovenije v 
staro mesto ob Dravi na republiško tekmovanje v počastitev IX. kongresa 
Gasilske Zveze Slovenije, ki bo 6. in 7. junija letos v Brežicah. 

Na stadionu Drave se je do 
osme ure zjutraj zbralo natanko 
120 desetin, torej 1200 pionirjev, 
mladink in članic, ki so se v sla-
vnostni povorki postrojili na ze-
leno igrišče — to je od gasilskih 
uniform posivelo. Poveljnik tek-
movanja Ciril Murko, sicer po-
veljnik občinske gasilske zveze 
Ptuj, ki je bila organizator tek-
movanja, je predal raport Milanu 
Vrhovcu, načelniku štaba opera-
tive Gasilske zveze Slovenije. Po 

svečanem dvigu tekmovalnega 
gasilskega praporja je v imenu 
gostitelja pozdravil številne goste, 
med katerimi so bili tudi pred-
stavniki SO Ptuj, SZDL in dru-
štva prijateljev mladine ter ob-
činskega štaba civilne zaščite, 
Herbert Sorec, predsednik ob-
činske gasilske zveze Ptuj. Po-
vdaril je pomen gasilstva danda-
nes in njegovo povezanost s ci-
vilno zaščito. Posebno zadovolj-
stvo je izrazil ob ugotovitvi, d a j e v 
slovenskih gasilskih vrstah dan-
danes že precej več mladine, 
predvsem pa žene. 

Med tem, ko so mlajši in starejši 
pionirji, mladinci in članice merili 
svoje znanje in hitrost v različnih 
tekmovalnih disciplinah, smo za 
razgovor zaprosili Milana Vr-
hovca, načelnika štaba operative 
GZS, ki je o tekmovanju povedal: 

»Poglejte, koliko tekmovalcev 
se j e zbralo danes v Ptuju, na sta-
dionu vidite 120 tekmovalnih 
enot, po naši strukturi je to 1200 
tekmovalcev. Vsi so razvrščeni v 
posamezne skupine. Od najmlaj-
ših pionirjev starih od 7 do 10 let, 
do pionirjev starih od 11 do 14 let, 
ter mladink in članic v dveh sta-
rostnih skupinah. To vse je se-
lekcija, ki je pričela z občinskimi 
tekmovanji skozi lansko leto in to 
današnje tekmovanje je finalno. 

Prejšnji teden smo imeli v 
Sloveniji še drugi dve tekmovanji 
v počastitev našega kongresa..-V 

soboto 17. maja smo imeli v Celju 
mladinsko in člansko republiško 
tekmovanje, kjer se je zbralo 93 
desetin. Dan za tem smo imeli v 
Domžalah 62 desetin veteranov in 
gasilskih enot civilne zaščite. Vsa 
ta tekmovanja sodijo v naš redni 
sistem izobraževanja. Obstaja kar 
22 tekmovalnih disciplin, ki se 
vkaljapljajo sistem našega dela ki 
nasčaka tudi na požariščih. Razen 
tega pa tekmovalci pridobijo 
kondicijo in prihološko pripra-

vljenost. Današnje republiško 
tekmovanje bo odločilo, kdo bo 
zastopal slovensko gasilstvo sep-
tembra letos na Tjentištu, kjer bo 
zvezno tekmovanje gasilcev. 

Današnje tekmovanje v Ptuju 
moram še posebej pohvaliti, saj se 
je občinska gasilska zveza Ptuj 
zelo potrudila. Odločili smo se, da 
zaupamo to tekmovanje prav 
Ptuju in to zaradi tega, ker je v 
haloških in slovenskogoriških 
društvih včlanjenih največ žena. S 
tem smo dali Ptujčanom svoje 
priznanje, saj se zmeraj trudijo, da 
speljejo tekmovanje čim bolje. V 
imenu štaba operative in gasilske 
zveze se organizatorjem zahva-
ljujem za vse kar so tako leto na-
redili.« 

Branko Božič je predsednik 
gasilske zveze Slovenije je v po-
govoru orisal pomen gasilstva ta-
kole: 

»Gasilska organizacija je v le-
tošnjem letu pred velikim do-
godkom. pred devetim kongre-
som GZS. V ta namen smo or-
ganizirali številna tekmovanja 
vseh naših enot in članov civilne 
zaščite, pa tudi posebnih enot v 
okviru J LA. Vsa ta tekmovanja so 
zajela dve tretjini aktivnih članov. 

Čestitam organizatorjem in 
vsem tekmovalnim enotam, ki 
tekmujejo z izredno zavzetostjo. V 
gasilskih organizacijah imamo v 
1200 društvih širom Slovenije že 

nad 80.000 članov, kar pomeni v 
zadnjih letih velik napredek. Za 
nas je pomembno tudi pomlaje-
vanje gasilstva. Gasilski krožki se 
vse bolj uveljavljajo po osnovnih 
šolah — v Sloveniji jih imamo že 
prek 350. Še posebej smo zado-
voljni, da imamo v naših vrstah 
vse več mladine in vse več žensk. 

Veseli smo, da je občinska ga-
silska zveza Ptuj, kot dober or-
ganizator dobila vso podporo 
vseh družbenih dejavnikov v 
Ptuju pri organizaciji tega repu-
bliškega tekmovanja. Ptuj ima 
bogato gasilsko tradicijo in izre-
dno množičnost. 

Na letošnjem kongresu GZS 
bomo prav množičnosti v gasil-
stvu dali poseben povdarek. Pri-

pravil sem referat za to pod na-
slovom »z množično gasilsko or-
ganizacijo krepimo gospodarsko 
moč in družbeno samozaščito.« 
Razčlenili bomo tudi našo orga-
niziranost v okviru samoupravnih 
interesnih skupnosti, vsebinsko 
pa zlasti povezovanju gasilskih 
organizacij s civilno zaščito in 
SLO. Uspehi, ki smo jih na tem 
področju dosegli v zadnjih letih 
nam kažejo da smo na pravi poti. 
V Sloveniji imamo danes 1200 
gasilskih domov ki imajo prav go-
tovo svoj pomen ob vsakem času. 
Podporo za takšno usmeritev 
imamo od vsepovsod. Toga zapr-
tost nekdanjih gasilskih enot je 
zdavnaj minila, danes je gasilska 
organizacija ena najbolj odprtih v 
naši družbi, prav zaradi tega 
upravičeno pričakujemo, da bo 
naš kongres potekal dobro in da 
bomo sprejeli še pomembnejše 
sklepe.« 

Že dan pred tekmovanjem so v 
Ptuj prispele tudi članice komisije 
za delo z ženami pri Gasilski zvezi 
Slovenije. Hilda Zalcer, članica te 
komisije je o vključevanju žena v 
gasilske vrste poedala: 

»Danes lahko rečemo, da se 
žene enakopravno vključujejo v 
vso družbeno dogajanje pri nas. 
Med osmim in devetim kongre-
som GZS pa je bilo izredno 
uspešno vključevanje žena v ga-
silske vrste. V Sloveniji imamo po 
zadnjih podatkih sedaj že 10.101 

članic. To je izredno veliko in 
kljub številnim bremenom, ki 
dandanes slonijo na ženi pa pri-
čakujemo v naših vrstah nove in 
nove članice. Razen rednega dela 
je to lahko za marsikatero ženo 
tudi neke vrste razvedrilo.« 

Republiško predkongresno 
tekmovanje je za nami. Uspeloje. 
In kakšni so bili rezultati? 

Začnimo pri mlajših pionirjih, 
kjer s e j e med seboj pomerilo 16 
desetin. Najbolje so se odrezali 
jtionirčki iz železarne Štore, pred 
G D Fram in pionirji iz Gorišnice. 
V konkurenci mlajših pionirk je 

tekmovalo sedem desetin, na-
jboljše pa so bile mlade gasilke iz 
G D Hajdina, pred sovrstnicami 

iz Pragerskega in Šenkovega 
turna. 

Med pionirji A — mešanimi 
enotami so bili najboljši tekmo-
valci iz Ljubljane — rudnika, 
pred Žalcem in Nevljami. Tek-
movalo je 6 desetin. 

Med starejšimi pionirji so se v 
vaji z motorno brizgalno in šta-
feto najbolj izkazali tekmovalci iz 
Begunj na Gorenjskem pred G D 
Dob in Moste pri Kamniku. V tej 
disciplini je tekmovalo 20 desetin. 

V konkurenci starejših pionirk 
je tekmovalo 13 desetin. Najboljše 
pa so bile iz Oplotnice pred So-
betinci in Tepanjem. 

Med mladinkami do 25 let so se 
pomerile le tri desetine. Prvo 
mesto je doseglo G D Kozje, 
drugo Podgora in tretje Podvinci. 

Mçd mladinkami nad 25 let je 
tekmovalo 11 desetin. Prvo mesto 
so dosegla mladinke iz G D Dob, 
drugo iz G D Gorica ob Dreti in 
tretje iz Staničiž. 

V konkurenci članic se je po-
merilo 12 desetin. Prvo mesto so 
dosegle članice iz G D Šalek, pred 
članicami iz Gorišnice. 

Med članicami iz industrijskih 
gasilskih društev je tekmovalo 
sedem desetin. Prvo mesto so 
dosegle članice ' 1GD Meblo 
Nova Gorica pred Elektrokovino 
Maribor in Krko iz Novega me-
sta. 

V vaji članic do 25 let je tek-
movalo 8 desetin. Najboljše so 
bile članice iz Begunj na Gorenj-
skem pred Begunjami iz Cernega 
in Šmartnega na Pohorju. 

V vaji članic nad 25 let je vrstni 
red: 1. Kotlje, 2. Blagovica, 3. 
Gabernik. 

Medčlanicami I G D p a j e vrstni 
red sledeč: 1. IGD Železarne 
Štore. 2. IGD Fenolit. in 3. BPT 
Tržič. 

Po zaključku tekmovalnih di-
sciplin je okoli 14 ure bila še 
sklepna slovesnost, z razglasitvijo 
rezultatov, za tem pa svečani mi-
mohod vseh udeležencev tekmo-
vanja. In pozneje so se vsi razšli 
veseli in zadovoljni, bogatejši za 
lep tekmovalni dan in veliko no-
vih spoznanj. Republiško pred-
kongresno tekmovanje gasilskih 
desetin je doseglo svoj namen. 

M. Ozmec 

Milan Vrhove, načelnik štaba 
operative GZ Slovenije. 

Branko Božič, predsednik Gasil-
ske zveze Slovenije. 

Hilda Žalcer, članica komisije za 
delo z ženami pri GZS. 

Ob razglasitvi rezultatov so bile postrojene vse sodelujoče desetine 
pionirjev, mladink in članic. 

Tekmovanje je bilo zelo zahtevno in vsaka sekunda je bila dragocena. 

Dva zlata para v Ptuji 
Pred pooblaščenim delegatom skupščine občine Ptuj in matičar, 

sta v soboto, 24. maja svečano potrdila 50-letnico skupnega življenja? 
dva zlata para. S 

ANTONIJA in MATIJA SLAČEK, kmetovalca izZagorcev92 \ 
J uršinci. Oba sta letos že dopolnila 79 let. V zakonu sta imela 7 ot r, 
danes oa se ponašata že s 15 vnuki in dvema pravnukoma. ^ 

TEREZIJA in R U D O L F KOCMUT. mala kmeta iz Doliča9 t 
Destrnik. Stara sta vsak po 74 let. V zakonu sta imela 4 otroke, dan¿s 

se ob 11 vnukih veselita že tudi kar 12 pravnukov. & 

Rudolf in Terezija Kocmut med svojimi najdražjimi v poročni dvorani p, 
50 letih ponovno pred matičarjem 

Eoto: Langerholi 


